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Finalistky Miss Mensa 2010, zleva: Jana Kolo-
mašová (vicemiss), Lucie Sezemská (Miss 
Mensa), Jana Veličová (vicemiss), foto: To-
máš Kubeš

Posekaná tráva, foto: Ed. Markovich, zdroj: Wi-
kimedia Commons
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• Řádková inzerce členů Mensy ČR je 
zdarma. Podrobná pravidla naleznete na ad-
rese: http://casopis.mensa.cz/o_casopisu/ 
radkova_inzerce.html.

•  Aktuální ceník placené inzerce nalez-
nete na adrese: http://casopis.mensa.cz/o_ 
casopisu/klicove_informace_pro_inzerenty.
html.

S dotazy se, prosím, obracejte na šéfre-
daktora Tomáše Kubeše: tomas.kubes@
mensa.cz, 603 737 333

Inzerce
v časopise Mensa

Mensa je celosvětová ne-
zisková organizace založená 
v roce 1946 v Oxfordu. Nyní 
má ve více než 100 zemích 
světa přes 104 000 členů. Čle-
nem se může stát každý, kdo 

dosáhne v testu inteligence schváleném me-
zinárodním dozorčím psychologem výsledku 
mezi horními dvěma procenty populace. Mensa 
na území ČR byla založena na jaře 1989 PhDr. 
Hanou Drábkovou (oficiální registrace proběh-
la v březnu 1991). Mensa ČR je občanským 
sdružením a k 1. 8. 2010 registruje 1989 členů 
(z toho 496 v Dětské Mense).

Cílem Mensy je zkoumat a rozvíjet lidskou 
inteligenci ve prospěch lidstva, podporovat vý-
zkum vlastností, znaků a využití inteligen-
ce a vytvářet stimulující intelektuální, přátel-
ské a společenské prostředí pro své členy. Po-
drobnější informace naleznete na adrese: http://
www.mensa.cz/.

Co je Mensa

Časopis Mensy ČR – Mensa – je dvouměsíčník. Číslo 4/2010 (srpen) vychází 10. 8. 2010 v ná-
kladu 2 100 výtisků. Uzávěrka říjnového čísla je 14. září 2010.

Časopis připravuje redakce časopisu Mensa, za zveřejnění nebo nezveřejnění příspěvků odpo-
vídají vedoucí jednotlivých rubrik, za sestavení časopisu šéfredaktor. Příspěvky, připomín-
ky a dotazy na inzerci, prosím, zasílejte na adresu redakce@mensa.cz. Redakce si vyhra-
zuje právo články v případě potřeby upravit nebo zkrátit.

Články v časopise představují díla, názory, myšlenky nebo nabídky jednotlivých autorů a ne-
musejí vyjadřovat postoje jiných mensanů ani orgánů Mensy ČR, není-li výslovně uvede-
no jinak. V případě připomínek se obracejte v první řadě na jednotlivé autory. Obsah tohoto 
časopisu může být volně přebírán všemi ostatními publikacemi Mensy za předpokladu uve-
dení zdroje, není-li výslovně uvedeno jinak.

Aktuální číslo časopisu je k dispozici v elektronické podobě na webu Mensy http://www.
mensa.cz/, archiv všech čísel, včetně časopisů MIL a některých slovenských, naleznete na 
intranetu Mensy https://intranet.mensa.cz/. Časopis je zasílán všem členům Mensy ČR, ne-
členové si jej mohou předplatit za 150 Kč ročně. Změny adresy a dotazy na předplatné, pro-
sím, zasílejte na adresu sekretarka@mensa.cz.
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Tisk: PRINTO, spol. s r. o., Gen. Sochora 1379, 708 00 Ostrava, http://www.printo.cz/
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Úvod

Rád bych poděkoval všem autorům za jejich 
články. Bez Vás by tento časopis nemohl vznik-
nout!

Tomáš Kubeš, šéfredaktor
tomas.kubes@mensa.cz

Poděkování

Přispívat mohou všichni členové a v opodstatněných případech i nečlenové Mensy. Příspěvky, 
prosím, zasílejte na adresu redakce@mensa.cz. Za kvalitní příspěvky nabízí redakce drobnou od-
měnu. Rádi uvítáme nové členy! Podrobné informace naleznete na adrese:

http://casopis.mensa.cz/o_casopisu/vkladani_prispevku.html

Jak přispívat do časopisu?

mailto:tomas.kubes@mensa.cz
http://casopis.mensa.cz/o_casopisu/radkova_inzerce.html
http://casopis.mensa.cz/o_casopisu/klicove_informace_pro_inzerenty.html
http://www.mensa.cz/
http://www.mensa.cz/
mailto:redakce@mensa.cz
http://www.mensa.cz/
https://intranet.mensa.cz/
mailto:sekretarka@mensa.cz
http://www.printo.cz/
mailto:redakce@mensa.cz
http://casopis.mensa.cz/o_casopisu/vkladani_prispevku.html
http://www.mensa.cz/
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Úvod Úvod

Letní měsíce se 
v mensovním živo-
tě nesou především 
v duchu akcí míst-
ních skupin a SIGů, 
takže máme za se-

bou i před sebou řadu výletů, párty, sportov-
ních zážitků, letních vzdělávacích kempů (po-
bytových i příměstských) a podobně. V červnu 
jsme též absolvovali Valnou hromadu Mensy 
ČR za účasti mnoha zajímavých hostů, Miss 
Mensa 2010 se stala slečna Lucie Sezemská 
a Čestné uznání 2010 bylo uděleno panu Jiří-
mu Grygarovi.

Ve chvílích, kdy čtete tyto řádky, máme čer-
stvě za sebou EMAG 2010 (celoevropské men-
sovní setkání) v Praze, a ať už na něj bude-
me vzpomínat vesele či vyčerpaně, jednalo se 
o jednu z nejvýznamnějších letošních mensov-
ních akcí na světě a můžeme být hrdí na desítky 
dobrovolníků, kteří ji s nadšením připravovali. 
Využijme nově získaných kontaktů a přátel po 
celém světě a zapojme Mensu České republi-
ky více do mezinárodního dění. Ve stejném ter-
mínu proběhl také v Praze Advík – setkání pří-
znivců japonské kultury. Uznání patří i jeho or-
ganizátorům.

V nadcházejícím září potom nepřehlédněte 
podzimní celostátní setkání v jižních Čechách, 
kde na Vás vedle exkurzí a soutěží čeká pří-
jemná atmosféra. Také bude startovat Logická 
olympiáda 2010, lačná po nových dobrovolní-
cích, a pokud Vás oblast aktivit pro děti zaujme, 
můžete se zapojit i do rozjíždění klubů nada-
ných dětí, systematického testování na školách, 
NTC pro školky a dalších.

Mensa ČR prodělala v červnu významný zá-
sah do svého dosavadního fungování. S pra-
cí sekretářky skončila paní Alena Kulhánko-
vá, a to po 18 letech poctivé práce. Její klidný, 
vlídný a často i shovívavý přístup ke všem rad-
ním i organizátorům akcí byl vždy velkou opo-
rou, stejně jako její letité zkušenosti a znalosti 
mensovní problematiky. Někteří jí trochu vyčí-
tali flegmatičnost, ovšem možná právě ta jí do-
volila přežít za ta léta pět předsedů a tisíce roz-
todivných členů a je třeba zdůraznit, že všechny 
oficiální dokumenty, dotace, komunikaci s úřa-
dy i všechny finanční záležitosti měla vždy 
v naprostém pořádku. Aby to ale neznělo sko-
ro smutečně – Alena se má dobře a bude se mít 
i bez Mensy, doufejme, že na ta léta bude vzpo-
mínat v dobrém, a já jí jménem všech spolupra-
covníků upřímně děkuji! Současně s ní (a zhru-
ba po stejné době) končí s vedením mensovního 
účetnictví paní Petra Jebavá, náš dík patří i jí. 
Na jejich místo nastoupila sekretářka (a účet-
ní), paní Hana Kalusová (sekretarka@mensa.
cz, 595 17 15 19), tak doufejme, že nám vydr-
ží alespoň tak dlouho jako její předchůdkyně. 
Zpracování administrativy týkající se testování 
převzala paní Dana Havlová.

Prožijte příjemně druhou polovinu léta 
a mějte se dobře.

.

Tomáš Blumenstein
předseda Mensy ČR
tblumen@mensa.cz,

603 726 030, skype: tblumen

Slovo předsedy

Zápisy ze zasedání Rady Mensy ČR a další důležité 
dokumenty naleznete na intranetu, https://intranet.mensa.cz/ 

pod záložkou Dokumenty Mensy – Zápisy z RM.

Mgr. Renáta Soukalová
ředitelka Klvaňova
gymnázia v Kyjově

Téměř náhodou se v roce 2002 členkou 
Mensy stala nynější ředitelka Klvaňova gymná-
zia v Kyjově, paní Mgr. Renáta Soukalová. Jak 
sama vzpomíná: „Gymnázium bylo osloveno 
panem Fořtíkem s nabídkou testování žáků. Já 
jsem vše připravila a zorganizovala. Když byli 
všichni studenti usazeni na svých místech, tes-
ty rozdány a já se chystala si oddychnout, před-
ložil pan Fořtík testy i přede mne. Do té chví-
le jsem na možnost jejich vyzkoušení vůbec ne-
pomyslila. Poslušně jsem však testík vyplnila 
a bylo to. :-)“

Paní Soukalová vystudovala obor Učitelství 
všeobecně vzdělávacích předmětů matemati-
ka-fyzika pro střední školy na přírodovědecké 
fakultě Masarykovy univerzity v Brně. Během 
studia vyhrála soutěž vědeckých prací a postou-
pila do celostátního kola Soutěže o nejlepší vě-
deckou práci v oboru fyzika a jaderné obory. 
Pedagogické činnosti se věnuje již od ukončení 
studií v roce 1985. Motivací i pracovní inspira-
cí jsou pro ni dodnes její učitelé. Snaží se vždy 
dělat dobře svou práci, baví ji spolupráce s lid-
mi i vedení týmu a ráda podněcuje své spolu-

Profesionálové

Mgr. Renáta Soukalová

pracovníky ke zkoušení nových postupů a me-
tod.

Snad proto ji kolegové přesvědčili, aby se 
zúčastnila konkurzu na místo ředitelky Klvaňo-
va gymnázia v Kyjově, kde pracovala a které 
má pověst jedné z nejlepších škol na Moravě. 
V konkurzu uspěla a na této pozici působí ne-
přetržitě od roku 2006. Dokáže si vybrat kva-
litní profesorský sbor i udržovat historickou 
112 let starou budovu školy ve stavu odpoví-
dajícím požadavkům 21. století, což je neleh-
ký a finančně náročný úkol – například v sou-
časné době jsou v plném proudu přípravy pro-
jektu pro odstranění zemní vlhkosti. Jak sama 
říká, oprava takové „staré dámy“ je nikdy ne-
končící příběh ...

Zajímavou osobní zkušeností pro ni bylo 
studium nevidomé dívky na jejím gymná-
ziu. Musela pomoci překonat přístup profeso-
rů k dané situaci – rozpaky, obavy i nedůvěru 
ve své schopnosti zvládnout výuku se zrakově 
postiženou studentkou. Odměnou jí byl úžasně 
vstřícný přístup studentů ke spolužačce, kterou 
okamžitě zařadili mezi sebe, spontánně si ur-
čili „služby“, tedy zodpovědnost za pomoc při 
přesunech mezi učebnami, na oběd, při exkur-
zích apod. Studentka velmi dobře odmaturova-
la a úspěšně se blíží k závěru i její studium na 
vysoké škole.

K dalším aktivitám Mgr. Soukalové patří za-
ložení pobočky Institutu celoživotního vzdě-
lávání Mendelovy univerzity Brno na Klvaňo-
vě gymnáziu a otevření Univerzity třetího věku 
v Kyjově.

Ve volném čase se věnuje četbě, zvířatům 
a sleduje vědecké novinky. Jelikož je bývalá zá-
vodní sjezdařka, má kladný vztah také ke sportu.

Ke svému členství v Mense dodává, že se 
v jejím životě nějak zásadně nepromítlo, ne-
boť se s touto skutečností nesvěřuje, jak sama 
říká: „Mám za to, že za mne musí hovořit skut-
ky a výsledky mé práce, nikoli hodnota mého 
IQ. Nicméně si myslím, že činnost organizace 
je velmi chvályhodná a se zájmem sleduji její 
aktivity ...“

Autorky: Lenka Molnárová
a Veronika Flídrová

mailto:sekretarka@mensa.cz
mailto:sekretarka@mensa.cz
mailto:tblumen@mensa.cz
https://intranet.mensa.cz/
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Úvod Úvod

Setkání Výkon-
ného výboru Mezi-
národní rady Men-
sy proběhlo během 
víkendu 16. – 18. 
dubna. Během to-
hoto víkendu jsme 
byli hosty němec-
ké Mensy a rádi by-
chom jejím zástup-

cům poděkovali za jejich skvělé pohostinství 
i za pozvání Výkonného výboru na slavnostní 
večeři.

Příjemné a odpočinkové prostředí v Němec-
ku nám pomohlo, abychom zdárně prošli vlek-
lým programem schůze. Naštěstí se našel i čas, 
abychom si zašli do centra Dortmundu a po-
obědvali na slunné terase. Při této příležitos-
ti jsme mohli hovořit o problémech, které se 
v oficiální části schůze nediskutovaly. Zamýš-
leli jsme se nad nimi i nad budoucností Men-
sy. Tyto věci se někdy lépe projednávají venku 
na vzduchu než v jednací místnosti bez oken.

Internetové stránky
Jsou spuštěny nové internetové stránky 

Mensy International Limited (= MIL) a po-
čet jejich návštěvníků se zvyšuje. O hlavních 
přednostech nového webu jsme již informova-
li v minulém čísle (Mensa 3/2010). Chatovací 
místnosti byly v době mého přihlášení vedeny 
pouze v angličtině. Fóra jsou momentálně v an-
gličtině, čínštině a španělštině. Další jazyky by 
je měly následovat.

Díky těmto stránkám s mnoha novými funk-
cemi si členové lépe uvědomují, že jsou čle-
ny organizace vskutku mezinárodní. Tyto nové 
funkce se v budoucnosti stanou nejdůležitěj-
ším prostředkem komunikace mezi všemi čle-
ny ze všech zemí. Výkonný výbor Mezinárodní 
rady bude taktéž využívat fóra ke komunikaci 
se členy. K dispozici je mnoho dalších informa-
cí a dokumentů, prohlížejte, procházejte strán-
ky a bavte se.

Porušování pravidel pro používání ná-
zvu a loga

Nesprávné (neautorizované) užívání jmé-
na a loga (znaku) Mensy je jedním z klíčo-
vých problémů pro naši organizaci. Vzhledem 
k nárůstu objemu a významu internetové rekla-
my je třeba sledovat jeho užívání i v tomto mé-
diu. Narazíte-li na nesprávně použitý název či 
logo (značku), upozorněte, prosím, svou národ-
ní Mensu či mezinárodní centrálu (Internatio-
nal Office).

Jeden rok
Prvního července uplyne jeden rok od nástu-

pu tohoto Výkonného výboru do funkce. Bude 
tedy v polovině svého volebního období a to je 
dobrý čas pro pohled do minulosti i do budouc-
nosti. Po kodrcavém startu jsme se usadili do ří-
dicích křesel a začali jsme budovat náš tým na 
evropském setkání v Utrechtu v roce 2009. Vel-
mi krátce nato jsme byli plně zaměstnáni pří-
pravami setkání Mezinárodní rady (Internatio-
nal Board of Directors, IBD), ale hned potom 
se náš tým začal ustalovat.

Zprovoznění internetových stránek bylo ča-
sově náročné a vyžadovalo velké úsilí od me-
zinárodního radního pro administrativní zále-
žitosti i celé centrály Mensy International Li-
mited. Projekt začal již předchozí Výkonný vý-
bor a první verze byla spuštěna v březnu toho-
to roku. Pracujeme i na dalších úkolech: out-
sourcing účetnictví, výběr účastníků progra-
mu International Leadership Exchange a pří-
prava a podpora budoucích vedoucích, příprava 
evropských setkání v letech 2011 a 2012, nové 
příležitosti k rozvoji ve spoustě zemí, které 
však potřebují mnoho podpory, přetvoření ko-
merčních smluvních postupů a mnoho dalšího.

Budoucnost
Právě teď pracujeme (tzn. Výkonný výbor 

a Mezinárodní rada) na dlouhodobém strategic-
kém plánu, který by měl být představen v polo-
vině roku. Několik dalších projektů se již roz-

bíhá. Občas však máme obavy. Navzdory všem 
komunikačním možnostem dnešní doby se zdá, 
že je často problémem se dorozumět. V komu-
nikaci se musíme zlepšovat všichni: Výkonný 
výbor, Mezinárodní rada, národní Mensy i čle-
nové po celém světě.

Z originálu: From the Internatio-
nal Chairman ..., Willem Bouwens

Mensa International Journal,
červenec 2010, číslo 538,

přeložil Jiří Chmela, zkráceno a upraveno

Vážené čtenář-
ky, vážení čtenáři,

většinou na 
tomto místě shr-
nuji, co naleznete 
na následujících 
stránkách. Dnes 
bych však nechtěl 

dublovat Obsah, a proto se omezím na konsta-
tování, že i tentokrát jsme se v redakci snaži-
li vybrat články, které bude radost číst. Myslím 
si, že se výjimečně povedla rubrika Reakce na 
akce, a velmi rád bych poděkoval všem auto-
rům, kteří obětovali svůj čas, aby pro Vás její 
hezké a čtivé články připravili.

Úvodník bych chtěl tentokrát věnovat za-
myšlení nad tím, co pro mě znamená slovo 
Mensa. K zamyšlení mě přivedla návštěva se-
veroamerického výročního mensovního setká-
ní – ač jsem se ocitl na místě, které jsem vů-
bec neznal, s lidmi, které jsem ještě neznal, měl 
jsem prakticky okamžitě pocit, že „jsem v Men-
se“, že jsem na místě, kde se cítím dobře a kam 
patřím. To mě přimělo k zamyšlení nad tím, co 
pro mě Mensa znamená, co tvoří náplň „éteric-
ké aury Mensa“, kterou jsem kolem sebe cítil.

Co pro mě znamená slovo Mensa? Mensa 
jsou lidé. Mensa je otevřenost a tolerance. 
Mensa je nebát se být sám sebou. Mensa je re-
spekt k ostatním. Mensa je rozmanitost.

Ač jsou lidé v Mense opravdu nesmírně 
různorodí, myslím si, že minimálně většina 
těch, které potkávám na akcích, má jednu lid-
skou vlastnost společnou, krom oslnivého vý-
sledku v testu inteligence – mají osobní zku-
šenost s tím, jaké to je lišit se od okolí. To 
většině z nich přináší mnohem více respek-
tu a pochopení pro názory a zvláštnosti ostat-
ních, což vytváří nesmírně přátelskou a ote-
vřenou atmosféru, která podněcuje člověka 
k tomu, aby vylezl ze své ulity a nebál se být 
a žít sám sebou.

Byl bych velmi rád, pokud by se Vám v kaž-
dém čísle našeho časopisu podařilo najít kou-
sek této Mensy. Pokud máte nějaký komentář 
nebo podnět, prosím, nebojte se mi napsat.

S přáním krásného
léta

Tomáš Kubeš
šéfredaktor

tomas.kubes@mensa.cz

Úvodník

Při přípravě červnového časopisu Mensy 
ČR nedopatřením z patiček článků vypadly po-
známky o redakčních úpravách. Rád bych se 
tímto za redakci omluvil všem pisatelům, je-
jichž dílo prošlo korekturou, aniž by to u něj 
bylo uvedeno.

Tomáš Kubeš
šéfredaktor

tomas.kubes@mensa.cz

OmluvaSlovo mezinárodního předsedy

Měli byste zájem publikovat svoji vědeckou práci v našem časopise?
S dotazy a návrhy se, prosím, obracejte na redakci: redakce@mensa.cz.

mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:redakce@mensa.cz
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Zprávy Mensy Zprávy Mensy

Mensa České republiky udělila historic-
ky první ocenění Čestné uznání astrofyziko-
vi RNDr. Jiřímu Grygarovi, CSc. Vyhlášení vý-
sledků hlasování členů Mensy proběhlo na Val-
né hromadě Mensy ČR v Praze 12. 6. 2010.

Čestným uznáním bude Mensa ČR každo-
ročně oceňovat osobnosti ze všech oblastí spo-
lečenského života za významný přínos inteli-
genci národa, propagaci duševní kultury a ší-
ření dobrého jména České republiky ve světě. 
O ocenění rozhodují členové Mensy ČR intra-
netovým hlasováním. Laureát ceny obdrží pa-
mětní list s grafikou akademického malíře Kar-
la Šafáře s motivy symbolizujícími myšlení 
a inteligenci. 

K ocenění, které převezme z rukou Ing. 
Tomáše Blumensteina, předsedy Mensy ČR, 
RNDr. Jiří Grygar, CSc. uvedl: „Jestliže mne na 
počátku května překvapilo sdělení, že jsem no-
minován spolu s dal-
šími osobnostmi na 
první Čestné uzná-
ní Mensy, tak nyní 
nevěřícně žasnu, 
že jsem toto oceně-
ní získal. Nyní bych 
chtěl aspoň na dálku 
poděkovat všem, kdo 
mne jednak nomi-
novali a jednak pro 
mne ve finále elek-
tronicky hlasovali. 
Intelektuálové mají 
tu evoluční nevýho-
du, že obvykle o smyslu a kvalitě vlastní veřej-
né činnosti neustále pochybují, protože kritic-
ká skeptická metoda, kterou používají, se při-
rozeně nemůže vyhnout ani jejich vlastní oso-
bě. Díky vašemu ocenění jsou mé pochybnos-
ti o sobě samém alespoň na pár hodin ztlume-
ny, takže budu moci dnes večer uléhat s poci-
tem, že jsem pro své okolí aspoň trochu užiteč-

ný. Spánek mi bude rušit jedině pomyšlení, že 
mé ocenění nevyhnutelně nastavuje laťku pro 
příští ročníky tak, jako tomu bývá u všech tra-
dičních cen nebo i sportovních rekordů. Přeji 
tedy mensanům, aby v příštích letech nalézali 
osoby s nepochybným vztahem k naší zemi, kte-
ré tu laťku budou neustále posouvat výš, neboť 
jak říkáme my hvězdáři, naší metou je hvězd-
né nebe.” 

Dalšími osobnostmi nominovanými na oce-
nění pro rok 2010 byli:

• Doc. Ing. Václav Jirovský, CSc. – odborník 
v oblasti kybernetické kriminality

• Jan Kaplický – architekt
• MUDr. Jiří Lyer – lékař, odborník v oboru 

dětské lékařství a gastroenterologie
• PhDr. Ladislav Špaček – spisovatel, tele-

vizní novinář, poradce pro etiketu

Tolik strohý jazyk 
tiskové zprávy, kterou 
jsme při příležitosti udě-
lení Čestného uznání 
vydali. Jste zvědaví na 
několik zpráviček ze zá-
kulisí? Pokud jste se zú-
častnili valné hromady, 
tak již víte, že: ve sku-
tečnosti pan dr. Jiří Gry-
gar Pamětní list ještě ne-
převzal, neboť v době 
jejího konání v Praze 
přednášel na zasedání 

spolku Sysifos (Český klub skeptiků) na Mo-
ravě. Z udělení ocenění měl velkou radost, po-
zdravení, které zaslal pro přítomné a které jsme 
si přečetli, otiskujeme i v tomto čísle časopisu. 
Velký (cca 60 × 40 cm), krásně zapaspartovaný 
a zarámovaný pamětní list jsme přítomným pre-
zentovali a po ukončení valné hromady se sa-
mozřejmě neztratil, střežím jej jako oko v hla-

Mensa ČR udělila Čestné uznání
RNDr. Jiřímu Grygarovi, CSc.

PhDr. Ladislav Špaček přebírá nominaci
Foto: Luděk Kovář

vě! Jediný háček je, že se mi líbí … a celkem 
se nám hodí do pracovny… :-) ale samozřej-
mě, že jej dodatečně slavnostně předáme! Pře-
dání proběhne na besedě s mensany, která je 
předběžně domluvena na 16. 9. 2010. Na be-
sedu s panem Grygarem Vás tímto také srdečně 
zveme, termín a místo konání budou ještě finál-
ně potvrzeny, sledujte prosím mensovní kalen-
dář a intranet. Z nominovaných osobností naše 
pozvání na valnou hromadu přijali a z rukou 
předsedy Tomáše Blumensteina pře-
vzali diplomy v reprezentativních des-
kách s logem Mensy ČR pánové Václav 
Jirovský a Ladislav Špaček, kteří také 
promluvili k zúčastněným. Z důvo-
du velmi naplněného, časově náročné-
ho programu jsme pány poprosili, aby 
promluvili pouze krátce. Jejich výji-
mečným myšlenkám se budeme snažit 
dát mnohem více prostoru při besedách 
se členy, které plánujeme na podzimní 
termíny. O dalších podrobnostech Vás 
budeme rovněž informovat. 

Pan dr. Špaček měl v době koná-
ní další pracovní povinnosti, svůj pro-
gram si upravil a mezi mensany přišel. 
Mohl se bohužel zdržet pouze krátce, 
na části programu věnované předávání Čestné-
ho uznání. Vy, kdo jste chtěli s panem Špačkem 
promluvit, tak budete mít příležitost v rámci 
plánované besedy.

Nedá mi, abych neprozradila, že pan doc. Ji-
rovský zprávu o nominaci na Čestné uznání 
zprvu považoval za hoax* a skutečně si všech-
ny podrobnosti i telefonicky ověřoval. U odbor-
níka na kyberprostor a zejména kybernetickou 
kriminalitu to samozřejmě ani nepřekvapuje, 
jsem tedy moc ráda, že jsme ve „zkoušce pra-
vosti“ obstáli a pan docent v doprovodu man-
želky na valnou hromadu přišel.  

Další z osobností nominovaných na oceně-
ní, pan Jiří Lyer přednášel na kongresu o zdra-

vé výživě v Rakousku, valné hromady se tedy 
osobně zúčastnit nemohl. Z ocenění měl vel-
kou radost, i když je mimořádně skromný, a to, 
že vykonává svoji práci lékaře s nesmírně las-
kavým přístupem k pacientům, odborně a svě-
domitě, považuje za samozřejmost. Také poslal 
krátký pozdrav pro zúčastněné, který přečetl 
člen Mensy Pavel Beran. Diplom panu dokto-
rovi předáme na přednášce plánované na pod-
zimní měsíce tohoto roku.

Pozvání na valnou hromadu přijal i tvůrce 
grafiky zobrazující motivy spojené s myšlením 
a s inteligencí, kterou pamětní list Čestné uzná-
ní obsahuje, akademický malíř a grafik, pan Ka-
rel Šafář. Mohli jsme mu tedy osobně vyjádřit 
poděkování za krásné reprezentační dílo, které 
bude Mensa dále využívat i jako reprografii na 
kartách pro účely poděkování partnerům na ak-
cích pořádaných Mensou ČR. 

S informací o nominaci na ocenění Mensy 
ČR jsme kontaktovali také paní Elišku Fuchso-
vou Kaplicky, manželku architekta Jana Kap-
lického. Odepsala nám ,,… velmi si vážím oce-
nění, které prokazujete mému muži.“ Pláno-
vala přijít pozdravit nás osobně, v čase koná-

Doc. Ing. Václav Jirovský, CSc. přebírá nominaci
Foto: Pavel Celba

*Pozn.: Anglické slovo hoax, označující podvod, mystifikaci či žert, je nevyžádaná e-mailová, jabber anebo 
ICQ zpráva, která uživatele varuje před nějakým virem, prosí o pomoc, informuje o nebezpečí, snaží se ho 
pobavit apod. Hoax většinou obsahuje i výzvu žádající další rozeslání hoaxu mezi přátele, příp. na co největ-
ší množství dalších adres, proto se někdy označuje také jako řetězový e-mail. (zdroj Wikipedie)
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Zprávy Mensy Zprávy Mensy

Pan Jiří Grygar, laureát ocenění Čestné uznání pro rok 
2010, v době konání Valné hromady Mensy ČR, na kterou 
jsme pozvali všech 5 nominovaných osobností nebo jejich ro-
dinných zástupců, přednášel na zasedání spolku Sysifos (Čes-
ký klub skeptiků). Již ze samotné nominace (a samozřejmě 
nakonec i z ocenění) měl velkou radost. Pozdravení, které 
zaslal pro přítomné na Valné hromadě, přednesl člen Men-
sy Vladimír Kutálek, který nominaci dr. Grygara na oceně-
ní zaslal. 

Projev otiskujeme zde.

Zuzana Šimková
autorka projektu udělení

Čestného uznání Mensou ČR
zuzana.simkova@volny.cz

Projev RNDr. Jiřího Grygara, CSc.
na Valné hromadě Mensy ČR

ní VH nakonec zůstala v Londýně. Vzhledem 
k pobytu paní Kaplicky mimo ČR bude asi těž-
ší domluvit besedu, kterou jsem plánovala spo-
jit s besedou s Olgou Špátovou, mladou talen-
tovanou režisérkou nedávno vydaného snímku 
Oko nad Prahou. Myslím si, že beseda by byla 
pro mnohé mensany zajímavá, pokusím se tedy 
tuto akci zorganizovat.

Co říci závěrem? Historicky první ročník 
udělování Čestného uznání Mensy ČR byl, 
troufám si říct, úspěšně uzavřen. Dle reakcí 
pozvaných osobností a hostů se na „mensov-
ní půdě“ cítili dobře a ocenění je příjemně pře-
kvapilo. Doufám, že i Vás bude projekt i nadá-
le oslovovat, těším se na další nominace od Vás 
v příštím ročníku, na to, že se ještě víc z Vás za-
pojí do hlasování a obecně se těším na další roč-
ník udělování Čestného uznání, protože je ještě 
mnoho výjimečných myšlenek, prací z různých 
kulturních a společenských oblastí, duševních 
produktů a přínosů, které bychom my mensa-
né mohli ocenit.

Zuzana Šimková
zuzana.simkova@volny.cz

Pamětní list Čestného uznání Mensy ČR
Foto: Tomáš Kubeš

Vážení mensané,
děkuji Vám za nominaci na Čestné uznání, která mne překvapila, protože sám bych dokázal no-

minovat řadu českých osobností, které by si takovou poctu podle mého názoru zasloužily více než 
já. Chápu však, že tím, jak se možná až příliš často vyskytuji v rozličných sdělovacích prostřed-
cích, jsem zkrátka více na očích.

Hvězdáři mají ovšem k Mense apriori těsnější vztah, protože existuje souhvězdí jižní oblohy, 
která se latinsky jmenuje Mensa, což překládáme jako Tabulová hora.

Jižní obloha je v poslední dekádě můj osud, protože pracuji ve skupině částicových fyziků, op-
tiků a astronomů z Fyzikálního ústavu Akademie věd, který je garantem české účasti na meziná-
rodním projektu Observatoře Pierra Augera v argentinské pampě, kde byla mezi lety 1999 a 2008 
vybudována za naší účasti největší observatoř pro výzkum extrémně energetického kosmického 
záření na světě.

Měl jsem tedy mnoho příležitostí pohybovat se pod jižní oblohou, které vévodí jasný pás Mléč-
né dráhy i dvě nejbližší sousední galaxie – Velké a Malé Magellanovo mračno. Souhvězdí Mensa 
neobsahuje žádné jasné hvězdy, ale vyznačuje se speciální polohou těsně u jižního pólu. Tabulová 
hora je obklopena souhvězdími Malého vodního hada, Oktantu, Létající ryby a Mečouna a právě 
v posledně jmenovaném souhvězdí se nalézá Velké Magellanovo mračno, což je nejbližší soused-
ní galaxie ve vesmíru, vzdálená od nás pouhých 165 tis. světelných let. 

Až se tedy letos na podzim opět vypravím spolu s tažnými ptáky na jih, určitě si vaše (a teď tro-
chu i moje) souhvězdí důkladně prohlédnu.

Jiří Grygar

RNDr. Jiří Grygar, CSc.
foto: Wikimedia Commons

Předplaťte si časopis Mensa! Časopis Mensa může odebírat kdokoliv
(i nečlen) na území ČR za 150 Kč ročně. Se zájmem o předplatné se, 

prosím, obracejte na sekretářku: sekretarka@mensa.cz.

Logická olympiáda se uskuteční i letos 
a opět bude určena žákům 1. stupně ZŠ a stu-
dentům SŠ. Jsme rádi, že díky podpoře Nada-
ce OKD a dalších partnerů budeme moci sou-

těž znovu uspořádat celorepublikově. Registra-
ce bude spuštěna 1. září a nominační kolo sou-
těže proběhne elektronicky na konci září. Na 
něj stejně jako v minulém roce navážou krajská 
kola a nejlepší řešitelé se utkají v celorepubli-
kovém finále. Registrace a podrobné informace 
budou dostupné na www.logickaolympiada.cz.

Díky práci mnoha dobrovolníků se loňský 
ročník soutěže opravdu vydařil a líbil se stu-
dentům i učitelům. Stále platí, že vítáme zku-
šené i nové dobrovolníky z celé ČR, kteří by se 
chtěli do příprav zapojit, a to v průběhu soutěže 
i při organizaci jednotlivých kol. Budeme také 
rádi za všechny dobrovolníky, kteří posílí kraj-
ské týmy. Máte-li chuť se zapojit, pište prosím 
na logickaolympiada@mensa.cz.

Alena Novotná
alenka@mensa.cz

Logická olympiáda 2010

Logická olympiáda 2009, foto: Tomáš Kubeš

mailto:zuzana.simkova@volny.cz
mailto:zuzana.simkova@volny.cz
mailto:sekretarka@mensa.cz
http://www.logickaolympiada.cz
mailto:logickaolympiada@mensa.cz
mailto:alenka@mensa.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

1. Schválení programu 
valné hromady

Pro: většina

2. Zprávy za jednotlivé 
oblasti:

Místní skupiny – Pavel Terber
Zájmové skupiny – SIGy – Tomáš Hladík
Dětská Mensa – Václav Fořtík
Gymnázium – Petr Čavojský
Testování IQ – Helena Fejfarová (prezento-

val T. Blumenstein)
Ekonomika – Tomáš Hladík
Časopis – Tomáš Kubeš
Internet – Roman Brzuska
PR a granty – Alena Novotná
Zahraničí – Tomáš Blumenstein
Projekty – Tomáš Blumenstein

3. Zpráva Kontrolní komise
Zprávu přednesl Aleš Hodina.
KK žádá valnou hromadu o zplnomocnění 

k revizi úprav stanov. Jiří Erbs vysvětlil po-
stoj KK, která se domnívá, že při posled-
ních změnách stanov došlo k formálním ne-
dostatkům nezveřejněním zápisu o hlasová-
ní na VH o změně stanov v časopise. 

VH pověřuje A. Hodinu, V. Kutálka a J. Erb-
se k přípravě úprav stanov termínově k hla-
sování na příští valné hromadě.

Pro: většina
Zdržel se: 1

4. Administrativa
Alena Kulhánková končí po 18 letech spo-

lupráci s Mensou ČR. Nová sekretářka je 
Hana Kalusová.

5. Čestné uznání – Zuzana Šimková
Navrženi: 
RNDr. Jiří Grygar, CSc., astrofyzik
Doc. Ing. Václav Jirovský, CSc., uznávaný 

odborník v oblasti kybernetické kriminality
Jan Kaplický, architekt
MUDr. Jiří Lyer, špičkový odborník v oboru 

dětského lékařství a gastroenterologie
PhDr. Ladislav Špaček, poradce pro etiketu
T. Blumenstein vyhlásil výsledky hlasování 

členů Mensy ČR. Vítězem hlasování se stal 
Dr. Jiří Grygar.

6. MISS Mensa 2010
1. místo – Lucie Sezemská
2. místo – Jana Kolmašová, Jana Veličová

Zprávy MensyZprávy Mensy

Zápis z Valné hromady Mensy ČR ze dne 12. 6. 2010

Nová sekretářka
Od 1. července 2010 
nastoupila na místo 

sekretářky Mensy ČR Hana 
Kalusová. Pro vyřizování 

veškeré administrativy 
používejte výhradně e-mail 

sekretarka@mensa.cz.

Ještě před započetím samotné valné hroma-
dy se konalo tento rok již páté zasedání Rady 
Mensy ČR. Připomínám, že podle stanov se za-
sedání RM koná minimálně 4× ročně, a tak mů-
žeme nynější RM označit za velmi pracovitou.

Rada se na červnovém zasedání věnova-
la především stěhování mensovního gymnázia, 
chystané úpravě stanov, administrativním zále-

žitostem v souvislosti s připravovanými akcemi 
a změnou sekretářky a účetní. Celý zápis (stej-
ně jako i ostatní) najdete na intranetu Mensy 
ČR pod záložkou „Zápisy z RM“.

Příští jednání RM se koná 21. 8. 2010 
v Praze. 

Hana Kalusová
sekretarka@mensa.cz

Krátce z Rady Mensy 12. 6. 2010

Výzva k zasílání návrhů ke změně stanov Mensy ČR
Kontrolní komise Mensy ČR prosí členy 

o zasílání námětů na změnu současných stanov 
(http://www.mensa.cz/mensa/stanovy).

Uzávěrka přijímání námětů je s koncem 
podzimního celostátního setkání, kde je před-
běžně plánována diskuze.

Důvodem je, že během revize stanov byly 
nalezeny Jiřím Erbsem formální nedostatky 
v procesu přijímání stanov v minulosti. Kro-
mě toho stanovy byly změněny naposledy před 
čtyřmi lety a je potřeba je aktualizovat. Na zá-
kladě těchto důvodů byla předložena přísluš-
ná žádost Valné hromadě Mensy ČR, která byla 
schválena a díky níž je Kontrolní komise, jme-
novitě Jiří Erbs, Aleš Hodina a Vladimír Kutá-
lek, pověřena přípravou „úprav stanov termíno-
vě k hlasování na příští valné hromadě“.

Pro inspiraci přikládáme hlavní okruhy 
možných změn:

• Formální změny – např. důsledné používání 
a definování terminologie Mensy ČR

• Pravomoci Mensy – např. možnost vyvíjet 
podnikatelskou činnost

• Dodefinování či změna procesů
• Vytvoření nezávislého rozhodčího orgánu

Příklad: 
Název návrhu: úplná jména – formální

Popis návrhu: Ve stanovách by měla být veš-
kerá terminologie psána zásadně celým jmé-
nem s počátečním velkým jménem, tj. Vo-
lební komise, Kontrolní komise, Rada Men-
sy ČR, Rada místní skupiny, Zájmová skupi-
na, Místní skupina …

Důvod (výhody): Zpřehlednění textu díky vel-
kým písmenům, zabránění nejednoznačnos-
ti pojmů jako „Rada“, „komise“. 

Rizika přijetí (nevýhody): O něco delší text 
stanov, porušení pravidel českého pravopi-
su.

Možné alternativy: Zavedení slovníku, defino-
vání pojmů na začátku, tučné písmo.

Poznámka: Za návrhy a podněty předem dě-
kujeme. I když nebudou přijaty jako text sta-
nov, budou dále využity při zmapování procesů 
a problémů Mensy ČR. 

Kontrolní komise
kk@mensa.cz

Prostřednictvím intranetu (https://intranet. 
mensa.cz) můžete vybírat nejlepší obrázek 
v českém kole mezinárodní fotografické soutěže 
Convergence 2010. Fotografie naleznete v albu 
Convergence 2010 (https://intranet.mensa.cz/
index.php?men=men16.4.0.0&album_id=287) 
a hlasovat můžete jejich hodnocením zvolenou 
známkou (jako ve škole). Nejlépe hodnocené 
fotografie postoupí do mezinárodního kola a je-
jich fotografové získají od Mensy drobnou od-
měnu. Hlasování probíhá od 1. do 25. 8.

Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz

Aktuální verzi stanov Mensy České republiky 
naleznete na adrese http://stanovy.mensa.cz/

Oznamuji založení kulturně-vlas-
tivědného SIGu Praha.

Náplní činnosti SIGu jsou výlety a procház-
ky po Praze a jejím okolí, poznávání magické, 
mystické a astrologické Prahy, posvátná praž-
ská geometrie, kulturní akce, sportovní akce, 
společenské hry, vyprávění si. Noví zájemci 
o pražské akce s důrazem na poznávání Prahy 
jsou vítáni.

Václav Janoušek
vaclav.janousek@mensa.cz

721 644 636

Vybírejte nejhezčí fotografii SIG Praha

http://stanovy.mensa.cz/
mailto:sekretarka@mensa.cz
mailto:sekretarka@mensa.cz
http://www.mensa.cz/mensa/stanovy
mailto:kk@mensa.cz
https://intranet.mensa.cz
https://intranet.mensa.cz
https://intranet.mensa.cz/index.php?men=men16.4.0.0&album_id=287
https://intranet.mensa.cz/index.php?men=men16.4.0.0&album_id=287
mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

mem Valenčíkem z Vysoké školy finanční 
a správní, který pohovořil na téma důležitos-
ti vzdělanostní společnosti a sociálních sítí.

Plán činnosti Business Clubu na druhou 
polovinu roku 2010
• 10. srpna budu svým vlastním hostem a budu 

hovořit na téma energetické bezpečnosti 
České republiky. Na toto téma píšu i diser-
tační práci a snažím se aktivovat velice za-
jímavý stejnojmenný projekt. O tomto pro-
jektu budu mimo jiné hovořit a podrobně-
ji o něm píšu na jiném místě časopisu. Rád 
bych touto cestou vyzval všechny zájemce, 
kteří by se tohoto projektu chtěli zúčastnit, 
aby mě kontaktovali. 

• 14. září bude naším hostem paní Zdeňka Hor-
níková, poslankyně za ODS. Paní Horníko-
vá se již zúčastnila v únoru setkání Business 
Clubu s paní Lorencovou a projevila se jako 
zanícená diskutérka. Setkání tedy bude ne-
smírně zajímavé.

• 12. října nás navštíví doc. RNDr. Pavel No-
váček z Univerzity Palackého v Olomouci, 
předseda České asociace Římského klubu. 

Setkání bude opět velice zají-
mavé a myslím, že jej ocení 
zejména pamětníci konferen-
ce „Překročení mezí“, kterou 
jsme ve spolupráci s Českou 
asociací Římského klubu po-
řádali v roce 1999.

• 26. října bude činnosti Busi-
ness Clubu zasvěcen nejenom 
večer, ale celý den!! Ten den 
pořádáme konferenci „Lob-
bing, networking a sociál-
ní sítě“ ve spolupráci s pro-
jektem Kariérní podpora. Cíl 
konference je zřejmý – defi-
novat a vyprofilovat se jako 
networkingový projekt, jehož 
cílem je podstatné usnadně-
ní pracovního uplatnění jeho 

Zprávy Mensy Zprávy Mensy

Květen 2010 byl velice bohatý na akce 
Business Clubu. 
• Na setkání Business Clubu 11. května přija-

la pozvání paní Ing. Alena Vlačihová ze spo-
lečnosti CEBRE, která se zabývá podpo-
rou českých podnikatelských aktivit v ev-
ropských strukturách v Bruselu a meziná-
rodním lobbingem. Setkání bylo velice za-
jímavé.

• Hned druhý den, 12. května, byla hostem Bu-
siness Clubu paní dr. Jana Hybášková, před-
sedkyně Evropské demokratické strany, kte-
rá v letošních volbách do Poslanecké sně-
movny kandidovala na prvním místě kandi-
dátky KDU – ČSL v Praze. Paní Hybášková 
je naše přední specialistka na otázky Blízké-
ho východu a arabský svět. Setkání bylo ne-
smírně zajímavé a podrobně jej popisuji na 
jiném místě v samostatném článku. 

• 25. května se konalo setkání s prof. Janem Švej-
narem, významným českoamerickým ekono-
mem a kandidátem na prezidenta České re-
publiky v roce 2008. Tohoto setkání se zú-
častnilo rekordních 84 návštěvníků. I o tom-
to setkání naleznete samostatnou reportáž. 

• 8. června se konalo setkání 
s Tomášem Chlebečkem, spe-
cialistou na otázky vojenské 
bezpečnosti. O tomto setká-
ní napsala článek Zuzka Šim-
ková a naleznete jej v tomto 
čísle.

• 22. června se konalo další ze 
série mimořádně zajímavých 
setkání s významnými osob-
nostmi. Tentokrát přijala po-
zvání paní Veronika Kimmer, 
která má velké zkušenosti 
z práce v médiích a vládních 
strukturách. Opět jsem o tom-
to setkání napsal samostatný 
článek. 

• A konečně 13. července se ko-
nalo setkání s doc. Radi-

Aktivity Business Clubu  

Diskuse s PhDr. Janou Hybáš-
kovou, foto: Tomáš Kubeš

Dne 20. 6. byl ukončen letošní (zkrácený) 
ročník Dětské šifrovací ligy. 

Tato soutěž v luštění šifer pro děti od 3. do 
9. třídy základních škol je aktivita v rámci Men-
sy relativně nová (proběhl teprve 2. ročník), ale 
věříme, že se nám povede vytvořit tradici a tuto 
soutěž do budoucna udržet. 

Alespoň jednoho kola letošního ročníku 
DŠL se zúčastnilo 186 dětí. Přinášíme stručný 
přehled výsledků. 

Řečeno sportovní terminologií, tzv. „na bed-
ně“ skončili

1. Jana Kumstová, ZŠ a MŠ Senohraby
2. – 4. Jáchym Baláž, ZŠ Rakovského, Praha 12
2. – 4. Petr Syrovátka, ZŠ Praha-Kolovraty
2. – 4. Ladislav Töpfer, 7. ZŠ, Václavkova 1082 

Všem úspěšným řešitelům gratulujeme!

Více informací o výsledcích DŠL získáte 
na http://www.mensa.cz/volny-cas/hlavolamy/
detska-sifrovaci-liga/vyhodnoceni-10/. Od září 
startuje a až do června poběží další ročník Dět-
ské šifrovací ligy. Všichni dětští šifranti jsou sr-
dečně vítáni!

Oto Přibyl
oto.pribyl@mensa.cz 

Titul Úspěšný řešitel, tj. ten, kdo získal ale-
spoň 60 bodů z 68 možných, dále získali (řaze-
no abecedně):

Jonáš Baierl, ZŠ Lerchova, Sušice 
Radim  Bárta, Komenského 6, Odry 
Jáchym Bártík, Gymnázium Havlíčkův Brod 
Isabela Cvaková, ZŠ nám. Republiky 
Ludmila Čandová, Gymnázium Jírovcova, 

České Budějovice 
Milena Jankovská, ZŠ Poběžovice
Aleš Krčil, ZŠ Hálkova, Humpolec
Magdaléna Kůlová, F. L. Čelakovského, Stra-

konice
Štěpán Mazůrek, ZŠ Letní pole, Vyškov
Michal Medek, Magic Hill Říčany
Leonard Mentzl, Gymnázum Říčany 
Klára Mentzlová, ZŠ Mirošovice 
Jana Novotná, ZŠ Zahradní 5265, Chomutov 
Jan Pecník, Komenského 6, Odry 
Pavlína Píšová, Komenského 100, Holice
Petra Studená, ZŠ Karla Čapka, Kodaňská 16, 

Praha 10  
Radovan Švarc, Gymnázium Česká Třebová 
Michal Töpfer, ZŠ Václavkova 1082, Mladá 

Boleslav 
Václav Trličík, Komenského 6, Odry 
Vít Unčovský, ZŠ Bílovice nad Svitavou 

Dětská šifrovací liga 2010

členům a tím snížení míry jejich existenční-
ho stresu. Dnešní velmi nejistá doba velmi 
výmluvným způsobem podtrhuje důležitost 
podobných aktivit. 

• Na 9. listopadu přislíbil předběžně účast pan 
Václav Bartuška, velvyslanec pro energetic-
kou bezpečnost.

• 23. listopadu nás navštíví doc. Alan Kraut-
stengl, PhD, rektor Anglo–americké vysoké 
školy v Praze.

• A na 7. prosince 2010 přislíbil účast pan Ing.
Milan Urban, poslanec Parlamentu ČR a mís-
topředseda České strany sociálně demokra-
tické, stínový ministr průmyslu a obchodu.

Václav Janoušek
vaclav.janousek@mensa.cz

http://www.mensa.cz/volny-cas/hlavolamy/detska-sifrovaci-liga/vyhodnoceni-10/
mailto:oto.pribyl@mensa.cz
mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
www.ocni-laser.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Zprávy MensyZprávy Mensy

Základem každé akce je dostat nápad, kte-
rý by mohl zaujmout ostatní mensany. Pak už 
stačí:
• Pokud si nejste jistí, proberte svůj záměr na 

setkání místní skupiny nebo jiné akci. Ne-
bojte se napsat radním, předsedovi své MS 
či někomu, kdo má s organizací zkušenosti. 
Všichni vám rádi poradí a pomohou.

• Dále je třeba vytipovat vhodná data. Můžete 
využít webový kalendář akcí a ověřit, zda se 
termíny nekryjí s konáním jiných akcí.

• Nyní je na čase domluvit akci v daném podni-
ku nebo s konkrétním člověkem či rezervo-
vat místo konání akce.

• Přitom je dobré si ujasnit možný počet účast-
níků, ceny a další podmínky.

• Též vhodně stanovte konečný termín pro při-
hlášení – např. na datum, kdy máte potvrdit 
přesný počet účastníků vaší akce s drobným 
předstihem pro nutnou komunikaci s přihlá-
šenými.

• Nyní vám Mensa nabízí několik možností, jak 
snadno dát o akci vědět světu:
- Prvním a nejdůležitějším krokem je vlo-

žit akci do Kalendáře akcí. Je to veli-
ce jednoduché, přihlásíte se na intrane-
tu https://intranet.mensa.cz a v záložce 
„Kalendář“ vyberete „Vložit akci“.

- Na stejné adrese si můžete sami připra-
vit interaktivní přihláškový formulář pro 
účastníky, který se automaticky objeví na 
hlavní stránce Mensy a v seznamu akcí. 
V případě problémů nebo speciálních po-
žadavků, prosím, napište webmasterovi 
(webmaster@mensa.cz). Až se někdo na 
akci přihlásí, přijde vám o tom zpráva na 
email a na intranetu získáte úhlednou ta-
bulku přihlášených.

- Textovou pozvánku můžete zaslat i do re-
dakce časopisu (redakce@mensa.cz), po-
kud to vzhledem k datu vydání časopisu 
a termínu akce má smysl.

- Pozvánku ještě můžete rozeslat pomocí in-
tranetu https://intranet.mensa.cz, v zálož-

ce „Rozeslat zprávu“ zvolíte typ zprávy 
a kraj, kde se akce koná.

• Pokud pořádáte větší akci, u které je předpo-
klad převisu zájmu nad kapacitou, je dob-
rý nápad vyžadovat vratnou kauci – tedy ja-
kousi zálohu, která vám pojistí, že nahláše-
ný účastník nakonec opravdu na akci dorazí, 
protože to bohužel není úplně samozřejmé. 
Kauce bývá obvykle 200 Kč. Propadlé kau-
ce potom můžete využít k pokrytí nákladů 
spojených s organizací.

• Pokud na akci finančně přispívá Mensa, je 
nutné rozlišovat mezi členy a nečleny Men-
sy, např. tím, že nečlenové zaplatí navíc 
drobný poplatek.

• Jakmile je akce vyhlášena a vše připraveno, 
stačí již jen počkat, sledovat, kdo se na vaši 
akci přihlásí, odpovídat na dotazy, apod.

• Po uzavření přihlašování je dobré účastní-
ky oslovit (v případě interaktivní přihlášky 
rovnou dostanete seznam adres), ověřit si, 
že nahlášení lidé opravdu přijedou, a upřes-
nit jim detaily. Lidé si sice měli vše pře-
číst, ale drobnou připomínkou po uzavře-
ní přihlášek pár dní před akcí nic nezkazí-
te, naopak.

• Pokud jste vybírali kauce, zajděte si do banky 
a připravte si potřebné množství drobných, 
většinou skončíte s úhledným balíčkem ban-
kovek.

• Na akci přijďte včas, nebojte se bavit s účast-
níky a vraťte přítomným kauce (pokud jste 
je vybírali).

• Nezapomeňte přítomné poprosit, aby napsa-
li reakci na akci (jinak bude redakce otravo-
vat vás), a také zajistit vhodné fotky do ča-
sopisu a na web.

• Nakonec se s dobrým pocitem, že jste uděla-
li něco pěkného pro ostatní, vracíte domů.

Hana Kalusová, hana.kalusova@mensa.cz

Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz

Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz

Jak organizovat akci
Obecně méně náročné jsou akce typu mi-

nigolf, kuželky nebo návštěva kina – nakou-
píte vstupenky, zarezervujete místo a je ho-
tovo. Mnohem zajímavější ale bývá připravit 
něco, kam se běžně člověk nedostane, nepodí-
vá. Možností je celá škála, nejčastěji jsou to ex-
kurze, přednášky osobností, bojovky a netradič-
ní zajímavé sporty.

1. Netradiční zajímavé sporty nebo koníčky
Pokud je sami provozujete anebo někdo 

z vašich známých, zkuste se o svou radost či 
pýchu podělit s ostatními. Domluvit na vhod-
ný termín potřebné vybavení není takový pro-
blém, chce to většinou odhadnout počet účast-
níků (realizováno např. curling, jízda v závod-
ním bobu, paintball).

2. Bojovky a podobné celodenní hry
Většinou nepotřebujete nic moc domlouvat s 

institucemi, ale vyžaduje to hodně času na vaši 
přípravu, precizně promyslet šifry, úkoly a dob-
ře odhadnout časovou náročnost při různé úrov-
ni účastníků (realizováno např. Hrdinové, Slav-
kov, procházka Prostějovem a další).

3. Přednášky a besedy
Musíte objevit zajímavou osobnost, získat 

na ni kontakt a pozvat ji na mensovní půdu. 
Upozorňuji na úskalí s malým počtem účastní-
ků. Kdysi se to občas stávalo a je to potom mi-
mořádně nepříjemné, když přednášející mluví 
k šesti lidem. Doporučuji spojit přednášku se 

zajímavou exkurzí, pak nebudete mít problém 
akci naplnit (realizováno např. Business Club, 
Petr Tluchoř, Jiří Hynek, Miroslav Singer, Ota-
kar Motejl, Daniela Kovářová, v přípravě např. 
Jiří Grygar).

4. Exkurze
Asi nejatraktivnější akce pro členy. Mož-

nosti máte téměř neomezené (s výjimkou ja-
derných elektráren, ty jsme už prolezli všech-
ny. Lákavé jsou továrny, výzkumáky, státní in-
stituce, zmíněné elektrárny, vodárny a další 
a další. Když se budete na vybraný provoz ob-
racet s žádostí o exkurzi, setkáte se s různý-
mi přístupy, od velké ochoty až po odmítnu-
tí. (Vždy se, prosím, snažte, abyste neuděla-
li Mense ostudu.) Často se musíte připomínat 
opakovaně, musíte doložit písemný seznam 
účastníků, termínově se přizpůsobit danému 
provozu a podobně. Bude-li to potřeba, kdyko-
li se na mě obraťte o pomoc či zaslání oficiál-
ní žádosti za Mensu. Někdy to chvíli trvá, ale 
nakonec se většinou dostanete tam, kam chce-
te (realizováno: JE Temelín, JE Jaslovské Bo-
hunice, Poslanecká sněmovna, Česká národní 
banka, CERN, Letecký výzkumný ústav, Vít-
kovice, Evropský parlament v Bruselu, Stra-
kova akademie, Tokamak a desítky exkurzí bě-
hem celostátních setkání).

Tomáš Blumenstein
tblumen@mensa.cz

Možné náplně akcí

Chcete pomoci s nově vznikajícím společenstvím vlastníků 
Vašeho domu?

Pro naše zákazníky zdarma také právní pomoc při získávání státních dotací 
a úvěrů na zateplení, výměnu oken a střechy a revitalizace domů!

Reklamace a odstranění vad při přebírání Vašeho domu od developera. 
Komplexní technická a ekonomická správa a údržba budov. 

OptimCare ... Optimální péče o Váš dům ... www.optimcare.cz

https://intranet.mensa.cz
mailto:webmaster@mensa.cz
mailto:redakce@mensa.cz
https://intranet.mensa.cz
mailto:hana.kalusova@mensa.cz
mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:tblumen@mensa.cz
mailto:tblumen@mensa.cz
http://www.optimcare.cz
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Zprávy MensyZprávy Mensy

V zásadě existují 3 možnosti:
• zorganizovat akci bez finanční účasti Mensy
• zorganizovat akci s finančním příspěvkem 

Mensy
• zorganizovat akci s významným finančním 

přispěním Mensy

Jestliže se rozhodnete organizovat akci za fi-
nanční účasti Mensy, věnujte prosím pozornost 
několika obecným pravidlům uvedeným v zá-
věru tohoto dokumentu.

1. Organizování akce bez finanční účasti 
Mensy

Administrativně (alespoň ve vztahu k Men-
se) nejjednodušší varianta, zato však nejnároč-
nější z pohledu vašeho cash-flow, proto vhod-
ná zejména pro finančně nenáročné akce. Dobře 
rozvažte, kolik očekáváte účastníků, jak vyso-
ký účastnický poplatek budete vybírat, případ-
ně jaký bude stornopoplatek, jaké jsou nákla-
dy akce a jejich časová struktura (různé zálo-
hy apod.) tak, abyste se nedostali do finančních 
potíží a akci dotáhli úspěšně do konce i z po-
hledu financí.

2. Organizování akce s finančním příspěv-
kem Mensy

U finančně náročnějších akcí Mensa čas-
to přispívá drobnou částkou. Obvykle se jed-
ná o dohodnutou výši finančního příspěvku pro 
účastníky z řad Mensy do maximálně stanove-
né celkové výše (podle odhadu počtu účastní-
ků – členů Mensy). Možné je i přispění formou 
fixní sumy v dohodnuté výši. 

Může se stát, že budete muset předem uhra-
dit zálohu (např. na ubytování), která může 

představovat nezanedbatelnou částku splatnou 
i několik měsíců před konáním samotné akce. 
V takových případech je možné požádat Men-
su o uhrazení zálohy, která bude po skončení 
akce vrácena. 

Vždy je třeba požádat Radu Mensy o příspě-
vek (uhrazení zálohy apod.) dostatečně dlouho 
předtím, než budete finanční prostředky potře-
bovat – nejlépe s předstihem 1 měsíc. Žádost 
o příspěvek s následujícími informacemi zašle-
te emailem Radě na rada@mensa.cz:

- název akce, stručný popis a datum konání,  
- očekávaný počet účastníků (členů/nečlenů 

Mensy),
- hrubý odhad nákladů akce, tedy na co budou 

prostředky použity,
- požadovaná výše příspěvku a datum, do kte-

rého mají být prostředky poukázány na váš 
účet,

- požadujete-li uhrazení zálohy, pak výše zá-
lohy, účel, datum, dokdy má být záloha 
uhrazena a kdy bude vrácena.

Při samotném zařizování akce nikdy neza-
pomínejte na to, že při vyúčtování budete muset 
předložit odpovídající účetní doklady (účtenky, 
faktury atd.) v celé výši poskytnutého finanční-
ho příspěvku. Pokud doklady nedodáte, budete 
muset peníze vrátit!

3. Organizování akce s významným finanč-
ním přispěním Mensy

Tato varianta se týká především finančně ná-
ročných akcí organizovaných Mensou. Proto-
že se jedná o unikátní a rozsáhlé projekty, při 
plánování je vždy potřeba domluvit se předem 
s Radou Mensy. 

Financování akce

Obecná pravidla pro vyúčtování  
• Finanční příspěvek musí být (v celém roz-

sahu!) vyúčtován nejdéle do 1 měsíce po 
skončení akce (rozpis uskutečněných plateb 
– částka, účel, datum). 

• Účetní doklady musí být dodány (ve fyzic-
ké podobě a v originále) spolu s přehledem 
výdajů nejpozději do 1 měsíce po skonče-
ní akce, u dlouhotrvajících akcí průběžně 1× 
měsíčně.

• Účetně uznatelný doklad musí obsahovat ná-
zev a sídlo prodejce nebo poskytovatele 
služby, jeho IČO, datum prodeje nebo po-
skytnutí služby, druh zboží nebo služby, 
cenu za jednotku a celkovou cenu. Většina 
pokladen takový doklad vydává automatic-
ky, pokud ne, je třeba si nechat vypsat pa-
ragon, kde budou tyto náležitosti uvedeny.  

• Pokud máte pochyby o uznatelnosti účetního 
dokladu, poraďte se (předem!) se sekretář-
kou Mensy (sekretarka@mensa.cz). 

• Aby mohla být proplacena faktura, musí být 
kolonka „Odběratel“ vyplněna buď na Men-
su, nebo musí být prázdná, jinak musí faktu-
ra obsahovat stejné údaje jako paragon.

• O specifických formách vyúčtování (dohoda 
o provedení práce, náhrada cestovních ná-
kladů apod.) je lépe předem se poradit se se-
kretářkou Mensy (sekretarka@mensa.cz).

• Pokud budete na akci vybírat účastnické po-
platky, může to být jednak v hotovosti, jed-
nak převodem na účet. Budete-li poplat-

ky vybírat v hotovosti, je možné je na účet 
nebo do pokladny Mensy složit jednorázo-
vě. V takovém případě je třeba pořídit se-
znam účastníků a u každého uvést konkrétní 
zaplacenou částku. Druhou možností je pří-
má platba účastníků na účet Mensy pod va-
riabilním symbolem dohodnutým pro akci 
(na variabilním symbolu je třeba domluvit 
se předem se sekretářkou Mensy). Přehled 
o došlých platbách vám pak bude předán 
podle dohody.

• V případě jakýchkoliv nejasností se neboj-
te zeptat ekonoma nebo sekretářky Men-
sy, a to PŘEDEM.

Alena Novotná
alenka@mensa.cz

Prezentujte své WWW stránky
Máte své osobní stránky nebo blog? A chcete, aby o nich věděli i ostatní? Pak napište krátkou 
pozvánku do časopisu. Už od příštího čísla v časopise najdete odkazy na www stránky členů! 

Tomáš Kubeš, tomas.kubes@mensa.cz

Chcete vědět, kdy se koná nějaká mensovní akce blízko 
Vašeho bydliště? Využijte kalendář akcí na www.mensa.cz!

Fakturační údaje Mensy
Mensa ČR, Pod Žvahovem 463, 152 00 Praha 5
IČO 45248591, neplátce DPH
bankovní spojení – Raiffeisenbank, č. ú. 44400444/5500
Poštovní adresa pro veškerou korespondenci (tedy i pro faktury atd.): 
Mensa ČR, P. O. Box 20, Moravská 9, 120 00 Praha 2  

mailto:rada@mensa.cz:
mailto:sekretarka@mensa.cz
mailto:sekretarka@mensa.cz
mailto:alenka@mensa.cz
mailto:tomas.kubes@mensa.cz
http://www.mensa.cz
www.motiv8.cz
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Zprávy Mensy

Po napsání předchozího článku o statistice celostátních setkání jsem čekala lavinu žádostí o zaslání tabulky 
se zpracovanými výsledky. Překvapivě se žádná lavina nekonala, jen na setkání v Kokoříně se našel jeden zá-
jemce. Usoudila jsem, že to může mít dva důvody, buď výsledky ze setkání skoro nikoho nezajímají, nebo jsem 
zvolila špatný způsob, jak o výsledcích informovat. Pokud je správná první možnost, nic s tím nenadělám, ale 
pokusím se napravit případnou druhou možnost.

Díky Česťovi Kalusovi jsem mohla doplnit údaje z Prahy, Srní a Kroměříže. Díky Pavlovi Terberovi z Paso-
hlávek. Od Jarka Zavadila jsou výsledky z Kokořína. Takže už chybí jen malá drobnost z Jedovnice (odlišit od 
sebe druhé a třetí družstvo), kterou by mohli vyřešit buď pamětníci, nebo fota skupin. 

Teď pár údajů pro ty, kdo moc nemusí tabulky: od roku 2003 se setkání zúčastnilo 308 různých lidí, nejvíce 
jich bylo v Losinách (107), nejméně v Mladočově (47). Všech patnácti setkání se zúčastnila čtveřice Iva Berčí-
ková, Laďa Frankl, Jarek Grepl a Pavel Terber. Jen jednoho setkání se zúčastnilo 139 osob.

Pětkrát se spolu v týmu sešli Iva Berčíková s Honzou Kotkem a Iva Berčíková s Tomášem Kubešem.
A teď pro ty, kteří nemají s tabulkami problém, představím vám první (z hlediska zpracování) list pojme-

novaný skupiny: V této tabulce jsou zaznamenána pořadí účastníků v týmových soutěžích. Je spočítán jed-
nak průměr ze všech setkání (nejsou zde ti, kteří byli jen na jednom setkání) a taky průměr ze tří nejúspěšněj-
ších setkání.

Iva Berčíková, iva.bercikova@mensa.cz

Statistika celostátních setkání podruhé 

Tabulka 1: Jednotlivci

V tabulce 1 je deset nejlepších podle výsledků jednot-
livců. Vlevo je to podle celkového průměru za předpokladu, 
že se dotyčný zúčastnil alespoň dvou setkání. Pokud byl jen 
na jednom, je uveden v tabulce 5. Vpravo je deset nejlepších 
podle tří setkání, kde se jim nejlépe dařilo.

Celkový průměr (mini-
málně ze dvou setkání)

Polách Václav (4)
Maršálková Michaela (7)
Heřmanová Marta (7,5)
Rejnušová Daniela (8,5)
Kovářová Ludmila (8,8)
Haša Martin (10)
Pazourek Karel (10)
Gruber Jan (11,3)
Berčíková Iva (11,9)
Erbs Jiří (12,5)

Průměr tří nejúspěšnějších

Kovářová Ludmila (1)
Erbs Jiří (2)
Kotková Karla (2,7)
Kotek Jan (3,3)
Grepl Jarek (3,7)
Berčíková Iva (4,7)
Fořtík Václav (5,3)
Zahradník Marián (5,3)
Nádvorník Ladislav (5,7)
Beran Pavel (6)

Tabulka 2: Skupiny

V tabulce 2 jsou ti, kteří byli úspěšní v soutěžích 
týmů. Vlevo opět podle celkového průměru, vpravo jen 
podle těch úspěšných (čísla uvádějí průměrné hodno-
ty pořadí).

Celkový průměr (mini-
málně ze dvou setkání)
Vodičková Iveta (1,5)
Hubálek Štěpán (2)
Olšák Petr (2)
Pazourek Karel (2,3)
Hubálek Petr (2,5)
Provazník Petr (2,5)
Wolf Ondřej (2,7)
Kovář Luděk (2,8)
Kotková Karla (2,9)
Ryba Miloslav (3)

Průměr tří nej-
úspěšnějších
Berčíková Adéla (1,3)
Berčíková Iva (1,3)
Hellerová Věra (1,3)
Kotek Jan (1,3)
Kovářová Ludmila (1,3)
Řeháček Filip (1,3)
Terber Pavel (1,3)
Zahradník Marián (1,3)
Blumenstein Tomáš (1,7)
Vopálková Eva (1,7)

Tabulka 3: N-tice

V tabulce 3 zjistíte, jak se dařilo, když se někteří opakovaně sešli ve 
stejném týmu. Jsou zde uvedeny nejprve dvojice, pak trojice a dokonce 
jedna čtveřice (čísla uvádějí jejich dvě nejlepší pořadí).

Dvojice
Blumenstein, Pazourek (1,1)
Hlavoň, Kotek (1,1)
Berčíková I., Kotek (1,2)
Brzuska, Brzusková (1,2)
Havlová, Malina (1,2)
Kovářová L., Zahradník (1,2)
Berčíková I., Řeháček (1,3)
Hlavoň, Nádvorník (2,2)
Kubeš, Roreitnerová D. (2,2)
Berčíková I., Kubeš (2;2,5)

Další n-tice
Berčíková I., Terber, Wolf (1,2)
Brzuska, Bruzsková, Krejčí, Macko(1,3)
Brzuska, Bruzsková, Walla (2,2)
Berčíková I., Hubálek P., Kutálek (1,4)
Berčíková A., Pazourek, Zavadil (1,5)
Hladík M., Kovář, Macko (3,3)
Havel M., Havel R., Kammová (2,5)
Erbs, Řeháček, Votrubcová (3,4)
Kovářová L., Uhlíř, Zahradník (1,7)
Erbsová M., Grepl, Pánik (2,6)

Tabulka 4: Hvězdy

V tabulce 5 je deset nejlepších z těch, 
kteří se objevili jen na jednom setkání, ale 
byli úspěšní v hodnocení jednotlivců.

Hvězdy jednoho setkání (pořadí)
Lieberzeit Vladimír (3)
Šírová Kateřina (3)
Jurewitz Jacek (4)
Fořtíková Jitka (5)
Martišek Karel (5)
Adamec Jaromír (6)
Vít Ondřej (7)
Mottl Martin (8)
Zvědělíková Milena (11)
Bartošová Magdalena (12)

Vážení členové Mensy České republiky, účastníci projektu Kariérní podpora,
děkujeme Vám za Váš zájem o projekt realizovaný Mensou České republiky ve spolupráci 

s agenturou práce Manpower. V současné době je v projektu registrováno 97 členů Mensy. Tento 
program pomohl najít pracovní uplatnění již pěti členům.

Máte-li i Vy podobný problém, uvažujete-li o změně svého pracoviště do budoucna nebo pouze 
chcete získat přehled o situaci na trhu práce a nových trendech v oblasti lidských zdrojů, neváhejte 
vyplnit Váš osobní list na intranetu v sekci Kariéra. Nabízíme Vám podporu při hledání práce, za-
sílání pracovních nabídek zprostředkovaných naší partnerskou agenturou nebo externě vyhledáva-
ných na webech soukromých společností či orgánů státní správy. Součástí nabídky je také kariérní 
poradenství, poradenství v oblasti pracovněprávní problematiky, pomoc při úpravě životopisu a se-
psání motivačního dopisu, realizujeme aktivity jako např. modelové přijímací pohovory nebo zpra-
cování užitečných informací pro přijímací pohovor. Novinkou je každý měsíc vypsání TOP 14 pra-
covních pozic – tedy ty nej pozice pro každý vyšší územní samosprávný celek.

V případě jakýchkoli dotazů nás neváhejte kontaktovat! 

Alena Oudová, alena.oudova@mensa.cz

Projekt Kariérní podpora

Alena Oudová hlavní koordinátorkou 
projektu Kariérní podpora

Kariéra

Příprava projektu Kariérní podpora a po-
moci v hledání práce začala loni v dubnu. Jis-
tě si někteří z Vás vzpomenou na anketu, jejímž 
účelem bylo vymezení průběhu a cílů projektu 
a výběr personální agentury.

Začali jsme pouze s představami, takříkajíc 
„na zelené louce“. Od té doby za sebou máme 
jednání s agenturami, výběr té nejvhodněj-
ší a navázání spolupráce s ní, 
ladění databáze a nových lis-
tů na intranetu, postupnou re-
alizaci všech součástí a plá-
nů a potřebných mechanismů, 
které jsme navrhli … a mnoho 
a mnoho hodin práce dobrovol-
níků, kteří pro Vás projekt při-
pravovali. Chtěla bych zdůraz-
nit, že jsme skutečně dobrovol-
níci, protože nejsme zaměst-
nanci Mensy, Manpoweru ani 
jiných agentur. Ráda bych opět 
poděkovala Martě Heřmano-
vé za právní konzultace, Tomá-

ši Blumensteinovi za zastřešení projektu, Anič-
ce Rývové a Romanu Brzuskovi za IT podpo-
ru a Aleně Oudové, kterou se nám (skoro zázra-
kem) díky Tomáši Kubešovi povedlo najít. Za-
čala nám pomáhat v době, kdy se počet uchaze-
čů „nebezpečně“ navyšoval a já jsem při svých 
dalších aktivitách přestávala zvládat jejich ná-
por. To, že je Alena vynikající personalistkou, 

bylo již pouze třešničkou na 
dortu. Do projektu, který jsem 
doposud vedla pouze z pohle-
du projektového managemen-
tu, vnesla odborné informa-
ce a vhled, do práce se pusti-
la s velkým nasazením a logic-
ky se stala hlavní koordinátor-
kou projektu.

V prosinci 2009, kdy se 
projekt spouštěl, bylo zaregis-
trovaných pět členů. Postupně 
se počet zvyšoval a v průbě-
hu jara jsme odpovídali a ra-
dili 40, 50, 60 zájemcům … 

Alena Oudová

mailto:iva.bercikova@mensa.cz
mailto:alena.oudova@mensa.cz
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Kariéra

Projekt Kariérní podpora 
hledá programátora

Kariéra

Nyní, když už počet zaregis-
trovaných dosahuje stovky, je 
potřeba projekt přehodnotit 
a zastřešit jinak. Připravujeme 
tedy několik výrazných změn 
a rozšiřujeme nabídky pro 
mensany, kteří aktivně hleda-
jí práci, i pro ty, kteří se pouze 
rozhlížející po lepším místě.

Rádi bychom všechny za-
registrované vyzvali k vět-
ší komunikativnosti – odpo-
vídejte prosím na maily, kte-
ré Vám zasíláme, abychom vě-
děli, co dalšího pro Vás mů-
žeme udělat, a abychom získali co nejucele-
nější představu o Vašich konkrétních předsta-
vách o práci. Aktualizujte průběžně své údaje 
ve Vašem osobním listu na intranetu, abychom 
s nimi mohli pracovat co nejefektivněji. Dejte 
nám vědět, pokud již naši pomoc nepotřebujete, 
abychom se mohli více věnovat těm, kteří prá-
ci akutně hledají.

Potřebné jsou i změny v administraci na in-
tranetu, které by alespoň minimálně ulehčova-
ly a usnadňovaly práci koordinátorky. Navenek 
jako uchazeči vidíte pouze to, co Vám prezen-
tujeme, technické zázemí a „kuchyň“ projek-
tu (v mém případě tedy obývák) nevidíte. Ně-
kdy je to dobře, protože by Vás mohly odradit 

vystresované tváře koordiná-
torek odškrtávajících seznam 
úkolů … :-) Někdy je to škoda, 
protože máme radost z každé-
ho nově nalezeného zaměstná-
ní, ke kterému jsme aspoň troš-
ku přispěly.

Jistě jste již zaznamena-
li řadu nových aktivit a infor-
mací, které Vám Alena Oudo-
vá posílá − články s odborný-
mi radami, doporučení pro při-
jímací pohovor, seznam otá-
zek, které Vás mohou na poho-
voru zaskočit, TOP 14 pracov-

ních pozic v jednotlivých krajích každý měsíc 
a další. Tyto informace Alenka posílá mailem, 
zveřejňuje v časopise a dokumenty budou při-
bývat i na intranetu v sekci Kariéra. Pokud tyto 
informace zajímají i ostatní členy Mensy, nevá-
hejte se do projektu zaregistrovat.

Ve výběru vhodných pracovních míst stá-
le trvá spolupráce s personální agenturou 
Manpower, dále je aktivně vyhledáváme po-
mocí webových portálů a nabídek poskytnu-
tých úřady práce. Dalším ze způsobů, které 
jsme v hledání pracovních míst uplatnili, jsou 
pracovní nabídky zaslané přímo členy, kte-
ří tímto způsobem hledají nové kolegy. Mens-
an z Prahy již díky tomu pracuje v pojišťovně 
Generali. Pokud byste tedy hledali nové kole-
gy, ozvěte se Aleně Oudové. Na základě popi-
su pracovního místa, lokality, oboru a dalších 
specifikací vyhledá koordinátorka v databázi 
uchazeče, které by toto pracovní místo mohlo 
zajímat, osloví je a v případě projeveného zá-
jmu zkontaktuje s členem, který pracovní mís-
to nabízí.

A jelikož vidím, že jste jednoznačně v dob-
rých (Aleniných) rukách, budu se věnovat dal-
ším projektům, protože už se „nebezpečně“ 
rozjelo třeba Čestné uznání … :-)

 
Alena Oudová, hlavní koordiná-
torkou projektu Kariérní podpora

Zuzana Šimková
zuzana.simkova@mensa.cz

Zuzana Šimková

Vydavatelství Computer Press, 
a. s. nabízí všem členům Mensy 
slevu 30 % na publikace zak-
oupené v elektronickém obchodě 

http://knihy.cpress.cz/.

Při vyplňování objednávky stačí 
zadat kód slevového kupónu 

DVGW-PM5D-1VYF.

První informaci o tomto projektu jsem jen 
zběžně zaregistrovala při listování některým 
z loňských podzimních čísel časopisu Mensa 
a v hlavě si ji zařadila do kolonky „zajíma-
vé“.

Poté, co jsem sama zůstala bez práce a pus-
tila se zjara do intenzivního hledání nové-
ho uplatnění, jsem o projektu začala zjišťovat 
více. Vyplnila jsem svůj registrační list v apli-
kaci Kariéra a zaslala životopis. Vzápětí jsem 
obdržela zprávu od koordinátorky projektu Ale-
ny Oudové s mnoha podrobnostmi o projektu 
a upřesňujícími otázkami. A rovněž s nabídkou 
služeb, která byla v průběhu času dále doplňo-
vána.

Šlo o dvě hlavní sféry služeb – kariérní pora-
denství a nabídku vhodných pozic.

Nabídka pracovních míst se neomezuje 
jen na hlavního partnera projektu, personál-
ní agenturu Manpower (kde je však zajiště-
no i zprostředkování pohovoru), ale zahrnu-

je i další personální agentury, externí servery 
a další zdroje.

Mne osobně hodně inspirovalo kariérní po-
radenství – především úprava CV a jeho zhod-
nocení z pohledu personalistiky a dále zprávy 
„Doporučení pro přijímací pohovor“ či „Otáz-
ky, se kterými se můžete setkat v průběhu přijí-
macího pohovoru“.

Musím ještě vyzdvihnout rychlost reakcí 
a vstřícnost odpovědí.

Ty na mne zapůsobily zejména v kontra-
stu s mnohadenním až mnohatýdenním (čas-
to i věčným) mlčením oslovovaných agentur či 
potenciálních zaměstnavatelů.

V průběhu hledání pracovního uplatnění 
jsem od kariérního týmu, jmenovitě přímo od 
koordinátorky Aleny Oudové, cítila opravdu 
výraznou podporu. Díky.

 
Alexandra Wendrinská

alexandra.wendrinska@email.cz

Projekt Kariérní podpora – recenze

S ohledem na neustále rostoucí počet regis-
trovaných členů a rozšíření působnosti projek-
tu Kariérní podpora hledáme pro tento projekt 
šikovného programátora, který by byl ochotný 
pomoci při programování modulu Kariéra na 
intranetu Mensy ČR. V případě zájmu o spolu-
práci neváhejte kontaktovat koordinátorku pro-
jektu Alenu Oudovou na emailu alena.oudova@ 
mensa.cz. Velmi děkujeme za Vaši ochotu a zá-
jem.

 Alena Oudová

Co Vás zajímá?
Vážení čtenáři, členové Mensy ČR, 

účastníci projektu Kariérní podpora. 
Svými náměty, nápady a otázkami nám 
pomáháte vytvářet tuto rubriku. Velmi 
rádi bychom v tomto trendu pokračova-
li i do budoucna. Nebojte se zeptat na to, 
co Vás zajímá! Uvítáme jakékoli podnět-
né nápady.

Alena Oudová
alena.oudova@mensa.cz

Při přihlašování na http://webmail.mensa.cz/ musíte uvádět 
jako login celý svůj e-mail (včetně domény mensa.cz), jinak se 

při odesílání pošty doplní do adresy odesílatele doména serveru 
(mi.rage.cz). Pokud se na takový e-mail bude snažit někdo 

odpovědět, odpověď Vám bohužel nedojde. 

mailto:zuzana.simkova@mensa.cz
http://knihy.cpress.cz/
mailto:alexandra.wendrinska@email.cz
mailto:alena.oudova@mensa.cz
http://webmail.mensa.cz/
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Kariéra Kariéra

Člověk je ze své podstaty tvor, který ne-
rad prohrává a těžko přijímá neúspěchy, ať už 
osobní nebo pracovní. Pokrok moderní doby 
nás však učí stavět se k neúspěchům a negativ-
ním aspektům lidského života jako k výzvám 
a příležitostem zdokonalit sebe sama a naučit se 
něco nového.

Ten, kdo nikdy nebyl odmítnut u přijímací-
ho pohovoru nebo neodešel od výběrového ří-
zení jako neúspěšný kandidát, se může považo-
vat za šťastného. Kdo byl jednou nebo i více-
krát odmítnut, je jedním z mnoha. Často se se-
tkávám s lidmi, kteří se po každém takovém od-
mítnutí a neúspěchu cítí slabí, méněcenní, mají 
tendenci podceňovat sami sebe a jejich sebevě-
domí klesá. Toto je umocněno tehdy, když na-
stává určité nešťastné časové období, a čím čas-
těji jsou tito lidé odmítáni, tím více jejich sebe-
vědomí klesá. Být odmítnut ovšem neznamená 
pouze ztrátu možnosti získat zajímavé zaměst-
nání. Znamená současně novou příležitost, jak 
zapracovat sám na sobě, jak získat nové kon-
takty.

Odmítnutí je samozřejmě do jisté míry zkla-
máním, ale současně je to také obrovská osobní 
výzva. Máte možnost zjistit, kde máte své sla-
biny, a zapracovat na nich. Pokud Vám přísluš-
ný náborový pracovník, se kterým jste poho-
vor absolvovali, oznámí, že jste nebyli vybrá-
ni, ptejte se na důvod, a to zcela konkrétní. Od-
pověď, že se našli lepší kandidáti, skutečně není 
dostatečná. Minimálně chtějte vědět, v čem byli 
tito kandidáti lepší, v čem je Vaše slabina. Na 
toto by Vám měl být schopen odpovědět kaž-
dý personalista (personalisté si zpravidla dělají 
během pohovoru poznámky ke každému kandi-
dátovi, proto není problém dohledat příslušnou 
složku a poskytnout Vám požadovanou zpětnou 
vazbu). Situace, kdy se Vám naopak po pohovo-
ru nikdo neozývá, je také velmi snadno řešitel-
ná. Stačí nezůstat pasivní a z vlastní iniciativy 
druhou stranu kontaktovat. Samozřejmě s urči-
tým rozumným časovým odstupem od poho-
voru, společnost potřebuje čas na rozmyšlenou 
a porovnání jednotlivých kandidátů. Optimum 

je dva týdny, pokud jste se nedomluvili s nábo-
rovým pracovníkem jinak.

Pohovor je ve své podstatě považován za 
nejméně efektivní výběrovou techniku. Mnoh-
dy totiž velkou měrou závisí výsledek na 
schopnostech tazatele, který pohovor vede, na 
jeho profesionalitě a schopnosti striktně hodno-
tit zkušenosti a splnění požadavků na přísluš-
nou pozici, stejně jako na schopnosti potlačit 
veškeré sympatie a antipatie vůči Vám jakož-
to kandidátovi na tuto pozici. Phil Boyle, gene-
rální ředitel úspěšné personální agentury Ram-
sey Hall Limited, dokonce velmi optimisticky 
radí: „Jestliže Vás odmítli na místo, které sku-
tečně chcete dělat, svalte vinu na tazatele a ne-
připouštějte si chybu na své straně.“ Nedoporu-
čuji brát tuto radu zcela doslovně, nicméně jis-
tou dávku inspirace a optimismu v ní jistě na-
lézt lze.

Pohovor představuje jen skutečně krátký 
okamžik na to, aby personalista odhalil veškeré 
Vaše přednosti a nedostatky. Nicméně ani roz-
sáhlá praxe a osobnostní předpoklady nezaru-
čí, že pracovní pozici získáte. Je-li člověk od-
mítnut, měl by i za poskytnutí této informace 
o výsledku výběrového řízení poděkovat. Může 
se stát, a v praxi se to také velmi často stává, 
že vybraný kandidát ve zkušební době odejde 
nebo je společností propuštěn. V takové chví-
li má zaměstnavatel dvě možnosti – buď vypsat 
nové výběrové řízení, které samozřejmě před-
stavuje novou investici, nebo oslovit neúspěšné 
kandidáty, jelikož ještě neuplynula dlouhá ča-
sová perioda od posledního výběrového řízení. 
Právě tato druhá možnost bývá velmi často vy-
užívána a právě proto je dobré zanechat ve spo-
lečnosti co nejlepší dojem. Pokud se totiž na in-
formaci o odmítnutí vůbec neozvete nebo ozve-
te s nevhodnou negativní zpětnou vazbou, per-
sonalista si na Vás sice vzpomene, ale velmi po-
chybuji o tom, že s nabídkou nástupu na uvol-
něnou pozici osloví právě Vás.

V případě neúspěchu, a to i opakované-
ho, určitě nepropadejte panice ani pesimismu. 
Smyslem toho, proč absolvujete pohovory, je 

Když Vám řeknou NE ... snaha o nalezení té nejvhodnější pracovní po-
zice, která pokryje nejen Vaše existenční po-
třeby, ale zároveň Vás bude bavit, uspokojovat 
a umožní Vám jistou dávku seberealizace. Po-
kud vidíte účel a cíl své snahy a vynaloženého 
úsilí, víte, že Vaše snaha není vynakládána na-
darmo, a uvědomění si tohoto faktu dodává Vaší 
snaze na smysluplnosti.

I dobří kandidáti bývají velmi často odmít-
nuti, jejich schopnosti bývají podceněny, ne-
doceněny nebo přehlédnuty. To ale nic nemě-
ní na tom, že jsou to dobří a kvalitní kandidáti 
a pro takové je na pracovním trhu vždycky mís-
to, i když chvíli trvá takové místo nalézt.

 
Alena Oudová

alena.oudova@mensa.cz

Nabídka 
pracovních míst

Pro našeho partnera, významnou obchod-
ní společnost působící převážně v oblasti al-
ternativní energetiky, hledáme vhodné ucha-
zeče na pracovní pozice:

Obchodní zástupce
Práce na HPP nebo živnostenský list. Ad-

ministrativní podpora práce obchodních zá-
stupců. Možnost externí spolupráce na čás-
tečný úvazek. Do budoucna možný kariérní 
růst. Hlavní náplní práce bude aktivní prezen-
tace produktů a služeb společnosti a uzavírá-
ní obchodů.

Telefonní operátor
Práce na HPP, možno i brigádně. Hlavní 

náplní práce je sjednávání obchodních schů-
zek pro obchodní zástupce dle zadaných kri-
térií a seznamu konkrétních společností. Ob-
časné vyhledávání nových obchodních příle-
žitostí.

V případě zájmu o další informace nás 
kontaktujte!

 Alena Oudová
alena.oudova@mensa.cz

Ve čtvrtek 29. července od 20:00 hodin se 
můžete se zúčastnit hodinového koncertu kla-
sické hudby v kostele sv. Martina ve zdi (Mar-
tinská ul., Praha 1). Koncert bude zejména pro 
účastníky akce EMAG, ale zbylo pár volných 
míst. Zazní výběr z děl klasiků: W. A. Mozart – 
Malá noční hudba, A. Vivaldi – Čtvero ročních 
období, F. Schubert – Ave Maria, J. S. Bach, 
J. Brahms – Maďarské tance, N. Paganini – So-
natina, G. Bizet – Carmen, P. I. Čajkovskij – 
Andante Cantabile i známé skladby českých 
skladatelů – Bedřich Smetana – Má vlast – Vl-
tava, Antonín Dvořák – Slovanské tance, Hu-
moreska. Zahraje komorní orchestr Musica 
Praga složený ze zkušených muzikantů České 
filharmonie.

Kostel je proslavený vynikající akustikou. 
Na vstupenky jsme s pořadateli koncertu do-
mluvili speciální slevu, cena jedné je 210 korun 
pro členy české Mensy a 230 korun pro nečleny 
(kamarády, partnery). Běžné ceny na koncerty 
obdobného typu jsou více než dvojnásobné.

V případě zájmu se přihlašujte se na http://
www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_
a=2295. Plaťte na účet č. 2700060273/2010, 
variabilní symbol datum narození ve formátu 
DDMMRRRR.

Zuzana Šimková
zuzana.simkova@mensa.cz

603 400 109
redakčně upraveno

Koncert klasické hudby

Pozvánky na akce a soutěže+

IBD Mensy International
v Aucklandu

Letošní IBD, International Board of Di-
rectors, tedy společné jednání pěti volených 
představitelů MI (ExComm) a předsedů ná-
rodních Mens, se koná 20. – 25. října 2010 
v novozélandském Aucklandu. Podrobné in-
formace naleznete na: http://ibd2010.mensa.
org.nz.

Tomáš Blumenstein, tblumen@mensa.cz

mailto:alena.oudova@mensa.cz
mailto:alena.oudova@mensa.cz
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2295
mailto:zuzana.simkova@mensa.cz
http://ibd2010.mensa.org.nc/
mailto:tblumen@mensa.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Při pravidelném měsíčním pondělním se-
tkání brněnské skupiny nás napadlo, že by bylo 
velice příjemné uspořádat ples. Ale protože je 
teprve léto, rozhodli jsme se uspořádat v srpnu 
taneční letní noc. 

Léto má totiž své výhody. Akce se dá uspo-
řádat venku. Zvolili jsme proto kulturní dům 
s venkovním posezením a tanečním parketem 
v Pravlově, malé vesnici 15 km jihozápadně od 
Brna. V případě deště je samozřejmě k dispozi-
ci i sál uvnitř, takže se akce může bez problé-
mů konat. Další výhodou je, že lze vzít i děti 
– začneme v pátek 27. srpna už v 16:00 hodin. 
Nachystáme zábavu, soutěže, aby si užili malí 
i velcí a hlavně ti hraví. A protože správná let-
ní venkovská zábava se neobejde bez pečeného 
prasete, upečeme si prasátko i my. 

K tanci nám bude hrát ostřílený diskžokej. 
Vystřídáme různé žánry, aby si na své mohl 
přijít opravu každý. Akce se jistě protáhne do 
pozdních nočních hodin, ale v létě se dá bez 
problémů přespat i ve spacáku pod stanem. Kdo 
vydrží, může druhý den navštívit klášter a zá-
mek v Dolních Kounicích. 

Cena vstupenky je 100 Kč pro mensany při 
platbě do 15. srpna, 150 Kč pro „nemensany“ 
a pozdější platbu. Další informace, seznam při-
hlášených a přihlášku naleznete na intranetu 
Mensy.

Milada Pytelová
milada.pytelova@sanvet.cz

Pravlov, MS Brno
redakčně upraveno

Letní noc s tancem a prasátkem

Zasedání Rady Mensy 12. 6., foto: Tomáš Kubeš

Pozvánky na akce a soutěžePozvánky na akce a soutěže

Slézání lan a sjíždění lanovek se odehra-
je v sobotu 7. srpna od 14.00 v lanovém cen-
tru Peklák v České Třebové. Park se nachází 
v lese v bezprostřední blízkosti Ski areálu Pek-
lák. Park má délku 650 metrů s třiceti třemi pře-
kážkami a s možností zkrácení na šestnáct. Park 
je přístupný pro zájemce od deseti let (děti do 
třinácti let v doprovodu dospělé osoby) a s mi-
nimální tělesnou výškou 140 centimetrů. 

Bližší informace o parku: www.peklak.cz. 
Vstupné je 200 korun na lanový okruh a 70 ko-
run na lanovky, v případě absolvování lanového 
okruhu i lanovek zaplatíte dohromady 250 ko-
run. K parku vás ze všech směrů automobilem 

a také od vlakového a autobusového nádraží na-
vede městský informační systém; držte se smě-
rovek lyžařský vlek, případně lanové centrum. 
GPS: 49°54'31.17"N; 16°25'48.72"E.

Přihlašujte se na stránce: http://www.mensa.
cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2304 nejpoz-
ději do 30. července. Po tomto termínu bude 
přihlášení možné jen po telefonické dohodě. 

Sejdeme se v bufetu pod parkem (přímo pod 
sjezdovkou a zároveň hned nad parkovištěm) ve 
dvě hodiny odpoledne.

Jana Hřebíčková
jana.hrebickova@mensa.cz

602 465 747, redakčně upraveno

Lanový park v České Třebové

Prostějovské mensovní grilování připrave-
né na sobotu 14. srpna zahájíme v 10:00 hodin 
nepovinnou návštěvou nedalekého aquapar-
ku (jsou tam čtyři bazény, dva tobogány, dvě 
skluzavky, dvě dětská hřiště, antukové hřiště 
na volejbal, hřiště na plážový volejbal, mul-
tifunkční hřiště s umělým povrchem, minig-
olf a hodně vody: http://www.dsp-pv.cz/index.
php?kat=2).

Ve 13:56 se potom přesuneme do areálu 
Průchozí 2, kde se od 14:00 budeme střída-
vě věnovat ping-pongu, pétanque, grilování, 
dalším společenským hrám, popř. ohni či ma-
lému bazénku. Předpokládáme větší výskyt 

menších dětí, proto bude část zábavy věno-
vána i jim.

Jedná se o mensovní akci, takže je pravdě-
podobné, že se část organizačního týmu neopa-
nuje a vymyslí ještě nějakou soutěž či podob-
nou aktivitu. Proto sledujte stránky akce (http://
www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_
a=2309), kde naleznete i přihlášku (o její vypl-
nění prosíme nejpozději do 11. srpna). 

Nocleh je zajištěn ve vlastním spacáku na 
karimatce (outdoor nadšenci i ve stanu).

Blumensteinovi
603 726 030, redakčně upraveno

Grilování v Prostějově

Akce MS Pardubice 
V rámci Dnů evropského dědictví (Euro-

pean Heritage Days – EHD) bude v Litomyš-
li zpřístupněna většina kulturních památek za 
zvýhodněných podmínek. Budou zpřístupněny 
tyto objekty:

Zdarma: zámecké sklepení, regionální muze-
um, rodný byt B. Smetany, dům U Rytířů, měst-
ská galerie na zámku, Červená věž, kostel Pový-
šení sv. Kříže včetně kostelní věže, věž gymnázia. 

Za zvýhodněné vstupné: Portmoneum – 30 
Kč, Muzeum antiky – 10 Kč, zámek za skupi-
nové vstupné, expozice klavírů.

Tento unikátní projekt umožňuje během jed-
noho dne poznat kulturní dědictví tohoto krás-
ného města. Sraz účastníků bude dne 11. září 
v 9:00 hodin u autobusové zastávky u zámku 
v Litomyšli.

Bližší informace o akci: http://www.mensa.
cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2288

Zdenka Pániková
tel. 737 154 078

zdenka@mensa.cz
redakčně upraveno

Den otevřených dveří památek v Litomyšli

V návaznosti na proběhlé exkurze do Bel-
gie, Anglie a Francie připravujeme už nyní dal-
ší, tentokrát do Itálie. Konečným cílem bude 
Řím, ale obohaceni budeme i o několik desti-
nací po cestě. Rozpočet bude opět minimalizo-
vaný – doprava autobusem, ubytování v levném 
hotelu na okraji Říma, stravování individuální. 
Program bude namíchán jak z turistického po-
znávání, tak i z exkurzí na místa, kam se běžný 

turista nedostane. Bohužel v tuto chvíli nejsme 
schopni stanovit přesný termín – bude uzpůso-
ben možnostem exkurzí. Proto, prosím, sleduj-
te stránku http://www.mensa.cz/volny-cas/de-
tail-akce?id_a=2312, kde se objeví co nejdříve 
kompletní informace včetně přihlášky.

Hana Kalusová, Tomáš Blumenstein, 
Renáta Zelinová, tblumen@mensa.cz

Další zahraniční exkurze: Itálie

Zveme Vás na jednání RM, které proběh-
ne v sobotu 21. 8. 2010 od 10:00 v restauraci 
Hotelu Astra, Mukařovská 18, Praha 10 (metro 
Skalka). Program naleznete před jednáním na 
webu Mensy. Jednání RM jsou přístupná všem 
členům.

Tomáš Blumenstein
tblumen@mensa.cz, 603 726 030

Rada Mensy

mailto:milada.pytelova@sanvet.cz
http://www.peklak.cz
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2304
mailto:jana.hrebickova@mensa.cz
http://www.dsp-pv.cz/index.php?kat=2
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2309
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2309
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2309
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2288
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

I přesto, že horko je všude kolem, podzim-
ní setkání už pomalu ťuká na dveře. Ráda bych 
připomněla, že se bude konat 24. až 28. září 
uprostřed lesů v jižních Čechách. Připravujeme 
pro vás spoustu zajímavých aktivit, z nichž jako 

příklady uvádím procházky Českými Budějovi-
cemi a Českým Krumlovem, návštěvu pivova-
ru Budvar a exkurzi do grafitového dolu v Čes-
kém Krumlově.

Areál, kde budeme ubytovaní, se nachá-
zí uprostřed lesa pod horou Kleť a je 
dokladem snahy majitelů o zachování 
jeho původní atmosféry. Podotýkám, že 
v areálu velmi dobře vaří, ovšem servis 
není takový jako v pětihvězdičkovém 
hotelu. Personál však je mnohem přá-
telštější a těší se na nás.

Připomínky a náměty k podzimnímu 
setkání můžete posílat organizačnímu 
týmu – jsou vítány.

Jižní Čechy se na vás těší a my 
s nimi.

Za organizační tým Carla Maia
carla@mailpoint.cz, 777 310 006

redakčně upraveno

Pozvánky na akce a soutěžePozvánky na akce a soutěže

Jedná se o zcela nový pohled na fyzikální 
principy a členové Mensy budou mít možnost 
se s ním jak na přednášce, tak z dalších materi-
álů seznámit. Pokud máte zájem o více materiá-
lů před přednáškou, kontaktujte mne na e-mail. 
Na přednášku termínově navazuje přednáška Ji-
řího Grygara od 18:00 hodin ve stejném sálu.

Abstrakt přednášky od Doc. Ing. Jiřího 
Rippla, DrSc.

V přednášce bude uveden a vyložen nový 
matematicko-fyzikální pohled na fyziku a pře-
devším na podstatu některých fyzikálních veli-
čin, fyzikálních zákonů, jevů a dějů, jejichž ob-
jasnění a výklad byl dosud značně problematic-
ký. Tento pohled je umožněn zavedením pojmu 
cosmon jako nově formulovaného fyzikálního 
prostředí, které nás obklopuje. Specifické vlast-
nosti cosmonu umožňují vznik, existenci a dy-
namický vývoj fyzikálních objektů i jejich ele-

mentů. Fyzikální částice, které jsou v cosmonu 
představeny jako nejmenší, ale nikoli nejjedno-
dušší, částečky vytvořené z lokálních stavů to-
hoto kontinua, jsou uvažovány jako neodděli-
telně spojené se svými poli. Na základě cosmo-
nu jsou analyticky odvozeny vzájemné interak-
ce mezi těmito elementy tak, že z nich vyplý-
vají známé, případně zpřesněné fyzikální záko-
ny, ale i nové skutečnosti. V cosmonu je mož-
né analyticky rozebrat a objasnit fyzikální reali-
ty jako prostor, čas, hmota, náboj, síla, setrvač-
nost, gravitační či elektromagnetické pole. Ten-
to zcela zásadní přístup k základním pojmům, 
jevům, dějům a realitám ve fyzice umožňu-
je zdůvodnit a formulovat podstatu fyzikálních 
zákonů a teorií a jejich vzájemné souvislosti.

Tomáš Blumenstein
tblumen@mensa.cz
redakčně upraveno

Přednáška Jiřího Rippla

Areál setkání, foto: organizační tým

Téma:  Cosmon, kontinuum, ve kterém žijeme
Termín:  čtvrtek 16. 9. od 15:30
Místo:  Praha, Mukařovská 18, konferenční sál Hotelu Astra
Přihláška a aktuální informace: http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2307

Představovat přednášejícího je snad zbytečné, rádi ovšem připo-
mínáme, že je nositelem Čestného uznání Mensy ČR v tomto roce. 
Vzhledem k tomu, že se nemohl J. Grygar zúčastnit letošní Valné hro-
mady a toto převzít, bude tato přednáška zahájena právě předáním 
Čestného uznání.

Přihlašujte se, prosím, co nejdříve, počet účastníků je omezen. Sou-
časně s přihláškou je nutné uhradit kauci ve výši 200 korun (nečlenové 
240 korun) na účet číslo 2700060273/2010. Částka 200 Kč bude vrá-
cena všem, kteří se řádně a včas na přednášku dostaví (vstupné pro ne-
členy je tedy 40 Kč).

Tomáš Blumenstein, Zuzana Šimková
redakčně upraveno

Přednáška Jiřího Grygara

RNDr. Jiří Grygar, CSc.
Foto: Wikimedia Commons

Téma: Vznik fyziky, chemie a biologie aneb Velký třesk za všechno může
Termín:  čtvrtek 16. 9. od 18:00 hodin
Místo: Praha, Mukařovská 18, konferenční sál Hotelu Astra
Přihláška a aktuální informace: http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2306

Podzimní celostátní setkání, 24. – 28. 9.

Pokud jste mladí a zdraví, tak je možné, že 
jste o ní ještě neslyšeli. Vyrábí totiž zdravotnic-
ká a ošetřovatelská lůžka. Byla založena roku 
1990 a začínala s několika zaměstnanci. Díky 
dobrým nápadům a kvalitnímu vedení se firma 
významně rozrostla. V současnosti je ve svém 
oboru pátou největší na světě. Většina její pro-
dukce jde na export. Jeden z majitelů firmy, ing. 
Zbyněk Frolík, získal za svou práci mnohá oce-
nění, naposledy byl vyhlášen manažerem roku 
2009.

Brzy se chystá exkurze do této firmy a se-
tkání s panem Frolíkem. Předběžný termín je 
27. října 2010. Přesnější informace naleznete 
na webu Mensy.

Iva Berčíková
iva.bercikova@mensa.cz

redakčně upraveno

Znáte firmu Linet? Exkurze

Výrobek firmy Linet, foto: Linet

Přehled přednášek 
pořádaných Mensou 
naleznete na adrese

http://prednasky.mensa.cz/

http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2306
mailto:carla@mailpoint.cz
mailto:tblumen@mensa.cz
http://www.mensa.cz/volny-cas/detail-akce?&id_a=2307
mailto:iva.bercikova@mensa.cz
http://prednasky.mensa.cz/
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Pozvánky na akce a soutěže

Dne 26. října uspořádá Business Club Men-
sy ve spolupráci s Projektem kariérní podpory 
jednodenní konferenci s názvem Lobbing, ne-
tworking a sociální sítě. Cílem konference je 
ukázat na důležitost budování kontaktních a so-
ciálních sítí při úsilí o dosažení existenčního za-
jištění. Předběžný seznam příspěvků na konfe-
renci je následující:

1) Význam networkingu při hledání existenční-
ho zajištění

2) Sociální networking – teoretická koncepce 
(bourdieu)

3) Sociální sítě na internetu

4) Networking a sociální sítě pohledem perso-
nalisty

5) Vzdělanostní společnost a Mensa
6) Význam sociálních sítí při řešení problémů 

mobbingu
7) Networking a lobbing na mezinárodní úrovni

Doufám, že tato akce bude krokem správ-
ným směrem a pomůže nejenom zájemcům 
o lepší existenční zajištění, ale pomůže i ke 
změně vnímání Mensy jako takové. 

Václav Janoušek
vaclav.janousek@mensa.cz

Konference „Lobbing, networking a sociální sítě“

Dva roky utekly jako voda a je čas na zorga-
nizování valné hromady a zvolení nových zá-
stupců naší MS.

Vzhledem k tomu, že první polovinu roku 
jsme strávili přípravou naší první větší veřejné 
akce, což byl den dětí, k přípravě valné hroma-
dy jsme se dostali až nyní. A jelikož je čas do-
volených a prázdnin, uskutečníme naši valnou 
hromadu až po nich.

Chtěla bych proto pozvat všechny členy, pří-
padné zájemce o členství i všechny ostatní na 
druhou valnou hromadu MS České Budějovice, 

která se uskuteční 15. září od 16:00 hodin. Mís-
tem konání bude naše již osvědčená restaura-
ce Karla IV. (Restaurace – cafe – bar Karla IV., 
Dr. Stejskala 108/7 a ul. Karla IV. 103/4, 37001 
České Budějovice).

Všechny informace budou ještě zveřejněny 
na mensovních stránkách naší MS a také roze-
slány členům v Jihočeském kraji e-mailem.

Lucie Malechová
lucka.malechova@centrum.cz

redakčně upraveno

Valná hromada MS České Budějovice

• August 19th – 22nd: Mensa Germany‘s big summer event during the 22nd Berliner Sommerfest. 
sommerfest-berlin@mensa.de.

• September 10th – 12th: Swiss Mensa Annual Gathering in Bern. http://mensa-events.ch/ag2010

• September 17th – 19th: British Mensa Annual Gathering in Chester, England. diane@mensa.
org.uk

• October 7th – 10th: Mensa Croatia Annual Gathering, Baska, the only Croatian golden island,  
the Insula Aurea. http://www.mensa.hr/glavna/gom-2010/english

• October 15th – 17th: Australian Mensa Annual Conference in Sydney, Australia. amc2010@
mensa.org.au

• October 21th – 24th: International Board of Directors meeting in Auckland, New Zealand. 
ibd2010@mensa.org.nz

Mezinárodní pozvánky

Věda

Stíny mezi námi
V prosinci 1942 byl v Americe spuštěn prv-

ní jaderný reaktor na světě. První reaktor v Ev-
ropě byl spuštěn v prosinci 1946 v Moskvě. Ne-
celý rok poté byla Komisí pro atomovou ener-
gii v USA založena Brookhavenská národní la-
boratoř věnující se mimo jiné jaderné fyzice. 
V roce 1949 byl v Moskvě postaven první cyk-
lotron. Vše směřovalo k tomu, že porozumění 
podstatě hmoty změní navždy běh dějin, a Ev-
ropa si uvědomila, že nesmí zůstat pozadu.

Společně dokážeme více
Rozhodnutí o založení Evropské rady pro ja-

derný výzkum bylo přijato na setkání UNESCO 
v Paříži v prosinci 1951. Dva měsíce poté po-
depsalo 11 zemí dohodu o ustavení prozatímní 
Rady a akronym CERN (z francouzského Con-
seil Européen pour la Recherche Nucléaire) byl 
na světě. Pro umístění budoucí laboratoře byla 
vybrána Ženeva. Zakládací listinu Evropské or-
ganizace pro jaderný výzkum postupně ratifi-
kovalo 12 zakládajících zemí: Belgie, Dánsko, 
Francie, SRN, Řecko, Itálie, Holandsko, Nor-
sko, Švédsko, Švýcarsko, Velká Británie a Ju-
goslávie. Prozatímní Rada byla poté rozpuště-
na, ale akronym CERN zůstal.

Slibné začátky
V roce 1955 začala stavba prvního CERN-

ského urychlovače – Synchrocyclotronu. Již 
dva roky poté začal na 600 MeV poskytovat pa-
prsky částic pro fyzikální experimenty a násle-
dovaly skvělé výsledky, například v oblasti mi-
onové fyziky. Po dlouhá léta byl Synchrocy-
clotron centrem vědeckého dění CERNu. Jeho 
činnost byla ukončena až v roce 1990.

Proton Synchrotron se začal stavět v květ-
nu 1954, jeho prstenec o obvodu 628 m byl 
dokončen v roce 1959 a v prosinci téhož roku 
bylo dosaženo energie 28 GeV. Pro funkci to-
hoto urychlovače bylo třeba prozkoumat mož-
nosti výroby magnetů s vysokou přesností, na-
lézt způsob jejich stabilního uchycení a správ-
ně zvolit řazení. Bylo třeba naučit se, jak 
správně ovládat paprsek částic a urychlovací 

systém radiofrek-
venčních rezoná-
torů a v neposled-
ní řadě i jak spra-
vovat a řídit roz-
sáhlý projekt. Pro-
gram experimentů 
byl spuštěn na jaře 
1960 a byl pozna-
menán absencí odpovídajících částicových de-
tektorů, jakož i zkušených fyziků, stejně jako 
odlišností práce oproti Synchrocyclotronu. 
Proton Synchrotron byl průběžně vylepšo-
ván a adaptován pro funkci injektoru pro další 
urychlovače. Rychle extrahovaný proud částic 
byl poprvé získán roku 1963 metodou umož-
ňující z oběhu vybrat všechny nebo jen část 
částic během jedné otáčky za pomoci nově in-
stalovaného magnetu s velmi krátkou reakční 
dobou. Jako detektor byla vybudována dvou-
metrová bublinová komora.

Takhle by to šlo
V roce 1965 bylo schváleno rozšíření labo-

ratoře na francouzské území. CERNská rada 
taktéž schválila výstavbu prvního „collideru“ 
na světě – Intersecting Storage Rings. Byl po-
staven v letech 1966 – 1970 na území Francie, 
v sousedství původního CERNu. Jeho magnety 
byly uspořádány do tvaru mřížky, což umožnilo 
zaostření svazku na principu „alternating-gra-
dient“. Vedly jím dva nezávislé prstence prolí-
nající se celkem na osmi místech, z nichž pět 
bylo zvoleno pro provádění experimentů. Inter-
secting Storage Rings byl ukryt v 943 m dlou-
hém kruhovém tunelu. Maximální energie pa-
prsku činila 31,4 GeV. Při experimentech bylo 
dosaženo špičkových provozních hodnot, ze-
jména vysoké luminozity (množství srážek čás-
tic za jednotku času). Díky tomu se vědcům na-
skytla vynikající příležitost studovat děje před-
vídané různými teoriemi, například efekty pro-
bíhající mezi dvěma paprsky, reakce paprsku 
a prostředí, rozptýlení a chování částic uvnitř 
paprsku.

Historie CERNu

mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
mailto:lucka.malechova@centrum.cz
mailto:sommerfest-berlin@mensa.de
http://mensa-events.ch/ag2010
http://www.mensa.hr/glavna/gom-2010/english
mailto:ibd2010@mensa.org.nz


MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

ENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  32
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

ENSAMMENSAMMENSA

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMEN 33
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

MENSAMMENSAMMENS

Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Věda Věda

Zlaté časy
V roce 1968 zkonstruoval George Char-

pak tzv. drátovou komoru – nový typ detekto-
ru umožňující elektronickou detekci částic. Do 
té doby se částice vzniklé při srážkách hleda-
ly ručně na fotografiích z bublinkových komor. 
Tento vynález přinesl revoluci v konstrukci de-
tektorů částic. Použití se pro něj našlo i v jiných 
oborech – v lékařství, biologii nebo průmyslu. 
George Charpak získal za tuto práci Nobelovu 
cenu za fyziku.

V roce 1971 se začal na francouzském území 
stavět Super Proton Synchrotron o obvodu 7 km 
s plánovanou energií paprsku 300 GeV. Detek-
tor Gargamelle (velká bublinková komora na-
plněná 10 tunami kapalného freonu) byl vysta-
ven svazku mionových antineutrin, což přines-
lo jeden z největších objevů v CERNu – neut-
rální proudy. Ukázalo se, že proton se při tvr-
dé srážce s elektronem chová jako systém skoro 
volných kvarků. Byla zís-
kána dodnes nejpřesněj-
ší data o struktuře protonu 
a kvantitativní popis těch-
to měření vedl k potvrze-
ní základních rysů kvan-
tové chromodynamiky. 
V roce 1981 urychloval 
Super Proton Synchrot-
ron protony a antiprotony 
(připravené pomocí stoch-
astického chlazení vynale-
zeného v CERNu). Pozdě-
ji byly ke srážkám použí-
vány také elektrony, pozit-
rony a těžké ionty. V roce 
1983 došlo k historické-
mu objevu bosonů W (le-
den) a Z (květen) – dlou-
ho hledaných nosičů slabé interakce – a byla tak 
potvrzena elektroslabá teorie sjednocující sla-
bé a elektromagnetické síly. V roce 1984 za ve-
doucí roli v těchto objevech dostali Carlo Rubbia 
a Simon van der Meer Nobelovu cenu.

Hlavní pozornost se však tou dobou sou-
středila na stavbu urychlovače LEP (Large 
Electron-Positron collider) s očekáváním, že 

pomůže odhalit onen vytoužený Higgsův boson 
a potvrdit tak Standardní model elementárních 
částic. LEP byl se svým 27kilometrovým ob-
vodem dosud největším vědeckým přístrojem. 
Po dosažení požadované energie v něm obíha-
ly elektrony a pozitrony, každý z typů opačným 
směrem a na stanovených místech docházelo ke 
srážkám. V místech srážek byly instalovány de-
tektory s různými zaměřeními. Hlavním cílem 
LEPu bylo pozorovat chování bosonu Z – ne-
nabitého nosiče slabé interakce. LEP se sklá-
dal z 5 176 magnetů a 128 urychlovacích du-
tin. Do roku 1989 pracoval s energií 100 GeV 
a vyprodukoval 17 milionů bosonů Z. Poté byl 
upraven přidáním 288 supravodivých urychlo-
vacích dutin, což vedlo ke zdvojnásobení dosa-
hované energie.

V roce 1989 navrhl Tim Berners-Lee pro po-
třebu výměny informací mezi vědci v laborato-
řích CERNu distribuovaný informační systém 

založený na hypertextu 
a odkazech na informace 
uložené na různých po-
čítačích. Pro tento sys-
tém zvolil jméno „World 
Wide Web“ (pro přenos 
stránek mezi počítači vy-
užil do té doby mimo aka-
demické instituce téměř 
neznámou síť „internet“).

Ještě dál
V září 1995 se poda-

řilo mezinárodní skupi-
ně vedené Walterem Oe-
lertem na zařízení LEAR 
(Low Energy Antiproton 
Ring) syntetizovat první 
atomy antivodíku. 9 ta-

kovýchto atomů bylo vytvořeno kolizí mezi an-
tiprotony a atomy xenonu během pokusu trva-
jícího tři týdny. Každý z těchto atomů existoval 
asi 40 miliardtin sekundy, proletěl vzdálenost 
deseti metrů téměř rychlostí světla a pak anihi-
loval s běžnou hmotou.

V prosinci 1991 Rada jednohlasně odsou-
hlasila, že navrhovaný urychlovač LHC (Lar-

ge Hadron Col-
lider) je ten 
správný nástroj 
pro budouc-
nost. Výstavba 
LHC byla defi-
nitivně schvále-
na v roce 1994. 
P o d s t a t n o u 
částí urychlo-
vače LHC je 
1 232 dipólo-
vých magne-
tů o hmotnos-
ti 28 t, délce 
14,5 m a mag-
netické induk-
ci 8,3 T, kte-
ré udržují čás-
tice na kruhové 
dráze. Pro do-
sažení takové-

to magnetické indukce mají cívky magnetů vi-
nutí z Nb-Ti kabelů a vedou proud 12 kA. V roce 
1997 se USA stávají po podpisu dohody o po-
skytnutí podstatného příspěvku na LHC (531 mi-
lionů USD) pozorovatelským státem v CERNu.

V roce 2000 poskytují experimenty v CER-
Nu přesvědčivé signály existence nového sta-
vu hmoty, který je 20krát hustší než obvyklá 
hadronová hmota a ve kterém se kvarky osvo-
bozují od vazby v nukleonech a volně se pohy-
bují. Takový stav hmoty, „kvark-gluonová plas-
ma”, musel existovat několik mikrosekund po 
Velkém třesku, před vytvářením pozorovatel-
ných hmotných částic.

LHC byl spuštěn do provozu v roce 2008 
a mezi nejdůležitější objevy, které se od něj 
očekávají, patří nalezení nových částic, zejmé-
na Higgsova bosonu. Vědci také doufají, že bu-
dou mít možnost pozorovat zvláštní jevy, kte-
ré předpovídají teorie předpokládající více roz-
měrů prostoru.

 Pár perliček na závěr
CERN byl založen s cílem věnovat se vědě 

pro mírové účely. Po celou dobu se tam pracuje 
jen na základním výzkumu.
• Výsledky experimentů z CERNu jsou veřej-

ně dostupné.
• V padesátých letech bylo v CERNu asi 

8 000 vědců. Dnes pracují v CERNu hlav-
ně lidé, kteří připravují podmínky pro 
experimenty a odečítají naměřená data, 
a vědci si je už zpracují z tepla domov-
ské instituce. Na výzkumu se v současnos-
ti podílí přes 10 000 vědců z 580 univerzit 
z 85 různých zemí.

• Při budování Super Proton Synchrotronu bylo 
při stavbě tunelu dosaženo přesnosti 2 cm na 
1,2 km.

• Mezi nesporné technologické výsledky CER-
Nu patří pokrok ve vakuové technice a apli-
kaci nízkých teplot, ve výrobě a použití sil-
ných supravodivých magnetů, vysokofrek-
venční elektrotechniky i přesné strojírenské 
a stavební technologie.

• I díky obrovské zakázce od CERNu jsou v Ev-
ropě dvě firmy vyrábějící supravodiče.

• USA zamýšlely vybudovat Superconduc-
ting Super Colliderc s násobně vyšší ener-
gií, ale s koncem studené války se na tako-
véto „hračky“ již nenašly v rozpočtu peníze. 
V roce 1993 byl projekt ukončen. 23,5 km 
již vykopaného tunelu nyní slouží jako dato-
vé centrum a pěstírna žampionů.

• Dnes Tim Berners-Lee, zakladatel webu, pra-
cuje na koncepci GRIDu (možnosti transpa-
rentně sdílet výpočetní výkon mezi počíta-
či).

• Zpracování dat by se neobešlo bez počíta-
čů. Postupně CERNem prošly elektronkové 
i tranzistorové počítače. Namátkou se jedna-
lo o Ferranti Mercury, IBM 709/7090, CDC 
6600, CDC 7600, IBM 370/168, Siemens 
7880, HOPE/CSF/sHIFT, servery s VAX 
780/750/8600 a Cray X/MP-48.

Odkazy
• CERN: Společně soupeřit i tvořit: http://www.abclinuxu.cz/clanky/ruzne/ cern-spolecne-souperit-i-tvorit
• CERN: http://www.cern.ch/, http://en.wikipedia.org/wiki/CERN
• Encyklopedie fyziky > Historie CERNu: http://fyzika.jreichl.com/index.php?sekce=browse&page=862

Letecký pohled na Švýcarskou část CERNu 
z roku 1979 (v pozadí Ženeva a Mt. Blanc)
Foto: CERN

Historický snímek s prvním potvrze-
ním neutrálních proudů z roku 1973 
(fotografie z bublinkové komory Gar-
gamelle), zdroj: CERN

http://www.abclinuxu.cz/clanky/ruzne/
http://www.cern.ch/
http://en.wikipedia.org/wiki/CERN
http://fyzika.jreichl.com/index.php?sekce=browse&page=862
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ky mužské rysy zosobňují sklony k agresivitě, 
sílu a schopnost se prosadit.

Význam testosteronu a dalších androgenů 
jako příčiny duševních rozdílů mezi pohlaví-
mi nelze příliš zdůrazňovat. Vysoké hladiny an-
drogenů jsou důsledkem dědičné genetické po-
ruchy zvané adrenální hyperplazie. Ženy, které 
byly ještě před narozením vystaveny nezvykle 
vysokým dávkám androgenů, dosahují obvyk-
le velmi dobrých výsledků v testech prostorové 
obratnosti a v současné době mají mnohé z nich 
sklon vyhledávat povolání, která byla dříve po-
važována za „ryze mužská“.

Nicolas Wade napsal pro vydání New York 
Times z 10. dubna 2007: „Větší rozptyl hod-
not IQ u mužů znamená, že, ačkoliv průměrné 
IQ mužů a žen se neliší, existuje méně průměr-
ných mužů než žen a 
více mužů dosahu-
je extrémních hodnot 
v obou směrech. Ke 
vzniku rozdílů mezi 
ženským a mužským 
mozkem mohla vést 
i kombinace pečlivé-
ho přístupu k výběru 
partnera u žen a rych-
lého výběru u mužů, 
umožněného chybějí-
cí záložní kopií genů 
navázaných na chro-
mozom X. Někteří 
výzkumníci se domní-
vají, že tytéž faktory by mohly objasnit, proč se 
velikost lidského mozku během uplynulých 2,5 
milionu let ztrojnásobila.“

Poměr váhy mozku k tělesné váze vypoví-
dá o IQ víc než váha mozku sama o sobě. Ač-
koliv mozek muže je obvykle o 10 – 15 % vět-
ší a těžší než mozek ženy, někteří badatelé tvr-
dí, že v poměru k velikosti těla tu rozdíl není.

Výzkum provedený v roce 1992 na 6 325 
příslušnících armády zjistil, že průměrný objem 
mozku činí u mužů 1 442 cm3 a u žen 1 332 
cm3. Ukázalo se, že rozdíly, byť ne tak velké, 
přetrvávají i při porovnání vzhledem k velikos-
ti těla, přičemž průměrné hodnoty u žen byly 

o 100 g nižší než průměrné hodnoty u srovna-
telně velkých mužů.

Muži podávají zpravidla oproti ženám lep-
ší výkony v činnostech vyžadujících prosto-
rovou orientaci, například v navigaci a schop-
nosti představit si v duchu rotaci objektu a také 
v testech zaměřených na matematické myšle-
ní. Ženy si lépe než muži pamatují orientač-
ní body na mapě, což zpochybňuje jejich špat-
nou pověst, pokud jde o čtení map. Ženy také 
nad muži vynikají v „emocionální inteligen-
ci“, v dětství začínají mluvit dříve a plynuleji 
než jejich mužské protějšky, užívají rozsáhlej-
ší slovní zásobu, lépe čtou a už v raném věku se 
lépe slovně vyjadřují a používají složitější věty.

Na pravém extrémním okraji inteligenční 
křivky – v pásmu geniality i na opačném kon-

ci – v pásmu s nejniž-
ším IQ se objevuje dva-
krát více mužů než žen. 
Obecná lidská inteli-
gence není určována 
nějakou určitou neuro-
anatomickou struktu-
rou a různé typy mozků 
mohou v testech IQ do-
sáhnout stejně dobrých 
výsledků.

Všichni víme, že 
IQ testy se zaměřu-
jí na různé dovednos-
ti a jejich výsledky se 
používají jako měřítko 

obecné lidské inteligence. Zatímco muži (včet-
ně těch s podprůměrnou inteligencí) si ohled-
ně svých duševních výkonů věří více než ženy, 
ženy svou inteligenci častokrát podceňují, do-
konce i ty velmi chytré! Domýšlivost a nadu-
tá pýcha nejsou zrovna pěkné lidské vlastnos-
ti, ale sebedůvěra je velmi užitečná a obdivu-
hodná.

 
 Z originálu: Does Grey Matter Mat-

ter More Than White Matter Matters?
Thomas Hally, thomas_hally@yahoo.com

Mensa International Journal, srpen 2010, číslo 539
přeložila Hana Erbsová, Hanqa@seznam.cz

Mužský mozek se od ženského liší velikos-
tí, stavbou i fungováním. Muži a ženy vykazují 
odlišné vzorce chování, protože se jejich mozky 
vyvinuly na základě různých genetických sché-
mat.

 Rozdíly v nervových spojích a chemic-
kém složení přenašečů signálů uvnitř ženského 
a mužského mozku jsou tak veliké, až se nabízí 
závěr, že existují dva samostatné typy lidského 
mozku (alespoň podle nedávných neurologic-
kých výzkumů (viz Michael McCarthy, “Wo-
men’s brains are different from men’s-and he-
re’s scientific proof.” The Independent, July 18, 
2008; www.independent.co.uk). Mozek je v zá-
sadě tvořen dvěma druhy tkáně: šedou, což jsou 
nervové buňky, a bílou obsahující myelinizova-
ná nervová vlákna. Muži při myšlení více vyu-
žívají šedou tkáň, zatímco ženy bílou.

Obecná lidská inteligence je zřejmě založe-
na na množství šedé tkáně nacházející se v ur-
čitých oblastech v rámci celého mozku, tudíž je 
velmi nepravděpodobné, že existuje něco jako 
jediné „centrum inteligence“, například čelní 
lalok. Podle studie zpracované v roce 2005 Ka-
lifornskou univerzitou se oblasti, v nichž muži 
a ženy projevují svou inteligenci, významně liší 
(viz University Of California Irvine, “Intelli-
gence In Men And Women Is A Gray And Whi-
te Matter.” Science Daily: January 22, 2005).

Tato studie ukázala, že ženy mají s intelek-
tuálními schopnostmi spojeno desetkrát více 
bílé hmoty mozkové než muži. U mužů nao-
pak s těmito schopnostmi souvisí šestapůlkrát 
větší množství šedé hmoty mozkové než u žen. 
Šedá hmota u žen i mužů obsahuje centra pro 
zpracování informací, zatímco bílá hmota slou-
ží jako komunikační síť spojující tato centra. 

V ženském mozku jsou zvětšeny některé čás-
ti čelního laloku sloužící k rozhodování a ře-
šení problémů a také oblast, která řídí emoce. 
Jiné vědecké práce zaznamenaly, že hippocam-
pus – což je velká oblast mozku podílející se na 
fungování paměti – je u žen také podstatně vět-
ší než u mužů.

Doreen Kimurová, hostující profesorka na 
katedře psychologie při Univerzitě Simona 
Frasera v kanadské Britské Kolumbii, napsala: 
„Oblast předního spojení mozkových hemisfér 
je u žen zjevně větší a někteří badatelé zjisti-
li také zvětšení zadní části svazku nervových 
vláken propojujícího obě hemisféry (corpus 
callosum). Pokud tato zbytnělá spojení způso-
bují lepší vzájemnou komunikaci obou moz-
kových hemisfér, pak by mohla také zapříči-
nit rozdíly ve fungování mužského a ženské-
ho mozku.“

Studie Kalifornské univerzity rovněž odhali-
la, že 84 % šedé hmoty a 86 % bílé hmoty, kte-
ré jsou zapojeny při duševní činnosti, se u žen 
nachází v čelních mozkových lalocích, zatím-
co u mužů je v těchto místech jen 45 % šedé 
hmoty a dokonce vůbec žádná bílá hmota. Šedá 
hmota, která je zodpovědná za duševní výkony 
mužů, je rozptýlena ve větší části jejich mozku. 
Také kůra v temenní části mozku muže je sil-
nější než u ženy. Tato oblast mozku zpracovává 
signály ze smyslových orgánů a ovlivňuje pro-
storové vnímání.

Muži mají rovněž větší mozkovou strukturu, 
která ovládá emoce, sociální a sexuální chování 
(tj. amygdalu). Muži a ženy zpracovávají emo-
ce velmi rozdílně. Tradiční ženská role v sobě 
nese takové atributy jako pečovatelství, laska-
vost, vřelost a starostlivost; naproti tomu typic-

Je šedá důležitější než bílá?

Aktivace různých částí mozku při myšlení

Věda Věda

 Během 55 let své existence dokázal CERN 
spojovat vědce, společnosti i národy. Dnes, stej-
ně jako při jeho zrodu, stojíme před velkými obje-
vy. Lidská fantazie je neomezená. Meze poznání 
právě hledáme. Čas a CERN ukáže, co najdeme.

 Na základě „CERN: Společně sou-
peřit i tvořit, Václav Kratochvíl

AbcLinuxu 23. 12. 2009“
připravila Pavla Janovská
pavla.janovska@mensa.cz

mailto:thomas_hally@yahoo.com
mailto:Hanqa@seznam.cz
http://www.independent.co.uk
mailto:pavla.janovska@mensa.cz
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Dámy a pánové! - Tímto oslovením zakon-
čeným vykřičníkem začínají všechny přednáš-
ky v sebraných spisech Sigmunda Freuda. Ten 
vykřičník ve mně vždy budil dojem, že za ním 
přijde nějaká smršť, a také ano, následuje dy-
namický text nabitý informacemi a zajímavými 
myšlenkami. Vzhledem k průběhu mensovní ex-
kurze do CERNu nelze 
tento článek začít jinak. 
Takže tedy:

Dámy a pánové!!!
Tomáš Kubeš, orga-

nizátor a hlavní průvod-
ce v jedné osobě, účast-
níky exkurze již v před-
stihu svědomitě zásobo-
val užitečnými informa-
cemi, z nichž nejpodstat-
nější se ukázaly, že ulice 
kolem CERNu jsou na 
mnoha místech rozkopa-
né a že exkurze bude tr-
vat nejméně 6 hodin a bude vyčerpávající. Obě 
tato upozornění se naplnila vrchovatě. Ulice 
byly skutečně na mnoha a mnoha místech roz-
kopané a exkurze trvala celých velice nabitých 
a hektických 7 hodin a probíhala v tempu, které 
si moc nezadalo s protony obíhajícími v LHC. 
Liknavější účastníci již během prvních několika 
desítek minut pochopili, že v CERNu, a zvláš-
tě na exkurzi vedené Tomášem, není pro lou-
daly místo.

Už příjezd na sraz nebyl tak úplně jedno-
duchý, všichni si postupně prošli frustrujícím 
momentem, kdy stáli na hlavní ulici vedoucí 
k recepci CERNu a sledovali 500 metrů vzdá-
lené místo srazu, které ovšem bylo nedostup-
né díky výkopu táhnoucímu se po celé ulici. 
Objížďka byla dlouhá a složitá, ale nakonec 
se nás všech 35 účastníků šťastně sešlo v re-
cepci a uvítal nás Tomáš v bílém plášti, s do-
zimetrem na krku a počítačovými čipy na ra-
menou. A pak se to rozjelo. Následovala pro-

hlídka výpočetního centra, které je skutečně 
impozantní a jenom klimatizace, umístěná na 
střeše centra, dělá takový hluk, že v blízkosti 
budovy má člověk pocit, že stojí u vodopádu. 
Po prohlídce obrovského sálu plného počítačů 
jsme se začali přesouvat do konferenční míst-
nosti zhlédnout prezentaci. Tomáš v čele natá-

hl krok, skupina se 
roztáhla a všich-
ni jsme pochopi-
li, že kdo pořádně 
nepřidá do kroku, 
zůstane brzy mezi 
budovami CERNu 
osamocen. Zvláš-
tě osobám men-
ších postav nezbý-
valo nic jiného než 
se uchýlit k poklu-
su. Když jsem vi-
děla čelo skupiny 
sbíhat příkrý trav-

natý svah mezi dvěma silnicemi, hned mi bylo 
také jasné, proč povinnou výbavou jsou poho-
dlné sportovní boty.

Po vyslechnutí strhující a vtipné přednášky 
o činnosti a podstatě fungování CERNu jsme se 
začali přesouvat do míst, kde se protony „vyta-
hují“ z vodíku a začínají svoji cestu soustavou 
urychlovačů. Na prohlídku těchto provozních 
prostor jsme byli rozděleni do tří skupinek. Jed-
na byla vedena Tomášem, další dvě jeho velice 
sympatickými a milými kolegy Standou a Jir-
kou. Přes jejich nepopíratelné kvality všichni 
očividně chtěli být ve skupince vedené Tomá-
šem, protože ta se kromě toho, že byla záso-
bována neuvěřitelně zajímavými informacemi, 
vždy navíc ještě výborně bavila. Takže když za-
zněl povel k rozdělení se do tří skupin, všichni 
dělali jakoby nic, začali se tvářit znuděně a ne-
zúčastněně a nenápadně se přitom přesouvali 
do míst, kde si mysleli, že se bude formovat To-
mášova skupina. Tato komická situace se v leh-

kých obměnách opakovala na každém dal-
ším stanovišti.

Poté, co jsme si na vlastní oči prohlédli 
lineární urychlovač LINAC2 a skoro čtver-
cový řetězec LEIR (Low Energy Ion Ring), 
který slouží pro zpomalení a úpravu prou-
du iontů při výrobě antihmoty, se vydává-
me na první přesun auty. Každý už ví, že 
prostoje a lelkování se tu nevyplácí, takže 
všichni sedí v nastartovaných autech připra-
vených ve strategické pozici ještě předtím, 
než je vydán pokyn k odjezdu. Nikdo start 
nezmeškal, přesto se kolona na první svě-
telné křižovatce nevyhnutelně trhá. Tomáš 
ale tento problém elegantně řeší na nejbliž-
ším kruhovém objezdu. Místní obyvatelé při-
tom prokazují velkou dávku trpělivosti a nad-
hledu, protože pozorovat, jak po kruhovém ob-
jezdu, na který se chystáte vjet, jezdí nejprve 
tři, pak šest a pak deset aut stále dokola, musí 
být poněkud znepokojivé. Ale všichni trpělivě 
stojí, nikdo na nás netroubí a poté, co se objevu-
jí i poslední vozidla kolony, pokračujeme pro-
hlédnout si experiment CAST (CERN Axion 
Solar Telescope), což je jakýsi dalekohled, kte-
rý zkoumá, zda se ve slunečním záření nachá-
zí teoretiky předpovězená částice zvaná Axion.

A už se blíží pátá hodina a už na všechny do-
léhají známky únavy. Během promítání 3D fil-
mu o instalaci experimentu Atlas porůznu sly-
ším kradmé chroupání tatranek a bublinky ševe-
lící v lahvích vody. Kromě hladu a žízně na nás 
už doléhají i jiné potřeby. Při odchodu z promí-
tací místnosti se jeden účastník exkurze pokou-
ší kradmo otevřít dveře s namalovaným panáč-
kem. Ale Tomáš vidí všechno a už ho slyším: 
„Prosím, neodbíhat, pokračujeme!“ A já jsem 
v tu chvíli moc ráda, že jsem obdobnou situa-
ci vyřešila při posledním průchodu jednou z ad-
ministrativních budov. Na trase jsem mezi řa-
dou kanceláří zahlédla dveře označené panen-
kou a po bleskovém zvážení rizik jsem vyu-
žila příležitosti. Když jsem se po třiceti vteři-
nách ocitla zpět na chodbě, kolem mě byly už 
jen temné prázdné spletité koridory táhnoucí se 
do různých stran. Vzhledem ke skutečnosti, že 
nazývat můj orientační smysl poněkud chabým 

je nezřízené lichocení, pocítila jsem vzrůstají-
cí paniku a už jsem se viděla, jak bloudím coby 
strašidlo v CERNských chodbách až do skonání 
světa (způsobeného nepochybně obrovitánskou 
černou dírou vyrobenou urychlovačem LHC, 
jak jinak :-) ). Bezhlavě jsem se rozběhla po 
nejbližších schodech dolů a východ byl naštěs-
tí blízko. Venku jsem s ulehčením zahlédla po-
slední členy skupiny mizející za rohem. CERN 
tedy přišel o svou potenciální Bílou paní, proto-
že já už zase vesele straším v Plzni.

Co dodat, CERN je bezpochyby jedno z nej-
zajímavějších míst na světě a já si přála, aby 
jeho zkoumání dále pokračovalo, ale prodloužit 
den zatím nedokážou ani tam. Najednou bylo 
už sedm hodin a my zakončili exkurzi stylově 
večeří v místní kantýně, která je velice příhod-
ně vybavena automatickým třídičem špinavého 
nádobí, magnetickými příbory a také fantastic-
kým salátovým bufetem. No, a po večeři jsme 
vyrazili do Bernu na ambasádu (zajímavá budo-
va postavená v eklektickém slohu ovlivněném 
renesančním manýrismem) volit a pak do víru 
nočního města. Ale to už je zase úplně jiná po-
hádka.

Dámy a pánové, mějte se krásně a … na 
shledanou!!!

Pavla Janovská
pavla.janovska@mensa.cz

Poznámka redakce: O CERNu jako takovém 
se blíže dočtete v článku „Historie CERNu“ na 
straně 31 – 34.

Reakce na akce Reakce na akce

Lineární urychlovač LINAC 2, foto: manžel autorky

Studium prototypu RFQ (radio frequency quadrupo-
le), prvního stupně lineárního urychlovače, foto: 
Zdeněk Havrlík

Exkurze do CERNu, květen 2010
– co se skrývá pod povrchem?

mailto:pavla.janovska@mensa.cz


ENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

38
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

ENSAMMENSAMMENSA MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMEN 

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

39
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

MENSAMMENSAMMENS

Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Dne 27. dubna 2010 mezi nás do Business 
Clubu zavítal 1. náměstek ministra vnitra ČR, 
pan plk. JUDr. Jiří Komorous. Nejprve nám 
poskytl nějaké informace o své osobě, které 
jsou dohledatelné na interne-
tu. V „kostce“ řečeno: narodil 
se v roce 1960 v Plzni. Po ab-
solvování studia na právnické 
fakultě UK nastoupil v roce 
1984 k policii, prošel si ně-
kolika funkcemi, když v roce 
1990 dostal nabídku, zda by 
chtěl zůstat u rozvědky, nebo 
nastoupit na kriminálku. Ne-
chtěl dělat vyšetřovatele, „pa-
pírování“ se mu protivilo, 
a tak nastoupil na pražské ře-
ditelství policie jako zástupce 
vedoucího protinarkotického 
oddělení. V roce 1991 se stal 
příslušníkem protinarkotické 
brigády Federálního policej-
ního sboru. Později začal pů-
sobit u Národní protidrogové 
centrály (dále jen „NPC“), kde zůstal do konce 
února 2009, tehdy končil ve služebním pomě-
ru příslušníka Policie České republiky (dále 
jen „PČR“) v pozici ředitele NPC. O dva mě-
síce později dostal od Martina Peciny nabíd-
ku, aby mu šel dělat na ministerstvo vnitra 1. 
náměstka ministra vnitra zabývajícího se mj. 
i extremismem a reformou PČR, s čímž Jiří 
Komorous souhlasil.

Byl vždy označován za represionistu, není 
zastáncem liberalizačních snah jak v oblas-
ti extremismu, tak drog. Boj proti extremis-
mu je podle něj jak o represi požadující lep-
ší práci policejních a zpravodajských služeb, 
tak i o prevenci. Nastínil důležitý pilotní pro-
jekt, který má pracovní název „Úsvit“. Jedná se 
o projekt vyzkoušený v Mostě. Pan plk. Komo-
rous si myslí, že problematika Romů rozhodně 
není jen černobílá, že za spoustu věcí si Romo-
vé mohou sami, my jsme dědici desítky let ne-

řešených problémů. Všichni občané v tamním 
regionu znají realitu. Romové byli často do své 
pozice natlačeni. Projekt Úsvit je založen na 
paritním zastoupení českých a romských obča-

nů, všichni dle svých možnos-
tí přispívají k bezpečnosti v je-
jich bydlišti. Pozice těch, co se 
na projektu podílí jako „pra-
covní síla“, je nazývána „in-
stitut asistenta prevence krimi-
nality“. Lídrem celé skupiny 
je policista a jeho asistentem 
je Rom, který sice nemusí mít 
čistý trestní rejstřík, ale v sou-
časné době nesmí páchat žád-
nou trestnou činnost, podílí se 
na zajišťování bezpečnosti spo-
lečně s městskou policií. Vel-
mi zajímavým zjištěním bylo, 
že se během 6 měsíců fungo-
vání projekt velice osvědčil – 
trestná činnost v Mostě klesla 
o 50 %. Na základě toho do-
šel plk. Komorous k závěru, že 

je potřeba projekt implementovat i do ostatních 
měst.

Co Jiřího Komorouse totálně „vytáčí“? 
Např. když v oblasti protidrogových aktivit ně-
jaká odborná skupina navrhne a vyzkouší v pra-
xi projekt, který funguje, ale proti ní tu stojí ob-
rovské množství úředníků a těch, co mají ce-
lou problematiku na starosti, jsou za to place-
ni a na nic takového se nezmohli. Řada lidí je 
ve funkci, kterou bere jako prostředek k získání 
peněz; problematiku, o niž se má starat, nebe-
re vůbec vážně, pokud ano, tak až jaksi sekun-
dárně. V protidrogové komisi sedí lidé, co jsou 
za to placeni, přesto však „nemluví proti dro-
gám“. Problém není jen v přístupu těchto lidí 
– i v redakcích novin „sedí“ spousta redaktorů, 
kteří jsou k problematice drog velice tolerantní, 
nechtějí tam tu krutou pravdu o drogách psát.

Přitom vliv zvnějšku, co se drog atd. týče, 
na děti je (hlavně ve velkých městských aglo-

BC: Návštěva plk. JUDr. Jiřího Komorouse

Reakce na akce Reakce na akce

Plk. JUDr. Jiří Komorous
Foto: Luděk Kovář

meracích) obrovský. Člověk si sám ve své hlavě 
musí zdůvodnit, proč nechce drogu a proč má 
odmítnout dealera. A v tom je úspěch celé pro-
tidrogové kampaně. Musíme nabídnout mla-
dým nějaké volnočasové aktivity, které je z je-
jich „beznáboženského a jiného vakua“ nevže-
nou do náruče kartářek, drog, extremistických 
sil, které nabízejí vnesení pořádku a řádu do je-
jich života. Rozhodně bychom se dle plk. Ko-
morouse měli vrátit ke svým křesťansko-židov-
ským kořenům, což jsou tisíce let odzkoušené 
trvalé hodnoty. Rozhodně to však neznamená, 
aby se lidi stali křesťany, ale snažili se jen žít 
podle desatera.

Jiří Komorous se celé roky snažil bojovat 
proti kriminalitě, NPC byl snad jediný policej-
ní útvar v naší republice, kde se „nebralo“. A na 
to mohl být Jiří Komorous právem pyšný. Na 
Ministerstvu vnitra navrhl, že si kromě extre-
mismu vezme na starost i protidrogové aktivi-
ty. Národní protidrogová strategie ČR hlásá, že 
„na tom nejsme prý zas tak špatně“. Rozhodně 
by se – dle jeho slov – měla sama strategie od 
základů změnit. Také Rada vlády by měla za-
čít provozovat na vrcholové úrovni protidrogo-
vé aktivity. Nezisková sdružení, která se „přiži-
vují“ na nejrůznějších protidrogových projek-
tech a čerpají peníze ze státního rozpočtu, by 
měla přesně konkretizovat, čím se vlastně za-
bývají. A rozhodně by nebylo na škodu, aby 
byl novelizován přestupkový zákon. Jiří Komo-
rous by chtěl, aby protidrogová politika stá-
tu byla skutečně protidrogová. Počínalo by 
to již výchovou v mateřských školách. Stej-
ně tak aby ti, co jsou na Ministerstvu vnit-
ra zařazeni na protidrogovou práci (včetně 
Rady vlády ….), uplatňovali prevenci a re-
presi v této oblasti skutečně důsledně.

Dalším nešťastným krokem, který na-
stal, je nucené zvýšení vzdělanosti u Poli-
cie České republiky na určitých postech, na 
kterých doposud postačovalo vzdělání stře-
doškolské. To odpudilo spoustu zkušených 
kriminalistů mezi 35 – 45 lety (tedy v pro-
duktivním policejním věku). Ti, než by si 
z donucení dělali vysokou školu, raději ode-
šli do civilní sféry. Současný ministr vnitra 

– Pecina – chce odstranit všechny nešvary do-
padající na policisty z nového zákona o služeb-
ním poměru. Plk. Komorous uvedl, že hodnotí 
lidi za to, co je v nich, ne za to, za koho kandi-
dují, nevyjádřil se tedy k Pecinově kandidatuře 
v blízkých volbách do Parlamentu ČR na straně 
ČSSD. To je rozhodnutí pana ministra.

Plk. Komorous uvedl, že nezažil za dobu, 
co je u policie, aby byli někteří z neschopných 
vedoucích funkcionářů zbaveni funkce. Nao-
pak – spíše zažil nucené odchody funkcioná-
řů, kteří byli snaživí „srdcaři“, mysleli to dobře, 
ale vadili těm neschopným. Proto museli odejít. 
Mnoho z těch neschopných se do funkce dosta-
lo na základě „análního alpinismu“. A policis-
ty by rozdělil na „srdcaře“ a ty další, kteří – po-
kud nebyli „srdcaři“, tak odešli současně s po-
čátkem účinnosti nového zákona o služebním 
poměru příslušníků bezpečnostních sborů.

Potvrdil, že ve Švýcarsku, které bylo kdy-
si v 60. letech vybráno absolventy „velkého po-
chodu“ (maoisty) jako laboratoř pro jejich ex-
perimenty k liberalizaci drog, nesou nedozírné 
následky těchto aktivit. Neví, jak „s konopím 
dál“. Totéž se týká i Holandska.

V ČSSR nastupují drogy na scénu opoždě-
ně v 80. letech, předtím jich zde bylo jen mini-
mum – pil se zejména alkohol a míchal se s nej-
různějšími medikamenty. A samozřejmě s tolu-
enem – ten byl jedním z nejlevnějších produktů 
z této řady na trhu. Heroin byl v našich podmín-

Podepisování knihy, foto: Luděk Kovář



ENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

40
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

ENSAMMENSAMMENSA MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMEN 

MMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAMMENSAM  

41
MMENSAMMENSAM

M
M

E
N

SA
M

M
M

E
N

SA
M

MMENSAMMENSAM

M

M

M

M

MENSAMMENSAMMENS

Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz
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kách nahrazen braunem. Kokain pervitinem – 
ten se vyráběl během druhé světové války v Se-
veročeských závodech Hermanna Göringa pro 
vojáky SS a jejich spřátelené japonské kami-
kadze. V knihovně v Ústí nad Labem se po le-
tech našly staré recepty na výrobu pervitinu z té 
doby. Pervitin se začal vyrábět v „komorních“ 
dávkách – pro 12 – 13 lidí. Rozhodně to ne-
bylo myšleno na výdělek. Nebyl to narkobyz-
nys jako v 90. letech, ale v řadě případů to byla 
i forma protispolečenského projevu.

Konopí v tehdejších dobách nebylo zdaleka 
tak nebezpečné jako dnes – zatímco v 60. letech 
obsahovalo cca 6 – 8 % tetrahydrocannabinolu 
(účinná látka v konopí, zkráceně THC – pozn. 
autora), v dnešních hydroponně pěstovaných 
rostlinách je obsah této účinné látky několika-
násobně vyšší – jedná se o 20 – 25% podíl. Dle 
slov Jiřího Komorouse se jedná o něco jako „ře-
děný perník“ – dávají si to mladí lidé, ale dnes 
už ne z protestu, ale protože jsou „masírováni“ 
již 20 let tím, že to není zas tak škodlivé. Roz-
hodně je jakékoli požívání drog „cesta do otroc-
tví“ (určitě však ne „cesta do svobody“). Lidé 
závislí na drogách jsou velice lehce manipulo-
vatelní, za drogu či subutex (náhražka drogy – 
pozn. autora) jsou schopni udělat cokoli.

Jiří Komorous je velice znechucený tím, jak 
je v tomto státě nízká vymahatelnost práva, což 
samozřejmě může v řadě případů nahrávat ex-
tremistickým silám s jejich jednoduchými řeše-
ními a „řádem a pořádkem“ dle jejich představ. 
Mnoho lidí vidí situaci v tomto státě úplně stej-
ně zoufale.

Pokud se chytne „velká ryba“, chtělo by to 
ji připravit o majetek. Začalo se to dařit. Od-
padne tak jeden z velmi důležitých finančních 
zdrojů drogového byznysu (a nejen drogové-
ho). Co se počtu registrovaných závislých to-
xikomanů v ČR týče – je jich oficiálně nahláše-
no 40 – 45 000, ale plk. Komorous jejich počet 
odhaduje na desetinásobek. U shora uvedeného 
čísla se jedná pouze o ty, co se hlásí do nejrůz-
nějších nízkoprahových zařízení, sami zoufalí 
ze své závislosti.

Plk. Komorous nám uvedl jednu velice 
osvědčenou metodu boje s drogami, která byla 

zavedena v Paříži. Dle tamního živnostenského 
zákona mají všichni podnikatelé, co provozu-
jí nějaké zábavné podniky (diskotéky, bary …), 
povinnost se angažovat v protidrogových akti-
vitách. Pokud tak nečiní a francouzská policie 
je třikrát marně vyzve k nápravě, na měsíc se je-
jich podnik uzavře. To si pak „páni podnikate-
lé“ sakra rozmyslí, zda se jim vyplatí angažovat 
se v aktivitách, či přijít o tučný měsíční výdělek 
z provozu podniku.

Plk. Komorous je toho názoru, že v drogách 
byznys není jen v klasických kriminálních akti-
vitách, ale podobně jako u obchodu se zbraně-
mi (např. udělování licencí), někteří lidé prosa-
zují „pseudohumanismus“ v oblasti drog, pro-
tože je tento problém živí. Rozhodně přetáhnu-
tý liberalismus a „pseudohumanismus“ není na 
místě, je „cestou do pekel“. On sám již 18 let 
navrhuje daňové zvýhodnění pro podniky, které 
by zaměstnaly bývalé „toxiky“ (uživatele drog 
– pozn. autora) v rámci resocializačních progra-
mů. Ti jsou ze své situace zoufalí, nikdo je ne-
chce zaměstnat, radši kradou a nechají se za-
vřít do vězení. Ničí nejen sebe, ale i své rodi-
ny a děti.

K problematice nynější rozšířenosti hydro-
ponních pěstíren marihuany – např. současný 
ředitel NPC, plk. Frydrych, zaslal lidem, kteří 
pronajímají své domy, aby si dávali pozor na to, 
komu je pronajímají. Ať se nespokojí s tím, že 
dostanou dopředu na ruku 35 000 Kč, protože 
až se vrátí po roce do svého domu, zbudou jim 
oči pro pláč – budou doplácet obrovské dluhy 
na elektrice (pokud ji nebudou mít rovnou od-
pojenou), vrátí se do plesnivého promočeného 
domu. Rozhodně by se měla zlepšit imigrační 
politika – to však řeší jen 1. generaci Vietnam-
ců, kteří se rozhodnou, že zde budou žít. Ostat-
ní, kteří jsou již potomky této 1. generace (žijí-
cí zde již spoustu let), mají již české občanství, 
tady imigrační politika nic nespraví.

Přednáška byla velice přínosná a strhla dis-
kuzi posluchačů s panem Komorousem na nej-
různější témata týkající se problematik, jež má 
či měl ve své funkci na starosti.

 Helena Kolská
helena.kolska@seznam.cz

Narodila jsem se ještě za minulého režimu v Mělníku, ale nikdy 
jsem tam nebydlela – doma jsem tak nějak všude, protože jsem se za 
posledních 10 let asi tak 7x stěhovala. Nejdéle jsem žila v jedné ma-
lebné obci na severu Plzeňska.

Vzhledem k tomu, že jsem zrozencem ve znamení vah, mám vy-
vinutý smysl pro spravedlnost. Ten mě provází celým mým životem. 
A tak proto, když se mě v první třídě paní učitelka zeptala, čím bych 

chtěla být, až budu velká, řekla jsem jí, že policistkou. Pominu-li paralelní krátkodobá přání 
typu být kadeřnicí, učitelkou češtiny a němčiny na základní škole, kuchařkou, zdravotní sest-
řičkou, na střední dokonce i státní zástupkyní či soudkyní (což vlastně má také co dočinění se 
spravedlností :)), tak se mě tento dětský sen držel až do dospělého věku. Již odmalička jsem 
psala nejrůznější detektivky, od patnácti let chodím jako veřejnost k soudu na nejrůznější trest-
něprávní a občanskoprávní věci. Vystudovala jsem obchodní akademii, ale zjistila jsem, že tuto 
práci (účetní či něco podobného) nikdy dělat nechci, nebavilo by mě to. Poté jsem se na něja-
ký čas „zdekovala“ do Německa, kde jsem se naučila obstojně jazyk, vrátila se zpět do Čech 
a zavítala do řad Policie ČR, kde již šestým rokem sloužím – dosud v uniformě, ale v dohled-
né době zřejmě již v civilním oděvu.

Usídlila jsem se v Praze, kde se mi líbí, neboť tu naše rodina má zapuštěné kořeny – shodou 
okolností máma pochází z domu kousek od mléčného baru Kumbál, kde se MS Praha schá-
zí na svých každoměsíčních schůzkách. Při práci jsem stihla s vyznamenáním vystudovat Po-
licejní akademii v bakalářském studijním programu, takže nyní na něj budu navazovat v ma-
gisterském studiu.

Mezi mé volnočasové aktivity, kromě výše uvedených, patří četba (v poslední době hodně 
s policejní tematikou, ale i beletrie), jízda na in-linech, cykloturistické výlety s pauzou na dob-
rý obídek, paření stolních her typu Osadníci, Carcassonne, Activity (ty nejvíc), sem tam zajdu 
na setkání MS Praha, kde mě naše ovečky zvolily místopředsedkyní. A tímto plynule přejdu 
k tomu, jak a kdy jsem se k Mense ČR vlastně dostala.

Nedávno – 11. června – jsem oslavila dvouleté výročí svého vstupu, který následoval tra-
dičně – nic nového zřejmě nevymyslím – po vyplnění vstupního testu, kdy mě výsledek cel-
kem mile překvapil (i když jsem v něj tajně doufala :)). A proto jsem nemeškala, ihned zapla-
tila členský poplatek a stala se tak zpočátku pasivním, poté trošku aktivnějším členem Mensy. 
Nejlepším zážitkem v rámci této skupiny pro mě bylo jarní celostátní setkání 2009 ve Velkých 
Losinách. Dále navštěvuji, jak jsem již uvedla, setkání MS Praha a sem tam nějakou exkurzi. 
V Mense ČR je docela dost fajn lidí, přesvědčila jsem se, že se rozhodně nejedná jen o samé 
nepoužitelné intelektuály, kdy tento předsudek panuje v řadách „běžných pozemšťanů“ (a to 
ještě v lepším případě, v horším případě ani nemají potuchy, že kromě vysokoškolské menzy 
existuje nějaké homonymum mající úplně jiný význam :)).

Helča Kolča Kolská

Kontakty na aktivní členy Mensy ČR naleznete 
v adresáři na poslední dvojstraně časopisu nebo na 

adrese http://kontakty.mensa.cz/.

mailto:helena.kolska@seznam.cz
http://kontakty.mensa.cz/
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vený ke zveřejnění. Odpadá práce kamerama-
na, střihače, zvukaře, řidiče štábu ... informace 
jsou maximálně aktuální, šetří se náklady. Mgr. 
Bouška to popsal slovy: „Jsem tady a teď, při-
náším čerstvé informace ... Informace se nedě-
jí, informace se žijí.“ (Pozn. autorky: Jako mi-
mořádně důležitý faktor zde vidím velký tlak na 
osobnost samotného reportéra, který musí být 
nezávislý, nezmanipulovatelný, dostatečně vy-
zrálý a zkušený, aby byl schopen poskytnout co 
možná nejobjektivnější obraz skutečnosti. Od-
padá i možnost korek-
ce anebo alespoň vyu-
žití pravidla „více očí 
víc vidí“ jako v případě, 
když reportáž připravuje 
televizní štáb.)

V následné diskuzi, 
která by ještě pokračo-
vala nebýt časového li-
mitu vzhledem k další-
mu programu Valné hro-
mady, jsme se dosta-
li i k nedávným přípa-
dům účelového upravo-
vání fotografií agentury 
Reuters.

Následovala přednáška PhDr. Tomáše Sed-
láčka, ekonoma, autora čtenářsky mimořádně 
úspěšné knihy Ekonomie dobra a zla: Po sto-
pách lidského tázání od Gilgameše po finanč-
ní krizi, která se stala nejprodávanějším titu-
lem v prodejní síti Neoluxor, v síti Academia 
a v e-shopu Kosmas.cz. Tomáš Sedláček je 
stipe distou Yale University, která ho v roce 
2006 ve svém Yale Economic Review zařa-
dila mezi pětici mladých perspektivních eko-
nomů (Young Guns: 5 Hot Minds in Econo-
mics). Za diplomovou práci o etice a ekono-
mii získal Hlávkovu cenu. Přednáší filozofii, 
ekonomii a dějiny ekonomických teorií na Fa-
kultě sociálních věd Univerzity Karlovy. Zalo-
žil Ekonomický klub, v současné době pracuje 
jako hlavní makroekonomický stratég ČSOB. 
V lednu 2009 se stal členem Národní ekono-
mické rady vlády (NERV). Již samotný živo-
topis a informace na přebalu knížky Tomáše 

Sedláčka (mimo jiné doporučení Václava Hav-
la, pro kterého v letech 2001 až 2004 praco-
val jako ekonomický poradce) zněly mimo-
řádně zajímavě, a to jsme ještě nevěděli, jaká 
smršť brilantních myšlenek a úvah se na nás 
chystá (respektive my, co jsme již slyšeli To-
máše Sedláčka přednášet při jiných příležitos-
tech, jsme věděli a těšili se o to více!), Tomáš 
Sedláček je totiž nejenom skvělý profesionál, 
ale i vynikající řečník, který nachází parale-
ly současného ekonomického vývoje v dlouhé 

historii lidstva a bri-
lantně cituje starozá-
konné knihy i učen-
ce napříč historií. 
Jeho přednášky však 
nejsou suchopárné, 
nešetří vtipem a pří-
klady, v jeho podání 
však mnohdy až fi-
lozofické, teologic-
ké anebo mravoučné 
příklady osvětlí i lai-
kům. Kritici a za-
stánci tradičního po-
jetí ekonomie Tomá-
ši Sedláčkovi vyčíta-

jí malé užívání grafů, tabulek, často jej charak-
terizují jako „bohéma“ anebo „enfant terrible“ 
na scéně české ekonomie.

Tomáš Sedláček nás nenechal odpočívat ani 
na minutu (my, co jsme byli anebo pořád ještě 
jsme zvyklí poklimbávat na přednáškách na vy-
soké škole, jsme měli smůlu – to je samozřej-
mě nadsázka), faktem je, že myšlenky Tomá-
še Sedláčka jsou tak mimořádně koncentrova-
né a bez jakéhokoliv slovního balastu následu-
jí v rychlém sledu za sebou, že pokud si člověk 
nedělá alespoň stručné zápisky okamžitě, nemá 
možnost se nad nastíněnými problémy a podně-
ty zpětně zamyslet, protože je v tak obrovském 
množství jednoduše zapomene!

Dověděli jsme se, že podle Tomáše Sed-
láčka jedním z důvodů současné ekonomic-
ké krize je nepřiměřenost, spotřeba je dro-
gou. Citoval i myšlenku ze svého oblíbené-
ho filmu Klub rváčů „Člověk pracuje v prá-

Letošní Valná hromada Mensy ČR byla ob-
zvláště zajímavá výběrem hostů na přednášky, 
které v rámci programu zazněly. Svoje inspi-
rativní myšlenky a názory nám představil nej-
prve pan Mgr. Milan Bouška, místopředseda 
Rady pro rozhlasové a televizní vysílání, od-
borník na slovo vzatý (dlouholetý pracovník 
rozhlasové stanice ČRo 6 – Svobodná Evro-
pa, dále působil jako šéfredaktor publicistiky 
v České televizi), v přednášce „Mediální svět 
v horizontu patnácti let“. K dalšímu vývoji 
médií hned na úvod uvedl latinský citát „hic 
sunt leones“ („zde jsou lvi“, území bez záko-
nů a pravidel, používáno ve starých mapách 
jako označení neprobádaného území – pozn. 
autorky) a rozvedl jej slovy, že „všechny sou-
časné procesy v mediální oblasti jsou sázka na 
budoucnost, která může a nemusí vyjít“. Kam 
se tedy média budou přesně ubírat, nevíme. 
V průběhu přednášky Mgr. Bouška pohovo-
řil o trendech v dalším vývoji médií, prvcích, 
které vývoj médií určují, např. ekonomické 
podmínky (či spíše ekonomický tlak – klasic-
ká média jsou ekonomicky náročná), rekla-
ma, technický rozvoj (spouštěcím mechanis-
mem technického rozvoje je ekonomická kri-
ze), změna vnímání obsahu a další. Porovnal 
bulvární a seriózní média – média jsou nucena 
přinášet stále nový atraktivní obsah, který ad-
resáty zajímá, přičemž seriózní obsah většinu 
adresátů nezaujme natolik jako negativní zprá-
vy (jako příklad přednášející uvedl, že čtená-
ře či diváky nezaujme, že někdo postavil dům, 
ale že spadl ze střechy).

V současnosti se hodně skloňuje i slovo in-
fotainment (kombinace anglických slov infor-
mation a entertainment, podávání informací 
zábavnou formou – pozn. autorky), média pře-
stanou plnit funkci zdroje informací a značně 
bude posílena jejich úloha sloužit jako zdro-
je zábavy.

Dověděli jsme se, že v budoucnu nastane 
přesun od klasických tištěných i elektronických 
médií k novým médiím, vycházejícím z oblas-
ti internetu a využívajících všech multimediál-
ních možností. Jako příjemci informací budeme 
mít možnost výběru, kam si pro svoje oblíbe-
né informace „chodit“, odkud je čerpat. Problé-
mem bude verifikace tak velkého množství in-
formací (my jako příjemci nebudeme mít mož-
nost si informace ověřit, ale i vydavatelé infor-
mací již nebudou schopni dohledat jejich zdro-
je). Mgr. Bouška uvedl, že v průběhu jeho bo-
haté praxe v médiích nastal posun – v minulých 
letech v renomovaných médiích existoval úzus 
každou informaci ověřit ze tří relevantních, na 
sobě nezávislých zdrojů, teď jsou zaměstnanci 
médií v podstatě rádi, když ji můžou ověřit ale-
spoň ze dvou zdrojů, což je způsobeno časovým 
stresem a snahou být konkurenceschopní, sna-
hou přinést informaci co nejdříve.

Mgr. Bouška krátce pohovořil i o možnos-
ti ovlivňování veřejného mínění – jako běžní 
čtenáři, konzumenti informací, sledujeme pou-
ze výběr anebo výseč informací, kterou média 
ze zpráv agentur zveřejňují, nemáme k dispozi-
ci všechny informace a všechny zdroje. Řeše-
ním je pojmout tolik informací z různých zdro-
jů, kolik můžeme, a udělat si na konkrétní kau-
zu vlastní názor a vlastní hodnocení (pro členy 
Mensy by to opravdu neměl být problém :-)).

V dalším vývoji médií se změní i obsah, roz-
sah a značně se zvýší náročnost novinářské prá-
ce, novinář bude producentem multimediálního 
obsahu. Jako příklad uvedl pan Bouška vynika-
jícího Tomáše Etzlera a jeho reportáže z válkou 
stižených území – reportér zajistí veškerý texto-
vý i obrazový materiál, zvuk i obraz sám zpra-
cuje a nastříhá (pozn. autorky: náhrada televiz-
ní střižny), postaví kameru na stativ a nasnímá 
stand-upy (moderátor v obraze) a do spolupra-
cující televize již doručí hotový materiál připra-

Reakce na akce Reakce na akce

Mgr. Milan Bouška, foto: Tomáš Kubeš

Kam se ubírají média? Je výhodnější 
ekonomie dobra, anebo ekonomie zla?

aneb Besedy na Valné hromadě
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Reakce na akce Reakce na akce

ci, kterou nesnáší, aby pak peníze vydal za 
věci, které nepotřebuje.“ (We work jobs we 
hate, to buy things we don't need.) Mimocho-
dem důvod, proč se práce stala nepříjemnou, 
vysvětluje Tomáš Sedláček legendou o Pan-
dořině skřínce plné tajemství, tedy spíše než 
o skříňce mluví o váze; jedním z prokletí, kte-
ré z vázy vyletělo, bylo, že se práce stala ne-
příjemnou. Máme však neustálý pocit nedo-
statku a ten nás nutí stále pracovat. Čím víc 
máme, tím víc chceme.

Další pasáž přednášky se týkala vyhledáva-
če Google, Tomáš Sedláček jako absolutní iro-
nii a paradox uvedl, že vstupní stránka vyhle-
dávače je prázdná, čeká na to, co napíšeme my! 
(Google žije ze zadarmismu a z toho, že prá-
ci uděláme my jako uživatelé – již v momentě, 
kdy zadáme heslo, uděláme práci.)

V diskuzi o „neviditelné ruce trhu“ zazně-
ly myšlenky: člověk neustále zvyšuje efektivi-
tu, ale jsou na světě naštěstí ještě místa, kde je 
to přímo zakázané, např. Central Park na Man-
hattanu, to je svaté místo, kde se odpočívá a po-
zoruje veverky. Anebo šábes – hebrejské vyjá-
dření toho „zde nesmíš přetvářet“, jeden den 
v týdnu se raduj z toho, kde žiješ! V minulos-
ti se člověk chlubil zahálkou, teď se říká „do-
volená“ (musíte se někoho dovolovat, že jdete 
odpočívat).

Samotné pojmy dobro a zlo jsou podle To-
máše Sedláčka neuchopitelné, co je dobro a co 
je zlo je konstrukt, který je determinovaný kon-
textem. Přednášející uvedl množství příkladů 
ze Starého zákona na toto téma, např. je čas za-

bíjet a čas rodit, čas sázení a čas sklízení, samo 
o sobě není ani jedno dobré ani špatné, důleži-
tý je čas, načasování. Z dalších myšlenek: Roz-
díl mezi dobrem a zlem tušíme, ale neumíme ho 
určit, a i kdybychom jej určili, neumíme jej do-
konat. Musí existovat latentní možnost zla, aby-
chom měli pocit dobra.

Diskutovali jsme o používaní peněz, Tomáš 
Sedláček k tomu řekl: „Beauty is in the eyes of 
the beholder“ (Krása je v očích toho, který jí 
zří.) a opět zabrousil do historie – kdo volá po 

zlatém standardu, když první peníze v Mezo-
potámii byli hliněné …

Ke svému působení v Národní ekonomic-
ké radě vlády uvedl poetický příklad „finský 
model je elfí, lehce našlapující ekonomika, 
která nevadí žádné politické straně“.

Besedu s panem Tomášem Sedláčkem 
jsme domlouvali už od února tohoto roku, 
ale nakonec byla ohrožena z důvodu dokon-
čování anglické mutace knihy Ekonomie 
dobra a zla. V mimořádném časového stre-
su a vytížení spojeném s dokončováním kni-
hy byl Tomáš Sedláček nucen zrušit většinu 

akcí na toto období. Jsem moc ráda, že v pří-
padě Mensy udělal výjimku, beseda se nako-
nec mohla konat a měli jsme možnost poslech-
nout si jeho inspirativní myšlenky a diskutovat 
s ním. Když jsem mu pak psala poděkování za 
čas, který nám věnoval, také děkoval za zajíma-
vé dotazy od přítomných a těší se na jakékoliv 
reakce a podněty, které mu napíšete.

Na letošní Valné hromadě jsme se tedy do-
věděli odpovědi nejenom na otázky z titulku to-
hoto článku, ale i na mnoho jiných, které jsme 
měli možnost přednášejícím položit.

 
P.S. Krásná myšlenka Tomáše Sedláčka pro 

pobavení na závěr: Co to je olympijská medai-
le? Potvrzení toho, že umíte něco naprosto zby-
tečného, ale lépe než kdokoliv jiný. Vezměme 
si třeba skákání o tyči – v praktickém životě je 
naprosto nevyužitelné, nebo jste si snad někdy 
skočili do druhého patra ...? :-)

 
Zuzana Šimková

zuzana.simkova@volny.cz

Přednáška PhDr. Tomáše Sedláčka, foto: Tomáš Kubeš

22. června 2010 mezi nás zavítala paní Ing. 
Veronika Kimmer, majitelka reklamní a PR 
společnosti Crossline. V oblasti PR působí již 
několik let zejména jako poradce v oblasti Me-
dia Relations jak v soukromém, tak ve veřej-
ném sektoru. Paní Kimmer má bohaté zkuše-
nosti i ze státní správy. V roce 2005 pracovala 
jako ředitelka Odboru vnějších vztahů na Mi-
nisterstvu pro místní rozvoj a následně na Úřa-
du vlády ČR. Při své práci se setkala s mno-
hými nedostatky ve fungování státní správy 
a v  otenciálu mensanů vidí naději, že právě na 
půdě Mensy by poukázání na tyto nedostatky 
a jejich analýza mohla vést minimálně k urči-
tému zamyšlení, v lepším případě i k pokusům 
o nápravu. Paní Kimmer se proto rozhodla po-
hovořit o svých zkušenostech z veřejného i sou-
kromého sektoru a o fungování veřejné správy 
jako takové. Jako témata besedy si zvolila tyto 
okruhy:

• fungování veřejné správy,
• lobbing, korupce a klientelismus,
• PR ve veřejné správě.

V Evropě od 70. let minulého století a v Čes-
ké republice od 90. let dochází ke změnám ve 
veřejné správě. Základní charakteristikou těch-
to jevů jsou:

• přechod od centralizovaného systému na 
decentralizovaný (prosazování veřejné 
správy blíž k občanovi),

• používání manažerských přístupů a ma-
nažerského řízení ve veřejné správě, ja-
kož i v oukromém sektoru,

• pohled na občana jako na klienta,
• 3 E – efektivita, hospodárnost, účinnost.

Nedostatky vyplývají z toho, že úředníci 
mají obrovský problém se přizpůsobit tomuto 
novému přístupu. Místo odborně zdatných pro-
fesionálů se na vedoucí místa dosazují úřední-
ci podle stranického klíče, nevyužívá se všech 
možností, které nám poskytuje členství v EU, 

například využívání strukturálních fondů, váz-
ne komunikace s veřejností, není dostatečná 
spolupráce mezi veřejným a soukromým sek-
torem (PPP projekty), stále velkou úlohu hra-
je korupce.

Rovněž se nevyužívá potenciál lobbingu 
a lobbing se automaticky považuje za korupci, 
přičemž má velmi důležitou úlohu v demokra-
tickém systému a zejména je nutné jej ovládat 
v evropských strukturách.

Mezi další nedostatky patří neexistence 
služebního zákona (účinnost odložena na rok 
2012), nedostatečné vzdělávání úředníků a ne-
dostatek jejich flexibility, samostatnosti a chu-
ti pracovat.

Řešení těchto nedostatků vyplývá již ze sa-
motného jejich výčtu. Je třeba na odpověd-
né pozice přijímat profesionály v daném obo-
ru, nikoliv členy a sympatizanty strany, která 
právě vyhrála volby. Je třeba, aby rovněž je-
jich vedoucí byli odborně a profesionálně na 
výši. S kvalitou řadových i vedoucích pracov-
níků souvisí i nutnost kvalitního personálního 
řízení.

Dále je nezbytná kvalitní spolupráce mezi 
veřejným a soukromým sektorem, participa-
ce na projektech, řízení a strategickém pláno-
vání. Velkou důležitost má i komunikace s ve-
řejností. Na pozice tiskových mluvčích a ředi-
telů odborů v oblasti vnějších vztahů je třeba 
umísťovat profesionály – odborníky na marke-
ting a PR. Profesionály, kteří budou umět zpra-
covat informace a předložit je veřejnosti ve sro-
zumitelné podobě.

A v neposlední řadě je třeba porozumět prin-
cipům a mechanismům lobbingu a zapojit jej 
do rozhodovacích procesů na státní a meziná-
rodní úrovni.

 
Václav Janoušek

vaclav.janousek@mensa.cz

BC: Setkání s paní Veronikou Kimmer

Máte kamaráda, kterého zaujala Mensa? Pozvěte ho na mensovní akci.

mailto:zuzana.simkova@volny.cz
mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
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nisterstvu financí (pan Sedláček tam byl v roli 
poradce ministra Sobotky), které vyústilo v zá-
věr, že seriál televize BBC Jistě, pane ministře 
je holá pravda a výborná příprava pro práci ve 
státní správě („viděl jsem šest dílů a ani mi ne-
cuknul koutek“).

Na závěr ještě pár potěšujících informací, 
které jsem si ze setkání odnesl:
• Máte pocit, že vlastně 50 % příjmu odvádí-

te státu a podobným institucím? Uvědom-
te si, že polovinu života to neděláte (cca 20 
let od narození a cca 20 let před koncem ži-
vota).

• Vadí vám, že se všechno masově vyrábí 
v Asii? Je to způsob vytváření zisku, který 
nevyžaduje kreativitu, v Evropě se už začalo 
vydělávat na originalitě.

• Máte obavy o budoucnost českého národa? 
Hledejte naději tam, kde ji vidí prof. Tomáš 
Halík: v mladých lidech, kteří se po získání 
zkušeností ve světě vrátili do své vlasti. Jako 
Tomáš Sedláček.

Jan Gruber
jan.gruber@mensa.cz

Poznámka redakce: Pan Sedláček se vy-
jádřil pozitivně ohledně možnosti další bese-
dy s mensany. Zaujal-li Vás tento článek, urči-
tě sledujte pozvánky v časopise a kalendář na 
www.mensa.cz.

Ačkoli jsem očekával, že hosté Valné hroma-
dy Mensy budou nepochybně zajímavé osob-
nosti, přesto jsem původně tu letošní do své-
ho nabitého kalendáře zařadit nehodlal. Nako-
nec ale jméno Tomáše Sedláčka se stalo oním 
magnetem, který můj záměr zvrátil. A i když 
jsem si užil přítomnosti nositelů velkých jmen 
(mj. jsem ukořistil autogram Ladislava Špačka 
a při rautu natahoval uši, abych zachytil tichá 
slova Zdeňka Tůmy), půldruhé hodiny s tímto 
energickým mysli-
telem naší doby pa-
třilo k mým vrchol-
ným zážitkům to-
hoto roku.

Je o něm vše-
obecně známo, že 
jeho pohled na eko-
nomii je vlastně 
pohledem filozo-
fa, což mu umož-
ňuje odhalovat sou-
vislosti mezi eko-
nomikou a spole-
čenskými jevy, kte-
ré nelze jednodu-
še přepočítat na pe-
níze. Tím dokázal oslovit široké spektrum lidí, 
včetně těch, kterým je nejen slovník, ale i celý 
přístup „klasického“ ekonoma bytostně cizí. 
Zároveň však zůstává vynikajícím ekonomic-
kým odborníkem (jak ukazuje řádka prestiž-
ních pracovních pozic, které zaujímal a zaují-
má). Mezi česky psanými knihami má tedy jeho 
Ekonomie dobra a zla unikátní a patrně již his-
toricky zafixované místo.

Pan Sedláček přijal pozvání od Mensy na-
vzdory svému pracovnímu vytížení patrně pro-
to, že se těšil na méně obvyklé otázky, než ja-
kými ho „obdarovávají“ redaktoři všech mé-
dií, jichž je celkem častým hostem. A podle 
jeho slov jsme ho nezklamali, liboval si, že si 
své odpovědi musí promýšlet. Na straně dota-
zujících však občas vzbudil překvapení, proto-
že jeho odpovědi rozhodně nebyly jednoduché, 

svou košatostí často připomínaly literární eseje. 
Přesto nikdy nešlo o uhýbání, tazatel byl uspo-
kojen a rozhodně se nikdo nenudil. Vzhledem 
k jeho polyhistorickým znalostem ani nemohlo 
být jinak – dokáže citovat z Bible i klasické li-
teratury, zná filozofy antické i novověké, a při-
tom jde o člověka naprosto moderního, mladé-
ho v tom nejlepším smyslu slova.

Vystoupení Tomáše Sedláčka na akci Men-
sy trochu připomínalo talkshow, ovšem pl-

nou myšlenek hod-
ných inteligentní-
ho publika. Postře-
hy typu „70 % čes-
kého HDP skoro nic 
neváží“ (ve fyzikál-
ním smyslu, má za-
nedbatelnou hmot-
nost) nebo přirov-
nání peněz ke ka-
menu mudrců (ne-
boť peníze dokáží 
metamorfovat jeden 
předmět v nějaký 
jiný) patřily k bon-
motům na očekáva-
né téma. Důležitější 

bylo odhalení vztahu mezi úrovní monetariza-
ce společnosti a výší HDP nebo úvaha o sporu 
mezi regulací ekonomiky a volným trhem, ve 
kterém podle TS chybí „třetí noha“, tj. norma-
tivní nebo etické hledisko.

Co mne osobně mírně překvapilo, bylo 
uplatňování neobvyklého popisu i jevů, které 
s ekonomií souvisí velmi volně. Napadlo by vás 
vyjádřit se o fenoménu Google jako o službě, 
která „nás zbavuje informací“ ? A přece je to 
pravda, vyhledávač nám na zadané téma vydá 
informace, které tvoří zlomek jejich celkové-
ho množství nalezitelného na internetu. Nebo 
že Microsoft neprodává software, ale versatilitu 
(možnost využít unifikovaný a masově vyrábě-
ný počítač pro vaše specifické osobní potřeby)?

Jako nejzábavnější si pamatuji líčení pro-
jektu na redukci počtu úředníků na českém mi-

Beseda se zvláštním ekonomem

PhDr. Tomáš Sedláček, foto: Tomáš Kubeš

Reakce na akce Reakce na akce

Po mimořádně úspěšném a zajímavém květ-
novém setkání Business Clubu s hostem prof. 
Janem Švejnarem, M.A., Ph.D., světově uzná-
vaným ekonomem a kandidátem na post prezi-
denta České republiky, se na červnovém setká-
ní jako host a přednášející zúčastnil pan Tomáš 
Chlebeček, specialista na problematiku me-
zinárodní bezpečnosti. Pan Chlebeček působí 
v nevládním sektoru na finančních a projekto-
vých postech, je nezávislým analytikem v ob-
lasti národní bezpečnosti. O tomto oboru (pro 
nás většinu laiků, kteří jsme se besedy zúčastni-
li hnaní touhou dovědět se něco více ze zákulisí 
tajných služeb) uvedl, že národní i mezinárodní 
bezpečnost se zabývá ozbrojenými silami, zpra-
vodajskými službami, je to interdisciplinární 
obor, relativně technický, rozebírá podrobnos-
ti zbraňových systémů a podobně. V Evropě se 
spřízněné obory z historických důvodů nazýva-
jí „mírová studia“ a podobně, vůbec nezmiňují 
válku. Bílou vránou v názvosloví byl např. Mi-
lan Rastislav Štefánik, který byl českosloven-
ským ministrem války.

Dověděli jsme se, že aktuálně nejzávažněj-
ší hrozbu mezinárodní bezpečnosti není tero-
rizmus ve všech jeho podobách, ale proliferace 
zbraní hromadného ničení. V diskuzi jsme za-
brousili k zbraním ukrytým v Saddámových pa-
lácích a samozřejmě, jako již na několika před-
chozích besedách s jinými hosty, i k oblíbené-
mu tématu účastníků Business Clubu „radar na 
území České republiky“.

Za zorganizování zajímavé besedy děkuje-
me Vaškovi Janouškovi.

 
Zuzana Šimková

zuzana.simkova@mensa.cz

Business Club: S Tomášem 
Chlebečkem na téma 

mezinárodní bezpečnosti

mailto:jan.gruber@mensa.cz
http://www.mensa.cz
mailto:zuzana.simkova@mensa.cz
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12. května se konalo setkání s dr. Janou Hy-
báškovou, přední specialistkou na otázky Blíz-
kého východu a mezinárodního terorismu a zá-
roveň předsedkyní Evropské demokratické stra-
ny.

Paní Hybášková kandidovala v letošních 
parlamentních volbách na prvním místě kandi-
dátky KDU – ČSL. Je silnou zastánkyní křes-
ťanských hodnot.

V letech 2002 – 2004 dr. Hybášková působi-
la jako česká velvyslankyně v Kuvajtu a Kataru 
a je dokonale obeznámena s politickou, hospo-

dářskou, kulturní a náboženskou situací této ob-
lasti. Hovoří plynně anglicky, slovinsky a arab-
sky. V letech 2004 – 2009 působila jako poslan-
kyně v Evropském parlamentu a od roku 2006 
je členka řídícího výboru Světového hnutí za 
demokracii.

Vzhledem k atraktivitě tématu probíhalo se-
tkání s paní Hybáškovou ve velmi živé, až jis-
křivé atmosféře. Paní Hybáškovou velice pře-
kvapilo, že zdaleka ne všichni mensané jsou 
přesvědčeni o správnosti amerického zásahu 
v Iráku v roce 2003 a že někteří dokonce vy-
jadřují i pochybnosti o věcné správnosti ofici-
ální verze informací o teroristickém útoku na 
USA 11. září 2001. Během diskuse jsme pro-
brali i otázku imigrace z islámských zemí do 
Evropy a rovněž i budoucnost regionu Blízké-
ho východu.

Paní Hybášková se projevila jako zanícená 
diskutérka s dokonalou znalostí dané problema-
tiky. Rád bych jí touto cestou poděkoval za její 
vystoupení v Mense ČR a vyjádřil naději, že 
toto setkání nebylo setkáním posledním.

 
Václav Janoušek

vaclav.janousek@mensa.cz
Přednáška PhDr. Jany Hybáškové, foto Tomáš Kubeš

Na 25. května přijal naše pozvání na besedu 
prof. Jan Švejnar, přední českoamerický eko-
nom a kandidát na prezidenta České republiky 
v roce 2008.

Profesor Švejnar při besedě zdůraznil vý-
znam vzdělání mladé generace, zejména v ma-
tematice a angličtině. Rovněž velký důraz kla-
de na rozvoj logického myšlení. Ocenil myš-
lenku podpory rozvoje talentovaných žáků 
a studentů. Profesor Švejnar ocenil aktivity, 
které Mensa České republiky v této oblasti vy-
víjí.

„Pro konkurenceschopnost ekonomiky je 
lidský kapitál zásadní. Největší potřebu české-

ho školství vidím v důrazu na kvalitní vzdělá-
ní a rozvoj nadání studentů na všech úrovních,“ 
řekl Jan Švejnar v debatě se zástupci Mensy 
ČR.

Kromě diskuse týkající se vzdělání a pod-
pory jeho rozvoje jsme hovořili i o ekonomické 
krizi a transformaci české ekonomiky v 90. le-
tech. Profesor Švejnar vždy zastával názor, že 
transformace ekonomiky a privatizace měla 
proběhnout až po důkladném legislativním 
ošetření těchto aktivit. Škody vzniklé divokou 
privatizací, jejichž dopady pociťujeme dodnes, 
tak mohly být minimalizovány. K tomuto kroku 
nicméně chyběla politická vůle.

Business Club: Setkání
s profesorem Janem Švejnarem

Business Club: Setkání s PhDr. Janou Hybáškovou

Reakce na akce Reakce na akce

Podívejte se na fotografie z akcí, zapojte se do diskuse nebo 
nalezněte mensany kolem sebe: https://intranet.mensa.cz/

Koordinátor Business Clubu Mensy ČR
Členem Mensy jsem nepřetržitě od roku 1992 a můžu se poch-

lubit tím, že za celých dlouhých 18 let svého členství jsem nikdy 
toto členství nepřerušil ani na chvíli. Jsem hrdý na své členství 
v Mense, stejně jako jsem hrdý vlastenec – občan České republiky. 
Neuznávám dnes tak módní kálení do vlastního hnízda, stejně jako 
neuznávám neplodné filozofování.

Jsem jednoznačným zastáncem vzdělanostní společnosti, domnívám se, že kvalitní inteli-
gence a střední třída jsou páteří národa. Investice do vzdělání pokládám za investice prvořadé-
ho významu jak na úrovni osobní, tak i na úrovni celostátní. Z tohoto důvodu jsem proti zave-
dení školného na vysokých školách.

Jsem zastáncem názoru, že Mensa by měla hrát v životě republiky velmi aktivní roli, v sou-
ladu s cíli otců zakladatelů. Podle mého názoru Mensa udělala v posledních letech v tomto 
směru velký pokrok. Namátkou bych rád vyzdvihl zejména Centrum nadání, Logickou olym-
piádu a Kariérní podporu. Lze jen litovat toho, že v dřívějších letech Mensa promrhala tolik 
drahocenného času.

Od počátku letošního roku vedu Business Club a tato práce mě nesmírně těší. Podařilo 
se nám uspořádat mnoho besed se zajímavými a významnými lidmi, plánujeme další setká-
ní a rovněž rozšíření působnosti klubu ve směru pořádání konferencí, seminářů, vzdělávacích 
akcí apod.

Rád bych svojí činností i nadále v maximální míře prospíval Mense. A je mým přáním, aby 
tato činnost byla ku prospěchu i republice.

Václav Janoušek

Setkání s profesorem Janem Švejnarem, foto: Pavel Celba

Beseda se odvíjela v živém a kon-
struktivním duchu. Velká škoda, že pan 
profesor nás musel vzhledem k jeho dal-
ším povinnostem opustit. Posíláme mu 
velký dík.

 
Václav Janoušek

vaclav.janousek@mensa.cz

mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
https://intranet.mensa.cz/
mailto:vaclav.janousek@mensa.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

V úterý 1. 6. 2010 pořádal Magistrát města 
České Budějovice dětský den na Sokolském os-
trově v Českých Budějovicích. Naše MS byla 
požádána, jestli bychom se chtěli na akci podí-
let. S účastí jsme souhlasili a začali jsme s pří-
pravami.

Do poslední chvíle nebylo jisté, jestli se dět-
ský den uskuteční. Počasí totiž nebylo příliš na-
kloněno venkovním akcím. Nakonec ale ma-
gistrát rozhodl o pořádání. Vše bylo připrave-
no, tak nezbývalo než se modlit, aby nezača-
lo pršet.

Naše MS byla zařazena jako jedno ze stano-
višť, kde děti za splněný úkol získaly body. Za 
získání bodíků z určených stánků pak dostaly 
nějakou odměnu.

Pro děti jsme měli připravené různé hádan-
ky, rébusy, početní příklady a samozřejmě hla-
volamy. Ty byly nejžádanější a slavily nejví-
ce úspěchů. Nezapomněli jsme ale ani na ty 
nejmenší, kterých se dostavilo až překvapivé 
množství. Zde jsme měli připraveny doplňovač-
ky, které jsme si sami vytvořili právě pro pří-
pad, že by se objevili ještě malí předškoláčci.

Ačkoli počasí bylo celkem chladné a stá-
le hrozilo možností koupele, sešlo se na tomto 
dětském dni, alespoň pro nás, nečekané množ-
ství dětí všech věkových kategorií. Nás bylo pět 
a měli jsme všichni plné ruce práce, abychom 
stihli zadávat úkoly, zkontrolovat jejich splnění 
a odměnit děti bonbony a hlavně razítkem, za 
které pak dostávaly ony zmíněné dárečky.

Nejvíce nás však potěšilo, že se k nám dít-
ka vracela i bez vidiny nějakých bodů a zkou-
šela si další hlavolamy nebo i rébusy či počet-
ní příklady (těm se děti spíše vyhýbaly, dávaly 
přednost hlavolamům, ale našli se i tací jedinci, 
kteří překvapili nás, a dokonce i své rodiče tím, 
jak skvěle zvládali matematické záludnosti). Ke 
konci akce, když už nebyl takový nával, nevy-
drželi ani někteří rodiče a přišli si také vyzkou-
šet své dovednosti. :-)

Dětský den, respektive odpoledne trvalo cca 
4 hodiny. Počasí nám celkem přálo, byla sice 

zima, ale naštěstí jsme nezmokli. I když jsme 
na konci dne byli úplně zmrzlí, myslím, že za 
všechny zúčastněné mohu říct, že jsme byli 
a jsme spokojeni s průběhem celé akce. Já osob-
ně jsem byla nadšená, protože ty vítězné dětské 
úsměvy nad zvládnutým úkolem za to stály.

A zřejmě spokojeni byli i lidé z magistrá-
tu, kteří se na mě v současné době obrátili s do-
tazem, jestli bychom se zase nechtěli zúčastnit 
dalšího dětského odpoledne, tentokrát s názvem 
„Hurá do školy“, který by se měl konat 1. září.

Chtěla bych i touto cestou poděkovat všem, 
kteří se dětského dne zúčastnili a pomohli vy-
tvořit velice příjemnou a milou atmosféru a dět-
skou radost. A také těm, kteří sice nebyli pří-
mo na místě, ale pomáhali při přípravě této naší 
první veřejné akce. Ať přípravou materiálů, je-
jich tiskem, ale i zapůjčením vlastních materi-
álů, hlavolamů a her. To vše bylo potřebné pro 
zvládnutí a přípravu tak pěkného odpoledne. 
Doufám, že tento dětský den rozhodně nebyla 
naše poslední akce. Nyní, když už víme, jak na 
to, se zúčastníme i dalších a snad někdy i něja-
kou sami uspořádáme.

Všem ještě jednou děkuji za podporu a těším 
se na další spolupráci a snad navnadíme i další 
členy, aby do toho příště šli s námi.

 Lucka Malechová
lucka.malechova@centrum.cz

„Kači, Mensa pořádá akci v planetáriu a 
pak večeři v čínské restauraci. Chtěla bys jít?“ 
„Super!!! Jasně! Kdy?“ … a bylo rozhodnuto. 
Přečtěte si, jak to vypadalo jedno květnové od-
poledne … Očima mé dcery Kačky.

Dne 22. května 2010 ráno mi ani nepříjem-
ný zvuk budíku nepokřivil úsměv na tváři, pro-
tože jsem se už týden těšila, že strávím čas lep-
ším způsobem než posloucháním lomených vý-
razů v hodinách matematiky.

V mém diářku stálo „Akce Mensa – návště-
va planetária a čínské restaurace“.

Do planetária jsme dojely před čtvrtou hodi-
nou. Zaparkovaly jsme podél cesty a já nadše-
ně vyskočila z auta a svižnou chůzí šla k vcho-
du do budovy. Stály jsme tam s mamkou a vy-
hlížely ostatní, kteří se s námi vydají na cestu 
vesmírem. Poznáme je?

Sešlo se nás přibližně dvanáct. Obdrželi 
jsme 3D brýle a usadili se na svá místa. Najed-
nou se místnost zaplnila tmou a nad sebou jsme 
viděli pouze hvězdy. Bylo to nádherné. Doká-
zala bych se na to nebe dívat pořád … Celé vi-
deo bylo doplněno mluveným komentářem, 
který popisoval místa a předměty nacházejí-
cí se ve vesmíru. Nejlepší byla bolavá předsta-
va, že se má hlava střetne s družicí. Oddech-
la jsem si, když zastavila asi 30 centimetrů od 
mého obličeje.

Z paluby vesmírného korábu jsme pozna-
li naši planetu Zemi a navštívili jsme například 

i Mars nebo jsme se pro-
letěli prstencem Saturnu.

Z planetária jsme se 
přesunuli do čínské re-
staurace LOTOS. Bylo 
to tam stylově zařízené. 
Usadili jsme se k velké-
mu stolu v salonku. Nej-
víc mě zaujaly nádher-
né obrazy, které tam byly 
vystaveny, a tak jsem 
zase rychle vstala a pro-
šla celou restauraci, abych si je prohlédla.

Když jsme se všichni sešli a usadili se, na-
vázali jsme konverzaci. A o čem se dá v čínské 
restauraci asi povídat? Co nám padlo jako prv-
ní do oka? … a i do ruky! Čínské hůlky. Začali 
jsme u toho, jak se drží. Někomu se drží dobře 
tak, někomu zas jinak. Jenomže najíst se s nimi 
je fakt umění. Mám už nějakou praxi z domo-
va a velmi mě baví s nimi jíst. Byla jsem pro-
to hodně nadšená, že to konečně někde pořád-
ně využiji.

Ke stolu nám začali donášet objednané jíd-
lo. Jako předkrm masové knedlíčky v těstíčku. 
Kdo chtěl, mohl si je dochutit různými omáč-
kami. A poté přinesli plno talířů. Byly tam dva 
druhy čínských nudlí – ty mi chutnaly nejví-
ce. Taky plno masa a různých jiných, na čín-
ský způsob připravovaných lahůdek. Výborné!

Samozřejmě jsme se celou dobu prali s hůl-
kami …

Moc se mi to líbilo a užila jsem si to. Ze vše-
ho nejvíc jsem se však těšila, až se setkám s lid-
mi s Mensy. A největší překvapení? Jsou nor-
mální.

Hanko, díky … Jak planetárium, tak restau-
race byl výborný nápad. Snad se nám příště 
zase nesejdou dvě akce v jeden den a budeme 
moci zůstat až do konce.

 
Kateřina Hrabalová
a Kačka Frélichová

katerinahrabalova@seznam.cz

Virtuální vesmír a SIGurmán v Ostravě aneb 
Přes galaxii rovnou do čínské restaurace

Kačka Frélichová

Mensa na dětském dnu v Českých Budějovicích
Foto: Milan Bubal

Dětský den v Českých Budějovicích

 Ostravský SIGurmán 22. 5. 2010, Hana Kalusová

Reakce na akce Reakce na akce

mailto:lucka.malechova@centrum.cz
mailto:katerinahrabalova@seznam.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Dne 27. 5. 2010 se konala akce MS Brno 
„návštěva hasičů“, která se nejspíš uchází o ti-
tul nejrychleji obsazená akce v dějinách Mensy 
ČR, s časem okolo 3 hodin při 20 volných mís-
tech. Akci zorganizoval Kamil Sedláček z Brna. 
Já jsem na akci málem zapomněl a díky MHD 
dorazil tak tak včas. Jiný člen takové štěstí ne-
měl. Pavel Terber se zabýval ucházející pneu-
matikou déle, než sám předpokládal. Ještě že 
šalině se nic takového nestane. ;)

Na srazu bylo vidět, že Mensa je oprav-
du rozmanitá společnost, některým členům to 
opravdu seklo. Dokonce i oblek, naneštěstí bez 
taláru, se objevil s výmluvou, že jde, jako já, 
rovnou z práce.

Šli jsme rovnou do zasedací místnosti, kde 
byly ještě nachystány zapojené telefony z ob-
dobí povodňové pohotovosti. Náměstek kraj-
ského ředitele HZS Brno plk. Ing. Petr Pří-
kaský nám zde předvedl několik prezentací 
v Powerpointu. Někdo by se mohl ušklíbnout 
– „nudná čísla“, ale dokázal říct spoustu zají-
mavých detailů, např. co vše hasiči obstaráva-
jí. Navíc i všetečné otázky padaly, takže není 
divu, že se prezentace protáhla na dvě hodi-
ny. Pak krátké nahlédnutí na operační středis-
ko, kde pracovníci řeší vaše telefonáty, když 
jste v nouzi, a už jsme cupitali do garáže. Zde 
jsme se dostali pravděpodobně do nejlépe vy-
bavené hasičské garáže v ČR. Měli jsme štěs-

tí, že se exkurze konala těsně před dnem dětí, 
protože v prostorách garáží byly vystaveny ji-
nak dobře schované a uskladněné věci, jako 
jsou absorpční materiály, vyprošťovací techni-
ka, nehořlavý oblek atd. A opět jsme zde do-
stali další kvantum informací o směnách hasi-
čů, možnostech, co nabízí technika, atd. Do-
konce jsme měli možnost zhlédnout „sjezd ha-
sičů“ po naleštěných tyčích z vrchních pater 
budovy tak, jak se dělá při vyhlášení poplachu 

a ostrém výjezdu.
Mezi tou záplavou informací byla jed-

na obzvlášť důležitá: Pokud se nemůže-
te dovolat na 155, 158, využijte univer-
zální číslo 112, je lépe škálovatelné, což 
znamená, že se můžete dovolat do jiného 
kraje, ale dovoláte se. Velmi srozumitelně 
byla vysvětlena i organizace tzv. „dobro-
volných hasičů“, které ze zákona musí zří-
dit každá obec.

Informací a zajímavostí bylo dale-
ko více, ale pro laika těžko vstřebatelné. 
Chcete vědět víc? Dojděte na další ter-
mín.

Velmi příjemná a překvapující byla 
ochota pana plk. Ing. Příkaského, který bez 
omrzení odpovídal na naše dotazy a z předem 
domluvené asi 90minutové exkurze se vykluba-
la takřka tříhodinová. Za altruismus, který pro-
jevil, velmi děkujeme.

Některá nepublikovatelná přání členů se sice 
nesplnila, ale myslím, že mohu říct za všechny 
zúčastněné: „Díky, Kamile!“

Vladimír Kutálek
vlk@mensa.cz

PS: Autor si uvědomuje, že používání 
pouze mužského tvaru (člen apod.) navozu-
je spíše představu muže. Byť jde o gramatic-
ky správnou formu, právě jazyk spoluvytvá-
ří předsudky ohledně rolí mužů a žen, zdůraz-
ňuji, že všude tam, kde je psáno člen, mám na 
mysli také členku (zejména v posledním od-
stavci) apod. 

Exkurze u hasičů v Brně

Exkurze u hasičů, foto: Kamil Sedláček

Reakce na akce Reakce na akce

Soutěž v DDR
v České Třebové

Kdybychom k názvu ještě doplnili pravdi-
vou informaci „Střelba pod vlající rudou vlaj-
kou“, zdálo by se, že se účastníci akce zapletli 
do národnostně-třídních třenic. Ve skutečnosti 
je přírodní střelnice, kterou jsme 19. 6. 2010 na-
vštívili, umístěna asi 100 metrů od hranice mezi 
Jihomoravským a Pardubickým krajem a vyvě-
šená červená vlajka informuje případné kolem-
jdoucí o tom, že se právě střílí (tedy po-
kud by to nepochopili ze zvuků výstře-
lů). Po nezbytné instruktáži už násle-
doval odchod na palebnou čáru, střelba 
z malorážní a pak i 9mm pistole. Zača-
lo se počítat a soutěžit, výkony se po ra-
dách instruktora u všech postupně zlep-
šovaly. Celé dopoledne uteklo rychle 
a příjemně.

Poučení na závěr:
1. Pokud by vás vyzval na souboj Miro-

slav Moravec, zvolte raději kordy.
2. Na střelnici se velmi špatně fotí, ne-

chtějí vás pouštět před palebnou čáru.
3. Pneumatika se dá střelou z pistole leh-

ce prostřelit pouze v německých seri-
álech o hadech.

Petr Mazal
P.Mazal@seznam.cz

Střelba na hranici krajů

Nebezpečně přesná předsedkyně pardubické 
místní skupiny, foto: autor

V sobotu 5. 6. 2010 se schůzka pardubické 
skupiny přesunula do České Třebové za úče-
lem klání v DDR neboli poskakování na ta-
nečních podložkách. Účast členů z Pardubic-
kého kraje byla jako tradičně menšinová, za-
chránila nás výjezdní skupina z Brna a Jihla-
vy. Nízkou účast jsme proměnili ve výhodu 
v tom smyslu, že jsme všichni měli možnost 
si tanec patřičně natrénovat (některým z nás 
to stejně nebylo k ničemu). I přes silnou kon-
kurenci (jmenovitě Pavla, Hany a Zdeny) zví-
tězil favorizovaný Tomáš, o jehož schopnos-
tech jsme byli informováni od účastníků mi-
nulého klání v Brně. Někteří z nás se nemohli 
od tanečních podložek odtrhnout ještě dlouho 
po ukončení soutěže, takže jsme příjemné od-
poledne ukončili večer zcela unavení a spoko-
jení. Pavlovi bych touto cestou chtěla poděko-
vat za poskytnutí a obsluhu nezbytné techniky 
a všem ostatním soutěžícím za účast a příjem-
né odpoledne.

Jana Hřebíčková
jana.hrebickova@mensa.cz

Šlapací auta pro děti i dospělé.
www.BergTEAM.cz

Tomášovi, Klecany, 606 160 580
Kdo si jezdí, nezlobí ...

mailto:vlk@mensa.cz
mailto:P.Mazal@seznam.cz
mailto:jana.hrebickova@mensa.cz
http://www.BergTEAM.cz
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V sobotu 10. 7. 2010 jsme se sešli v A-kart 
aréně v Litomyšli nejenom za účelem závodě-
ní v motokárách, ale při té příležitosti jsme vy-
hlásili také výjezdní schůzku pardubické míst-
ní skupiny. Tato akce proběhla volně ve smyslu 
začínající družby pardubické a hradecké skupi-
ny, kterou jsme zahájili v červnu na divadelním 
festivalu v Hradci Králové, ale abych neopo-
mněla další účastníky, zastoupeno bylo i Brno. 
Zpočátku jsme (někteří) měli nevýznamné pro-

blémy s navigací, takže v kompletní sestavě 
jsme se sešli sice úspěšně, nicméně s mírným 
zpožděním a někteří byli po dlouhém pocho-
du ve výhni opravdu horkého letního odpoled-
ne pravděpodobně dehydrovaní. Při úvodní in-
struktáži jsme se dozvěděli, že bychom měli ab-
solvovat tři jízdy: jednu seznamovací, poté kva-
lifikaci a na závěr závod. Mistři volantu trha-
li rekordy již během seznamovací jízdy, takže 
druhou jízdu jsme odvážně pojali jako závod-
ní. Jeden z důvodů byl zcela praktický: moto-
káry nemají posilovač volantu a po první jízdě 
bylo něžnější polovině závodníků jasné, že tři-
krát se to bez namožených paží zvládnout nedá. 
Při třetí a zároveň poslední jízdě, kterou absol-
vovala jen pánská část osazenstva, padaly rych-
lostní rekordy. Po závodech jsme našli příjem-
nou zahrádku v centru Litomyšle, kde proběh-
lo zhodnocení akce a rozjezd. Všem, kteří při-
jeli, děkuji za účast a za příjemnou atmosféru 
a doufám, že se zase brzy při podobné příleži-
tosti sejdeme.

 Jana Hřebíčková
jana.hrebickova@mensa.cz

Exkurze ve firmě Czech Blades s.r.o. Jevíčko
Foto: Petr Mazal

Přihlaste se na testování inteligence!
Informace a přihláška je na http://testovani.mensa.cz/.

Reakce na akce Reakce na akce

Závody na motokárách v Litomyšli

Firma Czech Blades s.r.o. Jevíčko je jediným 
českým a předním světovým výrobcem holicích 
a průmyslových čepelek z uhlíkaté oceli. Čle-
nové Mensy ze tří krajů ČR navštívili tento zá-
vod 21. 5. 2010. Během prohlídky výrobního 
provozu byli seznámeni s výrobním procesem, 
počínaje lisováním vstupní páskoviny přes ka-
lení až po několikanásobné broušení ostří a ba-
lení hotové produkce. Následovala krátká pre-
zentace o historii a současnosti výroby čepelek 
v Jevíčku (Diu, Astra, Gillette, Czech Blades), 
dozvěděli jsme se mj. i to, jaký je rozdíl mezi 
čepelkou a žiletkou. V Jevíčku jsme ještě stihli 
navštívit zbytky tzv. Hitlerovy dálnice – zacho-
valé mosty a náspy, které se poblíž nacházejí. 
Došlo i na kulturu – DJC – Záskok.

 Petr Mazal
P.Mazal@seznam.cz

Na ostří čepelky

Závody na motokárách, foto: Jana Hřebíčková

Na stránkách webového časopisu 
nyní naleznete více – články, které 
se nevešly do papírového časopisu: 

http://casopis.mensa.cz/

Ve středu 23. června navštívili hradečtí 
mensané již podruhé společně mezinárod-
ní divadelní festival Divadlo evropských re-
gionů. Nabídka představení festivalu i dopro-
vodného programu Open Air byla i letos veli-
ce pestrá, zvolili jsme tedy jedno z představe-
ní konaných ve stanech v místních Žižkových 
sadech. Vzhledem k tomu, že divadlo si ten-
tokrát nechtěla nechat ujít většina pravidelně 
docházejících hradeckých mensanů a přijela 
k nám dokonce návštěva z pardubické místní 
skupiny, sešlo se nás nakonec tolik, že jsme na 
vybranou hru nesehnali dostatečné množství 
lístků. Bloumali jsme tedy parkem a přemýš-
leli, zda zkusit jiné představení nebo rovnou 
zapadnout do hospody, když vtom náš zrak 
padl na hlouček lidí tísnících se před odsta-
veným autobusem lákajícím na představení se 
záhadným názvem Jelení loje. Ačkoliv nikdo 
z nás netušil, zda můžeme očekávat avant-
gardní improvizaci, bláznivou komedii či hu-
dební představení, postavili jsme se do fron-
ty a vybojovali posledních osm míst. Poté, co 

jsme se s napjatým očekáváním usadili, na-
stoupilo do autobusu pět mladých slečen a je-
den kytarista, kteří se představili jako Jelení 
loje. Při hodinovém koncertu tohoto „okouz-
lujícího ženského pěveckého tělíska s dopro-
vodem“ jsme pak ve vokální úpravě vyslech-
li skladby různých žánrů, melodie z muziká-
lů, písně vážné i milostné a jednu písničku ve-
lice hnusnou (to není kritika, ale vyjádření 
samotných aktérek, které zdůraznily, že tak-
to odpornou píseň zazpívají pouze proto, aby-
chom viděli, že ty ostatní jsou lepší). Vzhle-
dem k tomu, že interpretky jsou navíc student-
kami DAMU, měl jejich projev patřičný dra-
matický nádech a současně potřebnou dávku 
sebeironie. Celé představení tak nebylo pouze 
hudebním zážitkem, ale občas pořádně nad-
zvedlo i naše bránice. Jelení loje tak zachrá-
nili celý večer a my jsme se tak mohli odebrat 
do naší oblíbené vinárny a přemýšlet o plá-
nech na uspořádání dalších akcí.

Marta Heřmanová
martaher@atlas.cz

MS Hradec Králové a Jelení loje

mailto:jana.hrebickova@mensa.cz
http://testovani.mensa.cz/
mailto:P.Mazal@seznam.cz
http://casopis.mensa.cz/
mailto:martaher@atlas.cz
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Mensa v zahraničí SIGHT

Mensa USA je se svými více než 50 000 čle-
ny největší národní Mensou na světě. Od svého 
založení v roce 1960 pořádá každoročně výroč-
ní setkání. V následujícím článku bych Vám rád 
přiblížil, jak to vypadá, když se na jednom mís-
tě setká 2 000 mensanů.

Šestidenního výročního setkání Mensy USA 
a Mensy Kanada (původně byly založeny jako 
jedna Mensa, tento rok slaví 50 let od založe-
ní) v roce 2010 se zúčastnil přesně 2001 člen. 
Hlavním místem konání se stal hotel Hyatt Re-
gency Dearborn na jednom z předměstí Detro-
itu. Tento impozantní 14patrový hotel s téměř 
800 pokoji byl prakticky celý rezervován pouze 
pro mensany. Na první pohled se tedy americké 
setkání diametrálně lišilo od toho českého, pro 
které jsou téměř tradiční chatky, sprcha se stu-
denou vodou a stávkující topení.

Samotné setkání však bylo atmosférou veli-
ce podobné tomu českému – drtivá většina lidí 
na něj přijela ze stejného důvodu, z jakého jez-
dí na naše. Stejně jako u nás je to bezvadná pří-
ležitost, jak se ve velmi uvolněné a maximál-
ně přátelské atmosféře potkat se starými přáteli 
a seznámit se s novými.

Proč byl zvolen právě Detroit, město, kam se 
v současné době příliš nejezdí? Čistě z praktic-
kých důvodů: je snadno dostupný jak pro členy 

ze všech koutů USA, tak Kanady. Díky místní 
krizi byl navíc hotel ochotný mensanům nabíd-
nout skutečně lukrativní ceny. Kromě toho se 
setkání stalo velmi významnou místní událostí 
a přitáhlo pozornost a podporu starosty i guver-
néra státu. A nakonec – na okolí při americkém 
setkání až tak nezáleží, velká většina programu 
se totiž odehrávala uvnitř hotelu, a kdo nechtěl, 
nemusel vystrčit ani nos.

Aby se návštěvníci nenudili, bylo připrave-
no šest linií skutečně rozmanitého přednáško-
vého programu – od fungování Mensy, histo-
rie světa i USA přes pletení, psy, kočky a teo-
rii strun až po parapsychologii a americkou re-
formu zdravotnictví. A k tomu několik speci-
álních kuriózních akcí jako přehlídka mensa-
nů a mensanek ve spodním prádle, soutěž Mr. 
Mensa (dobročinná dražba večeře s vybraným 

mensanem), Singles stew (setká-
ní nezadaných v hotelovém ba-
zénu) nebo sezení anonymních 
alkoholiků (skryté pod názvem 
„Friends of Bill W.“).

Většina účastníků však trá-
vila čas především povídáním 
s ostatními, a tak byl nejrušněj-
ším místem jednoznačně „hospi-
tality room“ neboli ohromný sál 
s kulatými stoly, kde bylo možné 
v jakoukoliv denní i noční dobu 
uzmout tácek s jídlem (zdarma), 
přisednout ke stolu a začít kon-
verzovat o čemkoliv. Oblibě se 
samozřejmě těšila také báječně 
vybavená místnost deskových her 

a puzzle místnost, kde mohl člověk vyzkoušet 
různá netradiční puzzle. Pokud jste si mysleli, 
že ještě nikoho nenapadlo vytvořit čistě jedno-
barevné puzzle, mýlili jste se.

Na pořádek dohlíželi dobrovolníci v bílých 
kloboucích a celkově by se dalo říci, že akce 
probíhala velice hladce. Přitom celé setkání při-
pravili a řídili pouze dobrovolníci, hlavní pří-
pravný výbor se skládal z 15 členů, přípravný 
tým z 50 lidí a ruku k dílu během setkání ně-

Výroční setkání severoamerické Mensy v Detroitu

Hospitality room – bezdrátový internet, jídlo i společníci ke stolu 
jsou zdarma dostupní 24 hodin denně, foto: autor

jakým způsobem přiložilo kolem 500 dal-
ších dobrovolníků!

Jako milou drobnost přeprogramovali 
organizátoři automaty na plechovky s li-
monádou v hotelu tak, aby nechtěly žádné 
mince. Stačilo zmáčknout tlačítko a vy-
padla plechovka. Nemohl jsem se ubránit 
pocitu, že tak by věci fungovaly v ideál-
ním světě. Avšak poté, co jsem se pod vli-
vem počátečního nadšení rozhodl ochut-
nat a porovnat všechny mně dosud nezná-
mé značky limonád, jsem ztratil jak chuť 
k obědu, tak počáteční entuziasmus a na-
dále se zajímal spíše o vydavače chlazené čis-
té vody.

Jako u všech akcí Mensy i na této plati-
lo, že Vám nebude nikdo nic vnucovat a do-
stanete jen to, co si sami vezmete. Kdo zů-
stane zamračeně sedět v koutě, tomu pečený 
holub do úst nevletí. Pokud se však nebude-
te bát a s úsměvem (americkým) vykročíte za 
ostatními, budete mít báječnou příležitost po-
znat nové lidi a dozvědět se něco o této zemi 
i o sobě. Stejně jako v české Mense i tady pla-
tí, že máte možnost potkat neuvěřitelně pes-
trou mozaiku lidí od kovbojů z Texasu, kte-
ří přijdou na galavečer v koženém klobouku, 
přes distingované profesory věhlasných uni-

verzit, hippies, běžné lidičky ze všech koutů 
až po české emigranty.

Na toto setkání jsem se dostal v rámci Lea-
dership Exchange programu Mezinárodní Men-
sy. Ta mi také zaplatila letenku. Po jeho absol-
vování však mohu říci, že mě natolik nadchlo, 
že bych na ně jel, i kdybych si měl cestu uhradit 
sám, a určitě se v budoucnu vydám na některé 
z dalších amerických setkání.

Pro zájemce o tuto akci ještě doplním, že je 
třeba počítat se značným spánkovým deficitem, 
krásného pokoje v hotelu si totiž člověk skoro 
neužije. Po návratu domů jsem usnul a vzbudil 
se až o 15 hodin později.

Máte-li jakékoliv otázky, napište mi, rád od-
povím.

Tomáš Kubeš
tomas.kubes@mensa.cz

Registrační tým je připraven zvládnout první vlnu přícho-
zích, foto: autor

SIGHT
Service for Information, Guidance and 

Hospitality to Travellers

sight.mensa.cz, sight@mensa.cz

členům nabízí nejenom podporu při 
cestování, ale především možnost potkat 

nové zajímavé lidi a prožít svůj pobyt 
mimo domov trošku jinak. Nebojte 

se na SIGHT obrátit, pokud plánujete 
někam vyrazit nebo byste se rádi setkali 

s někým, kdo přijede k nám.

Pawel Rzazewski (23), člen polské Men-
sy, by rád přijel do Prahy i se svojí snouben-
kou Annou Dackiewicz (22). Oba hledají uby-
tování u člena Mensy na cca 4 dny, a to kdy-
koliv v září s výjimkou prvního týdne. Pawel 
právě ukončuje studium, zároveň už na škole 
učí. Zajímá se o matematiku, počítače a his-
torii. Pawel mluví polsky a anglicky, Anna na-
víc trochu francouzsky. Prosím, odpovězte na 
email sight@mensa.cz.

Zuzana Poláková
sight@mensa.cz

SIGHT

mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:sight@mensa.cz
mailto:sight@mensa.cz
mailto:sight@mensa.cz
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V databázi členů na intranetu je momentál-
ně zapsané jméno Zuzana 24krát. Ale jenom 
jedna Zuzka, Zuzana Poláková, se zabývá záro-
veň organizací EMAGu (European Mensas An-
nual Gathering), od roku 2007 pevně uchopila 
organizaci SIGHTu, kromě toho stíhá pečovat 
o rodinu – manžela a tři potomky, věnovat se 
scrabblu, volejbalu a windsurfingu ...

Občanským povolá-
ním je manažerka v od-
dělení auditorských slu-
žeb, od roku 1996 pra-
cuje ve společnosti Pri-
cewaterhouseCoopers. 
Třetí mateřská dovolená 
jí zrovna končí a ráda by 
se vrátila do práce, kte-
rá ji baví. Jak ale řek-
la, je možné, že vzhle-
dem k současné situaci 
na trhu a ve společnosti, 
kde je méně zakázek, se 
bude rozhlížet po novém 
místě odpovídajícím je-
jím schopnostem a zku-
šenostem.

Zuzko, o rozhovor 
jsem tě požádala pro-
to, abychom ti poděkovali za množství hodin 
tvého času, které věnuješ organizaci aktivit 
pro Mensu.

Rozhovor vzhledem k uzávěrce připravuje-
me samozřejmě dříve; v čase, kdy tento roz-
hovor čtou naši čtenáři, je již v plném prou-
du EMAG, doposud největší akce organizo-
vaná českou Mensou, na kterou očekáváme 
příjezd cca 400 účastníků, převážně členů 
evropských Mens. Jak dlouho již akci orga-
nizační tým připravuje?

Akce se připravuje více než rok dopředu, 
protože výběr pořádající země schvaluje Mensa 
International.

Mohla bys nám, prosím, prozradit něco ze 
zákulisí organizace této akce?

Já jsem se zapojila do organizace akce 
v prosinci minulého roku. Hlavní organizační 
tým tvoří Tomáš Blumenstein, Hanka Kaluso-
vá, Hanka Studenská a Pavel Celba. Takže To-
máš, aby se mu to nepletlo, říká všem dámám 
v týmu Hanko.

Máš na starosti ko-
munikaci s účastníky, 
co všechno tato pozice 
v organizačním týmu 
obnáší?

Mám na starosti ko-
munikaci se všemi re-
gistrovanými účastní-
ky, což představuje ne-
přetržitý proud dotazů 
od účastníků o EMA-
Gu, Praze a České re-
publice a naopak vý-
zvy z našeho týmu tý-
kající se plateb za re-
gistraci nebo informací 
o jednotlivých exkur-
zích či přednáškách. 
Dále jsem připravova-
la informace o EMA-

Gu pro granty, na web Mensy International 
i do Mensa International Journal. Pro EMAG 
jsem rozšířila Evropský panel, který už fun-
goval minulý rok během EMAGu v Utrechtu. 
Evropský panel jsou jeden nebo dva zástupci 
Mensy z okolních zemí, kteří slouží jako kon-
takt pro šíření informací o EMAGu do svých 
místních Mens. Zaměřila jsem se na to, aby-
chom navázali spolupráci se všemi sousedními 
Mensami a také se všemi evropskými Mensa-
mi, které mají větší počet členů než my. Dal-
ším úkolem bylo zorganizování přednášek, 
které nám nabídli zahraniční účastníci. Před-
nášejících účastníků ze zahraničí máme v sou-
časné době už 30.

Zuzka a Kamilka Polákovy na setkání v Čenko-
vicích, foto: Miloslav Ryba

Rozhovor s mensanem

Rozhovor se Zuzkou Polákovou o tom, jak se 
organizoval EMAG, o SIGHTu a tak vůbec ...

Kolik e-mailů denně vyřídíš?
To je různé, podle toho, co je zrovna potře-

ba, někdy tři a někdy sto.

Jaký byl nejkurióznější požadavek anebo 
dotaz účastníka?

Jeden účastník má v plánu přijet z Dubrov-
níku do Prahy na motorce a nejvíce ze všeho ře-
šil, jaký máme dress code na galadinner a jest-
li si tedy opravdu nebude muset s sebou přivézt 
smoking poskládaný v zavazadlovém prostůr-
ku.

Zuzko, při pohledu na všechny tvoje aktivi-
ty se mi zdá, že den má 30 hodin?! Jak to stí-
háš?

Všechno je jen stanovením priorit a organi-
zací času.

Pamatuješ si ještě, co jsi dělala předtím, než 
jsi valnou většinu svého volného času začala 
věnovat Mense?

Mense jsem se začala věnovat až po naroze-
ní mojí dcery Kamilky během poslední mateř-
ské dovolené. Samozřejmě jsem se také zapoji-
la do obvyklých aktivit žen s dětmi a pomáhala 
jsem s organizací mateřského centra.

Co je tvojí motivací v neustálé dobrovolnické 
práci pro Mensu?

Musím říct, že jsem se zapojila hlavně proto, 
abych se seznámila s novými zajímavými lid-
mi, což se mi povedlo a jsem za to vděčná. Na-
víc jsem měla možnost si práci vybrat a vybra-
la jsem si to, co mě baví.

Kolik lidí v tomto roce využilo SIGHT? (Ser-
vice for Information, Guidance and Hospi-
tality to Travellers, více informací na sight.
mensa.cz) Jakou největší výhodu tento men-
sovní program má?

Tento rok zatím přijeli dva hosté, další už 
mají domluvené ubytování u členů Mensy. Do 
Prahy přijede Američan Jay na EMAG nebo 
Britka Tanya v červenci. V současné době hle-
dám ubytování v Praze pro Pawla s přítelkyní 
z Polska kdykoliv v září na čtyři noci. Už 15 na-
šich členů cestujících letos do zahraničí využi-
lo SIGHT. Výhodou programu SIGHT je sezná-
mení se zahraničními mensany, ať už přijedou 

jako turisté nebo během vaší cesty do zahrani-
čí. Stále přivítám další lidi, kteří jsou ochotni 
provádět turisty během dne či se s nimi sejít ve-
čer v restauraci na pivko či večeři, popřípadě je 
i ubytovat. Pokud máte zájem, prosím pište na 
e-mail sight@mensa.cz.

Z tvých dalších koníčků mne zaujal wind-
surfing. Věnujete se mu celá rodina, zatím 
kromě nejmladší tříleté dcerky. Máš nějaký 
grif pro začátečníky, jak se udržet na prk-
ně?

Já jsem absolvovala kurz pro začáteční-
ky ve windsurfingové škole na Nových Mlý-
nech a můžu jej vřele doporučit. Kombinace 
pohledných a příjemných instruktorů, pohody 
u vody a vinných sklípků hned u kempu je vy-
nikající.

Kdo/co tě přimělo nechat se testovat pro 
vstup do Mensy?

Impulzem byl manžel během první mateř-
ské dovolené, kdy měl pocit, že jsem doma moc 
„zblbla“.

Jak dlouho jsi již členem?
Jsem členem už 10 let. Musím říct, že jsem 

byla dlouho členem spícím bez jakékoliv akti-
vity. Zaujal mě až časopis, který začal chodit 
v papírové verzi (díky moc redakci za to roz-
hodnutí) a kde jsem si přečetla pár pozvánek na 
zajímavé akce a reakcí na tyto akce.

Rozhovor s mensanem

Nebude to ambigram? Hm, hm, hm ..., foto: Miloslav 
Ryba

mailto:sight@mensa.cz
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Vědí tví přátelé / známí / rodina / kolegové 
v práci o tvém členství? Jak reagují?

Většina známých, kolegů i rodina to ví a ne-
setkávám se s žádnou zvláštní reakcí.

Co ti Mensa nabízí – jakých aktivit se ráda 
zúčastňuješ?

Akcí Mensy ČR se zúčastňuji hlavně v Pra-
ze, chodím na schůzky místní skupiny a občas 
na SIG MEG. Už jsem se společně s dcerkou 
Kamilkou zúčastnila dvou celostátních setká-
ní a velmi mě bavila. Určitě přijedu i na dal-
ší setkání.

Co ještě dalšího by tě zaujalo, pokud by to 
Mensa organizovala?

Ještě je stále dost mensovních akcí, kterých 
bych se chtěla účastnit, například cyklovýlet 
nebo lyžování a těším se na to.

V čem ti tvoje vysoká inteligence hodně po-
mohla?

Dařilo se mi ve školách. VŠE jsem ukončila 
s červeným diplomem a poté jsem při práci na 
plný úvazek a s dětmi udělala ještě v angličtině 
ACCA (Association of Chartered Certified Ac-
countants), Asociace certifikovaných účetních.

A naopak, musela jsi svoji vysokou inteligen-
ci někdy skrývat?

Ne.

Zuzko, děkuji za rozhovor i za neúnavnou 
práci pro Mensu a přeji, ať má den 25 hodin, 
ale tu hoďku navíc, prosím, využívej i na od-
dych.

Zuzana Šimková
zuzana.simkova@mensa.cz

Rozhovor s mensanem Rozhovor s mensanem

Lucka Sezemská byla během slavnostního fi-
nále pořádaného v rámci Valné hromady Men-
sy ČR 12. 6. zvolena Miss Mensa 2010. Kdo to 
je, se vám pokusím převážně nevážně přiblížit 
v následujícím rozhovoru.

Lucko, gratuluji ti k tvému vítězství v sou-
těži! Prosím, pověz mi do začátku pár slov 
o sobě. Odkud jsi, co studuješ a jaké jsou tvé 
plány do budoucna?

Děkuji. Právě si užívám delších prázdnin, 
protože jsem tento rok odmaturovala na jed-
nom pražském osmiletém gymnáziu. Dále budu 
studovat management na ČVUT a na Univerzi-
tě Karlově obor Mediální studia.

Proč se nejmenuješ Karel?
Protože nejsem ani Veliký ani Erben ani Má-

cha a ani třeba Gott. :)

Sportuješ?
Sport mě vždycky moc bavil. Dříve jsem si 

vyzkoušela mnoho různých sportovních aktivit, 
ale nakonec u mě zvítězila lehká atletika a ta-
nec. Zpočátku jsem se věnovala tanci latinsko-
americkému a standardnímu, v současnosti ori-
entálnímu.

Umíš číst?
I psát a počítat. :) Nejraději mám knihu „Po-

slední pokušení Krista“ (Nikos Kazantzakis) 
a obecně historické romány, jako je „Nebes-

Rozhovor s Miss Mensa 2010 Lucií Sezemskou

ký strom“ od Edith Pargeterové, dále básně od 
nejrůznějších autorů a samozřejmě i knížky hu-
morné na odlehčení – jako jsou „Tři muži ve 
člunu“ (Jerome Klapka Jerome) nebo „Študá-
ci a kantoři“ (Jaroslav Žák) a samozřejmě „Sa-
turnin“ od Zdeňka Ji-
rotky.

Co tě ještě baví?
Tady by se toho 

dalo říci asi hodně, ale 
jen ve stručnosti bych 
uvedla své nejoblí-
benější činnosti (kro-
mě spaní, pochopitel-
ně), to jsou: počítačo-
vá grafika, fotografo-
vání, již zmíněný sport 
a četba, hudba, cesto-
vání a mnoho dalších 
věcí.

Baví tě okusovat si 
palec u nohy?

To překvapivě mezi 
mé záliby nepatří. :)

Kdy ses nechala testovat a co tě přivedlo 
k rozhodnutí přijít na test?

Před třemi lety jsem se poprvé setkala 
s Mensou na letním pobytovém campu Vaška 
Fořtíka, kde jsem i měla příležitost si jen tak 
vyzkoušet test. Udělala jsem ho a dostala jsem 
možnost vstoupit do Mensy.

Byl výsledek testu negativní nebo pozitiv-
ní?

Můj byl pozitivní, ale přesně na tohle téma 
znám jeden vtip. Baví se blondýnka s brunet-
kou: „Tak si představ, že jsem byla na testu IQ.“ 
„No a jak to dopadlo?“ „Zaplať pánbůh, nega-
tivní.“

Proč ses rozhodla vstoupit do Mensy, odkdy 
jsi členkou?

Odpověď na otázku začínající „proč“ je ně-
kdy docela těžká. Někdy člověk důvod ani ne-
potřebuje a prostě to udělá. To byl asi můj pří-
pad před třemi lety.

Co ti Mensa přináší a kolik členů Mensy, 
mimo sebe sama, znáš osobně?

Mensa mě v jistém smyslu inspiruje. Díky ní 
jsem potkala mnoho zajímavých lidí, kteří měli 
různé výjimečné zkušenosti nebo zájmy. Také 

se mi líbí, že mensa-
né pořádají různé výle-
ty a jiné aktivity, a nej-
více asi oceňuji hraní 
deskových her, proto-
že v dnešní době se to 
již tak často nevidí. Sa-
mozřejmě nevím přes-
ně, kolik členů Mensy 
znám osobně, ale prá-
vě z letních campů jich 
znám docela hodně.

Jaké to je být krás-
ná a zároveň chytrá? 
Setkáváš se s tím, že 
tě někdo stereotypně 
považuje za „blbou 
blondýnu“?

Myslím si, že mo-
derní společnost bohu-

žel začíná lidi hodnotit podle jiných kritérií než 
dřív – stále více záleží na tom, jak člověk vypa-
dá, než jaký opravdu je a co má v hlavě. Pak má 
výhodu právě ten, kdo se vejde nějak obstojně 
do obou těchto kritérií.

Mnohokrát jsem se s tím setkala. Ale na dru-
hou stranu, když někdo nemá o vás valné míně-
ní, tak ho pak můžete jako „neblbá blondýna“ 
pouze příjemně překvapit a ne zklamat.

Znáš nějaký vtip o blondýnkách, kterému 
ses sama zasmála?

Jeden jsem již zmínila … a mohla bych při-
dat klidně další …

Podařilo se ti někoho zaskočit?
Pokud bych zůstala u Mensy, tak si teď 

vzpomínám na situaci na campu, když jsem 
měla krátkou přednášku o ezoterických progra-
movacích jazycích. Myslím si, že ti lidé okolo 
zřejmě moc nečekali, že si pro svou přednášku 
vyberu právě toto téma.

Lucka Sezemská, foto: archiv autorky

Čerstvá Miss Mensa přebírá květiny
Foto: Pavel Celba

mailto:zuzana.simkova@mensa.cz
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Miss Mensa 2010 - finalistky

KulturaRozhovor s mensanem

V čem si myslíš, že pro tebe byla inteligence 
v životě nejpřínosnější?

Jako introvert jsem vždy o věcech více pře-
mýšlela a možná právě proto jsem se v živo-
tě vyvarovala unáhlených rozhodnutí, která by 
se později jevila jako špatná. A tak mi moje 
přemýšlivost, všímavost a schopnost nachá-
zet ty správné souvislosti doposud pomáhala se 
správně orientovat v nových situacích a v běž-
ném životě vůbec.

Houpala ses na lustru?
Kdybych byla dostatečně vysoká a na lustr 

dosáhla, když jsem byla malá, tak bych to mož-
ná zkusila, protože jsem se na jiných méně ne-

obvyklých houpacích předmětech houpala ob-
vykle docela ráda.

A na závěr, co si myslí tvoje křeslo?
Je to správná holka, i když někdy trochu ná-

ladová a výbušná. Na druhé straně se mnou trá-
ví dost času a to je pak velmi tichá a hlouba-
vá. Jako křeslo extrovertní bych ji vyhnalo více 
mezi lidi, aby se věnovala ve větší míře svým 
koníčkům a zábavě vůbec, což se teď po matu-
ritě určitě zase povede.

Děkuji za rozhovor!
Tomáš Kubeš

tomas.kubes@mensa.cz

Finalistky Miss Mensa 2010, zleva: Jana Kolomašová 
(vicemiss), Lucie Sezemská (Miss Mensa), Jana Veličo-
vá (vicemiss), foto: Tomáš Kubeš

Posílejte reakce redakci!
Nezdál se Vám nějaký článek nebo se 

Vám naopak velmi líbil, máte k němu při-
pomínku nebo komentář? Nebojte se napsat 
redakci: redakce@mensa.cz!

Hledáme autory vědecké rubriky
Zajímáte se o novinky ze světa vědy 

a techniky? Podělte se s ostatními mensany! 
Hledáme autory, kteří by měli zájem psát 
články upozorňující na nové objevy a vyná-
lezy nebo nové publikace. Čtete rádi Nature 
nebo Science, napište nám stručnou upou-
távku na článek, který Vás zaujal! Dále hle-
dáme redaktory, kteří by měli zájem hodno-
tit kvalitu článků ze svého oboru. Prosím, 
napište redakci: redakce@mensa.cz!

20 let Mensy v českých zemích
Rádi uvítáme zájemce, kteří pomohou 

projít staré časopisy, sestavit seznam člán-
ků týkajících se historie Mensy a z nich vy-
cházející seznam událostí a také pamětní-
ky, kteří pomohou časovou osu ověřit a oko-
mentovat. Prosím, přihlaste se na redakce@
mensa.cz.

Výzva

Po vydání posledního dílu Harryho Potte-
ra nastalo v knižním fantasy světě ticho. Prv-
ním výkřikem byla kniha Twilight (Stmívání) 
od americké autorky Stephenie Meyer. Nikdo 
jistě netušil, jaké nadšení probudí. Vyvolala do-
konce takový ohlas, že předloha byla zfilmová-
na. Pravdou ale je, že Twilight sága (poněvadž 
autorka nelenila a k prvnímu dílu dopsala ješ-
tě další tři, proto označení „sága“) oslovila úpl-
ně jinou skupinu lidí než skalní fanoušky žánru 
fantasy. Ti jsou totiž zvyklí na vytříbený jazyk, 
bravurní větné konstrukce a pořádně promyš-
lenou zápletku. V Twilight sáze je důležité je-
diné – láska. V klasických fantasy příbězích je 
často láska stavěna jaksi na druhou kolej. Vždy 
je zde nějaké důležitější poslání (většinou zá-
chrana celého světa). Kdo by tedy řešil jedno 
zničené či naplněné srdce, když jsou jich milio-
ny dalších. Ale Twilight sága je právě v tomhle 
jiná. Proto ji někteří nenávidí, jiní milují.

Bella (Kristen Stewart) žije již třetím rokem 
v malém městečku Forks na severu Spojených 
států u svého otce Charlieho Swana – policejní-
ho náčelníka. Forks jí zprvu připadalo jako to nej-
nudnější místo na světě. Seznámila se ale se zá-
hadnou rodinou Cullenových, o kterých už víme, 
že jsou upíři. Edward Cullen (Robert Pattinson) 
Belle učaroval hned na první pohled. V Zatmění 
se tato láska zdá být doslova až za hrob. Bella totiž 
na Edwarda stále naléhá, aby ji přeměnil v upír-
ku (poněvadž s ním chce zůstat na věky 
věků). Mezitím se městečkem šíří zprá-
vy o mnohonásobných vraždách, které 
byly spáchány v nedalekém Seattlu. Cul-
lenovi, narozdíl od zoufalého policejní-
ho náčelníka Swana, tuší, kdo za těmito 
vraždami stojí. Někdo se snaží vybudo-
vat upíří armádu, někdo, kdo už dlouho 
čeká na svoji odplatu. Tato zvýšená upí-
ří aktivita ale neunikne pozornosti Voltu-
riových. Jak z druhého dílu víme, Voltu-
riovi jsou prastará upíří rodina, která do-
hlíží na nenápadnost a neprozrazení své-
ho druhu. Upíří armáda ale není to jedi-
né, co chtějí zkontrolovat. Cullenovi dali 

slib, že Bella bude co nejdříve proměněna v upír-
ku. Jenže té ještě v hrudi bije živé srdce.

Nejdůležitější dějovou linkou v Zatmění je 
ale milostný trojúhelník mezi Bellou, Edwar-
dem a Jacobem. Jacob Black (Taylor Lautner) 
žije v rezervaci s lidmi svého kmene. Bella ho 
pokládá za svého nejlepšího přítele, Jacob k ní 
ale cítí mnohem víc a rozhodne se o ni bojovat. 
Edwarda z duše nenávidí. Tato nenávist neply-
ne z pouhé žárlivosti. Tak jako je Edward čle-
nem klanu upírů, Jacob je z klanu vlkodlaků. 
Dvě rasy, které se nenávidí, rozdílné jako led 
a oheň. Jednou ale musí dojít ke smíření.

Divák, který nečetl knižní předlohu, se ne-
musí bát, že by, co se obsahu týče, o něco při-
šel. Zatmění se jí přesně drží. Díky tomu nebude-
te ochuzeni například o příběhy z minulosti ně-
kterých členů upírské rodiny či o prastaré legen-
dy kmene vlkodlaků. Celkově je film než kniha 
mnohem svižnější a akčnější (akce v knize vždy 
pokulhává). Srdceryvné scény se dají vydržet 
bez podivného pocitu. Co je však škoda, že tyto 
citové části opět nejsou dokresleny krásnou hud-
bou, jak tomu nebylo ani ve filmu druhém s ná-
zvem Nový měsíc. S povzdechem opět můžeme 
jen vzpomínat na perfektní díl první (Stmívání).

Děj ubíhá plynule a svižně, ba dokonce vtip-
ně. Z mnoha ošemetných situací, do kterých se 
Bella dostane, totiž komičnost vyplývá sama. 
Zatmění je příjemným překvapením a důstoj-

ným nádechem před po-
slední bitvou … za lásku.

Lenka Molnárová
lenka.boss@seznam.cz

Režie: David Slade

Hrají: Kristen Stewart, 
Robert Pattinson, Taylor 
Lautner, Xavier Samuel, 
Billy Burke, Bryce Dal-
las Howard, Peter Faci-
nelli, Jackson Rathbone, 
Dakota Fanning

Premiéra: 30. 6. 2010

Film Zatmění do kin pluje, dívčí srdce se raduje

mailto:tomas.kubes@mensa.cz
mailto:redakce@mensa.cz
mailto:redakce@mensa.cz
mailto:lenka.boss@seznam.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Víte, na koho byste se měli obrátit, kdybyste se začali zajímat o nějakou zájmovou skupinu 
Mensy ČR? Prověřte si své znalosti v malé křížovce. Doplňujte pouze příjmení osob. Pro případ, 
že byste si už nevěděli rady, můžete nahlédnout do malé nápovědy – seznamu na konci časopisu.

Lucie Svitáková, lucinka.svitakova@centrum.cz

Přiznejte si to: Labyrint jako ten následující 
byl vždycky váš sen: tak málo zdí – to přeci ne-
může být vůbec těžké, ne?

Když však poprvé vstoupíte, všimnete si, že 
podlaha je hladká – opravdu velmi hladká! Tak 
hladká, že jakmile uděláte v nějakém směru je-
den krok, pomoc! – kloužete se kolísavě dál, 
dokud buď nenarazíte na okraj labyrintu, na ně-
jakou zeď nebo – kupodivu – na některé své 
dřívější stopy. Až potom můžete změnit směr 
(a další klouzání). Zvládnete za těchto okolnos-
tí vstoupit na každé políčko labyrintu (samo-
zřejmě kromě těch zazděných) přesně jednou?

Smíte si vybrat, na kterém políčku chce-
te začít (pokud chcete, může to být klidně 
políčko uprostřed) a na kterém skončit. Vaše 
stopy smějí směřovat pouze vodorovně nebo 
svisle a nesmí se křížit („narazit“, jak již 
bylo uvedeno, znamená, že se – především 
když narazíte na některé své stopy – zastaví-
te na předchozím políčku). Pro názornost si 
prohlédněte příklad.

A hlavně – nepohybujte se moc rychle, 
aby náraz nebyl tak bolestivý.

Z originálu Auf glattem Parkett …,
topIQ (Mensa Rakousko),

Nr. 344, str. 51
přeložila Lucie Svitáková,

lucinka.svitakova@centrum.cz

Bystřílna Bystřílna

Tento početní úkol se vlastně skládá z úkolů dvou: z jednoho násobení a následného sčítání. 
U obou úkolů dohromady se vyskytují všechny číslice od 1 do 9 právě jednou. Kde musí být jaká 
cifra, aby všechno sedělo? (Malý příklad: Máme jedno odečítání a následné sčítání. U obou úkolů 
dohromady se vyskytují číslice od 1 do 5 právě jednou. Řešení: 3 – 2 = 1 a + 4 dá 5.)

Z originálu Rechnen von 1 bis 9, topIQ (Mensa Rakousko), 2009/5, str. 50
přeložila Lucie Svitáková, lucinka.svitakova@centrum.cz

Zájmové skupinyNa hladkém parketě … Příklad

Zadání

Počítání od 1 do 9

• SIG KPZT
• Výtvarný SIG
• SIG Dračí doupě, SIG Strategické hry
• SIG Lyžování
• SIG Kuličky
• SIG Jazyky
• SIG Logická olympiáda
• Business Club, SIG Dálnice, SIG 

Globální problémy

• SIG Cyklistika
• SIGurmán
• SIG EMAG, SIG Kluby nadaných dětí 

s. Morava, SIG Rozvoj
• SIG Kluby nadaných dětí j. Morava
• Vita Ludus
• SIG PARENT
• Turkovci
• SIG MEG – Mensa English Group

• SIG Peníze
• SIG Manga
• Centrum nadání, SFK Termi-

nus, SIG Miss Mensa, SIG MIG 
– Mensa Invention Group

• SIG Ekonomické aktivity

Řešení 
všech úloh 

Bystřílny 
naleznete na 
straně 75!

mailto:lucinka.svitakova@centrum.cz
mailto:lucinka.svitakova@centrum.cz
mailto:lucinka.svitakova@centrum.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Bystřílna

Ajajaj, někdo nám tu na stůl postavil skleni-
ci úplně obráceně (a ještě k tomu se skládá jen 
z 6 dřívek). Dokážete teď sklenici opět postavit 
tak, jak má stát? Celý obrazec ani žádné dřívko 
nesmíte otočit o více než 90°!

Z originálu Hoch das Glas!, topIQ (Mensa 
Rakousko), 2009/4, str. 51 přeložila Lucie 
Svitáková, lucinka.svitakova@centrum.cz

Převrácená sklenice

Názory a tvorba mensanů

Jsem členem Mensy už spoustu let. Mensa 
spojuje členy s nadprůměrnou inteligencí, přes-
něji řečeno IQ. Ano, je fakt, že se co se týká in-
teligence, byl jsem obdařen více než dobře, na-
měřeno mi bylo (i když možná jen náhodou) IQ 
160. A nemohu si stěžovat, i když IQ vypovídá 
právě a jen o schopnosti logiky, popř. matema-
tiky. Tato schopnost mi pomáhá od útlého dět-
ství a přináší mi konkurenční výhodu nad ostat-
ními. Spoustu problémů lze převést do matema-
tické či logické roviny, např.: Který výrobek je 
levnější? Jaká je nejrychlejší cesta? Vyplatí se 
úspora času na úkor vyšší ceny, popř. vyplatí 
se kvůli této úspoře investovat čas do přemýš-
lení? Jak zvládnout studium? Které předměty 
jsou příliš drahé, co se týká vynaloženého úsi-
lí? … Jenže – mozek pracuje neustále, i v noci, 
a nedá se zastavit.

Analyzuje chyby, situace, i když majitel 
nechce. Dává přednost dlouhodobým plánům 
před krátkodobými, tedy jinak dalšímu učení, 
vzdělávání před životem. I když majitel zná ře-
šení: „Nemá to řešení. Nemá smysl o tom pře-
mýšlet. Prostě to vyzkoušej.“ A majitel se stává 
otrokem svého mozku.

Může to být ještě horší? Jo, samozřejmě. 
Nesnáší lež. Ne že by nikdy nelhal nebo neu-
měl a ne že by si to stále nedržel jako poslední 
možnost. Ale už si ani nepamatuje, kdy napo-
sledy lhal. Inteligence mu v dětství umožňovala 
perfektně lhát. Není nic lehčího. Stačí se jen dr-
žet jednoduchých pravidel: … No, to tak! Přece 
nebudu dávat návod. Ne, rozhodl se říkat prav-
du, to je mnohem těžší. Hodno daru, který do-
stal ve formě vysoké inteligence. Nepředstavuj-
te si, že říká vše. To by dlouho „nepřežil“. Ale 
hra se slovy je zábavná. Fiktivní příklad na hra-
ně, až za hranou: „Spal jsi s ní?“ – „Ano.“ Že to 
druhá strana pochopí tím obvyklým způsobem? 
To je jejich problém ... Bohužel, ono to může 
být ještě horší.

A to, pokud má člověk smysl pro povinnost 
a záleží mu víc na ostatních lidech než na sobě. 

Z toho mimo jiné plyne, že se předchozímu pří-
kladu vyhýbá. Pak se přemýšlení zvrhne ne-
jen na optimalizaci k jedné osobě, ale na hle-
dání optimálního řešení pro celou společnost. 
NP – úplný problém? Pravděpodobně. Zabrá-
ní to mozku o tom při všech možných situacích 
přemýšlet? Samozřejmě, že ne. A klade hnusné 
otázky: Je příliš napitá? Je příliš zdaleka? Uvi-
díme se ještě? – Špatná odpověď? No, tak nic, 
žádné povolení, strnulost, nicnedělání, neproje-
vení zájmu, odrazení ...

Může to být vůbec ještě horší? No samo-
zřejmě, že ano. Pokud danému člověku jde jen 
o delší vztahy, přesněji mu jde jen o vztahy, co 
vypadají, že by mohly být delší. Vypadá to, 
že má chuť jen na krátkodobý zážitek? Kouří? 
Špatná odpověď? Je tam vidět aspoň možnost 
častějšího vídání se? Ne? No tak nic, žádné pří-
jemné zážitky pro oba, žádné zkušenosti, žád-
né ponaučení ... A když vše vyjde? Nedostatek 
zkušeností dřív či později způsobí, že ... Má vů-
bec smysl pokračovat?

Může to být lepší? Najdu si někdy své štěs-
tí? Již se to povedlo, ani nevím, jak ... kombi-
nace šťastných náhod a správného načasování? 
Nebo větší iniciativy z druhé strany? Kdoví, ale 
brzo, příliš brzo skončilo, pravděpodobně začá-
tečnickými chybami ... Doufám, že jsem výjim-
ka. Ale bojuji a nevzdávám se, zkouším, co mi 
mozek ještě dovolí a kdy. A když ne, i jen „pou-
zí“ přátelé jsou víc než důležití.

Jo, inteligence je výhra, člověk umí spous-
tu věcí, rozumí spoustě věcí, ale někdy, někdy 
závidím impulsivní chování, bezmyšlenkovité, 
bez nadpoloviční pravděpodobnosti pokračová-
ní. Jaký je rozdíl mezi tímhle a šílenstvím? Stej-
ně jako šílenec i já se tímhle nechlubím.

PS: Možná jsem výjimka a možná je i dobře, 
že princip přirozeného výběru se postará o to, 
aby to tak zůstalo.

Růžový panter
Ruzovy.Panther@email.cz

redakčně upraveno

Vysoká inteligence – konkurenční
výhoda, či prokletí?

Spojte všechny ostrovy (kruhy s číslicemi) mos-
ty (přímkami) tak, aby byl každý ostrov dostup-
ný z každého dalšího. Mosty mohou být postaveny 
pouze vodorovně nebo svisle a nesmějí jít přes jiné 

„Hashiwokakero“
nebo krátce „Hashi“

mosty či ostrovy. 
Mezi dvěma ostrovy 
se smí nacházet ma-
ximálně dva mosty 
(mohou běžet para-
lelně). Číslice na ost-
rovech udávají, kolik 
mostů z tohoto ostro-
va vede pryč.

Z originálu
„Hashiwokakero“

oder kurz „Hashi“,
MinD-Magazin

(Mensa Německo),
prosinec 2007, 

str. 54 přeložila
Lucie Svitáková,
lucinka.svitakova

@centrum.cz

mailto:lucinka.svitakova@centrum.cz
mailto:Ruzovy.Panther@email.cz
mailto:@centrum.cz
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Mensa, číslo 4, ročník XVIII, srpen 2010, casopis.mensa.cz

Názory a tvorba mensanů

Rádi hádanky a hlavolamy nejen luštíte, ale i vytváříte?
Pak hledáme právě Vás! Redakce hledá autora rozšířené rubriky 

Bystřílna. Prosím, napište na adresu tomas.kubes@mensa.cz.

Redakce si dovoluje zopakovat část tiráže a znovu připomenout, 
že články zde obsažené jsou názory jejich autorů, nikoliv názory 

Mensy ČR a neměly by být s těmito zaměňovány.

Chcete se stát dopravním magnátem? Chcete si vyzkoušet vedení 
velké dopravní společnosti, nakupovat lodě, stavět tratě nebo letiště? 

Pak se podívejte na adresu: http://www.simutrans.com/.

Humbuk kolem Kalouskových složenek byl 
dobrým předvolebním tahem, ale odhaluje nám 
také více, než si myslíme. Problém, který leží 
v samotných základech současného modelu de-
mokracie.

Naprostá většina lidí pochopila, přinejhor-
ším po důkladnějším přečtení, že složenka není 
žádnou skutečnou výzvou k platbě. Někteří se 
tomu i zasmáli, někteří si zanadávali, v závis-
losti na svém politickém přesvědčení a sympa-
tiích ke Kalouskovi. Našli se ale i tací, kteří slo-
ženku vzali vážně.

Společným jmenovatelem těchto lidí je, řek-
něme, horší schopnost úsudku. Neodsuzujme je 
za to paušálně, důvodem může být věk, nemo-
ci, může to potkat každého. Jsou to „vychlasta-
né mozky“, ale i lidé jinak hodní a slušní. Bohu-
žel jsou to lidé, kteří jsou náchylní k podobným 
mystifikacím, kupují předražené nádobí a ovčí 
deky, věří nesmyslným slibům. Některé politic-
ké strany toho šikovně zneužívají a na těchto li-
dech staví svou podporu. Jejich hlas má totiž ve 
volbách stejnou váhu jako hlas vysokoškolské-
ho profesora.

Tady už se dostáváme k jádru problému. 
Horší schopnost úsudku těchto lidí má díky vol-
bám vliv nejen na ně samé, ale i na fungování 
celé společnosti. V každé firmě přitom existuje 
dělba práce – část lidí umí lépe něco vymyslet, 
část lidí umí lépe to udělat. Kdyby si to proho-
dili, dopadne to katastrofálně pro všechny. Jen 

ve volbách máme za to, že všichni umíme stej-
ně dobře vymyslet, jak se nám bude lépe žít.

Neumíme. Lidé nejsou stejní. Mají si být 
rovni ve svých možnostech, ale od přírody si 
nejsou rovni ve svých schopnostech. Obávám 
se, že lidé, kteří se bojí oné složenky, nerozu-
mí ani programům politických stran, natož aby 
dokázali vyhodnotit jejich dopad na společnost. 
Nezazlívejme jim to! Zazlívejme ale systému, 
že nakonec zprůměruje názory všech lidí. Vý-
sledkem je pak jen průměrné řešení.

Cože, on tady snad bojuje proti demokracii? 
Rozhodně ne! Konkurence je zdravá i v politice 
a demokracie je v tom těžko překonatelná. Jen 
by bylo dobré si uvědomit, že má mnoho růz-
ných podob a naše současná nemusí být tou de-
finitivně nejlepší. Kolébkou demokracie je an-
tické Řecko, v nové době pak Anglie. V obou 
zemích tehdy neměli volební právo zdaleka 
všichni obyvatelé, obě země byly v té době na 
špici civilizace.

Co tedy sílu volebního hlasu alespoň trochu 
odstupňovat podle schopností? Kritérií se na-
bízí více – lze si představit dosažené vzdělání, 
výši IQ nebo i hodnotu majetku. Žádné z nich 
není ideální. Ale nějaké by mohlo být lepší než 
žádné.

Aleš Hodina
mail@hodina.cz

převzato se svolením auto-
ra z http://hodina.blog.idnes.cz/

Kalouskovy složenky a demokracie

Názory a tvorba mensanů

Markéta
Svatá Markyta
hodila srp
do žita.

Babičko,
povídá Markétka
babičko
ty jsi popletka
babičko
to není má vina
babičko
to byla jiná

A já přes mosty let
s úsměvem dívám se zpět
v ten čas, kdy svatá Markéta
pro klásek přišla do léta.

Jiří Erbs
jiri.erbs@mensa.cz

Rádi byste se podívali na českou krajinu z ptačí 
perspektivy?

Nabízím členům možnost zúčastnit se letu 
v čtyřmístné Cessně 172 pouze za úhradu podílu 

nákladů na provoz letadla; bližší informace 
a individuální domluva na adrese daniel@airfamily.se.

Daniel Urbánek

Schází Vám kapitál na financování dobrého 
podnikatelského záměru?

Kupujete akcie či podíly ve firmách a potřebujete 
poradit při investování?

Nevíte, jak co nejlépe prodat svůj podíl v akciové 
či jiné společnosti? Potřebujete znalecký posudek 

na ocenění akcií nebo jiných cenných papírů?

Kontaktujte Ing. Aleše Hodinu, tel. 605 551 551. 
Bližší informace k financování projektů najdete na 

webové stránce finance.hodina.cz.

mailto:tomas.kubes@mensa.cz
http://www.simutrans.com/
mailto:mail@hodina.cz
http://hodina.blog.idnes.cz/
mailto:jiri.erbs@mensa.cz
mailto:daniel@airfamily.se
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Adresář Mensy ČR

Místní skupiny           http://ms.mensa.cz
MS Brno            Pavel Terber, 604 750 324, brno@mensa.cz, http://brno.mensa.cz
MS České Budějovice      Lucie Malechová, 607 591 599, ceskebudejovice@mensa.cz,
               http://budejovice.mensa.cz
MS Hradec Králové          Veronika Barniaková, 608 823 185, hradeckralove@mensa.cz,
               http://hradec.mensa.cz
MS Karlovy Vary           Ronald Němec, 603 971 171, karlovyvary@mensa.cz, vary@mensa.cz,
               http://vary.mensa.cz
MS Ostrava           Hana Studenská, 737 903 740, ostrava@mensa.cz, http://ostrava.mensa.cz
MS Pardubice           Jana Hřebíčková, 465 532 851, pardubice@mensa.cz,
               http://pardubice.mensa.cz
MS Plzeň            Hana Heřmanová, 724 140 189, plzen@mensa.cz, http://plzen.mensa.cz
MS Praha            Jana Veličová, 731 882 361, praha@mensa.cz, http://praha.mensa.cz 
MS Prostějov           Jaroslav Zavadil, 603 359 361, prostejov@mensa.cz,
               http://prostejov.mensa.cz
MS Ústí nad Labem          Iva Berčíková, 602 840 526, ustinadlabem@mensa.cz

Chcete mít svůj kontakt uveden v rubrice Mensa Business Contacts?
Napište na adresu redakce@mensa.cz

Našli jste neplatný kontakt? Prosím, napište na redakce@mensa.cz

Zapojte se do konference oblíbeného SIGu nebo své místní skupiny na 
https://intranet.mensa.cz/

Mensa Business Contacts
Design kanceláří a interiérů    Pavel Oplt, 602 145 743, pavel.oplt@bene.com, Praha, 
         www.bene.com
Hudební produkce     Jiří Volf, 602 279 489, jiri.volf@csa.cz, Praha 3
Investice do firem, analýzy,     Aleš Hodina, 605 551 551, mail@hodina.cz, Praha
  restrukturalizace 
Kalkul - účetní software,    Petra Pelikánová, 722 285 011, petra.pelikanova@pelico.cz, Brno
        distribuce a poradenství
Konzultace a vývoj databází    Pavel Celba, 602 179 587, pavel@celba.cz, Praha, Trutnov
Prodej skleněných kuliček    Zbyněk Fojtík, 608 580 159, prodej@kulicky.eu, Praha, 
         www.kulicky.eu
Rekonstrukce interiérů,     Petr Štěpán, 724 744 775, pstepan@mac-interiors.com, Praha,
  projekt management a stavební činnost www.mac-interiors.com
Unilever      Michal Růžek, 607 710 931, Nelahozeves,
         michal.ruzek@unilever.com
Vybavování interiérů    Denisa Onodyová, Školičky, s.r.o., 777 768 883, Praha 7,
  školních zařízení       onodyova@skolicky.cz, www.skolicky.cz
Výuka angličtiny,      Jan Sýkora, 777 946 169, Praha 6   – Vokovice, 
  průvodcovství        spoonful_j@yahoo.com
Webhosting, registrace    Mirek Jindřišek, PoweredBy, s.r.o., 775 259 633, Pardubice,
  domén, poradenství       info@poweredby.cz

Bystřílna

Řešení úloh Bystřílny ze stran 64 – 66

(z vydání 2009/5, str. 53)

Jak snadné: neotočíme celou skle-
nici najednou, ale přemístíme bez otá-
čení dřívko po dřívku.

Převrácená sklenice

Na hladkém parketě …
(z vydání Nr. 345, str. 52)

Zájmové skupiny

Hashiwokakero
(z vydání únor 2008, str. 48)

(z vydání 2009/6, str. 51)

17*4 = 68 a + 25 dá 93
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Rádi bychom srdečně poděkovali 
odcházející sekretářce  Mensy  ČR, 
paní Aleně Kulhánkové za 18 let
obětavé práce pro Mensu ČR.

Novou mensovní sekretářkou se 
v červnu stala paní Hana Kalusová. 
Pokud něco potřebujete,  prosím, 
napište jí na e-mailovou adresu
sekretarka@mensa.cz,  či případně
můžete zavolat na telefonní číslo

595 17 15 19.

Prosím, mějte na paměti, že  všechny 
aktivity a projekty Mensy ČR krom 
administrativy jsou vykonávány 
dobrovolníky zdarma a v jejich 

volném čase!

mailto:sekretarka@mensa.cz



